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X. Flores

Esta digitalización ha sido realizada 
por la empresa especializada en 
tratamiento de fondos históricos Imthe 
Consultores, con sede en Barcelona 
y delegación en Alicante, entre otras 
provincias del Estado.
Las páginas digitalizadas abarcan 

desde libros de cuentas del consell 
municipal desde 1568-hasta 1735, los 
libros de ordenación municipal del año 
1650, un libro de actas municipales de 
1562 y los libros de justicia, los más 
antiguos de que dispone el archivo 
y que fechan de 1438, 1456 y 1470. 
También se han escaneado libros del 
consejo de 1690 a 1719.
El trabajo ha sido cedido en un disco 
duro con varias copias que se pondrán 
a disposición de los ciudadanos que 
quieran consultarlo en la sede el 
archivo de la Casa de la Cultura.
El edil de Cultura, Lluis Gandia, ex-
plicó que el presupuesto para este 
año para este proyecto era de 7.000 
euros, una inversión que se incre-
mentó en 4.000 euros más gracias al 
ahorro en otras partidas del área, por 
lo que la cantidad total invertida ha 
sido de 11.000 euros. Además, gra-
cias al programa de micropatrocinio 
de la empresa adjudicataria, se ha 
digitalizado un 10% más de páginas 
de manera gratuita. Gandía informó 

que esto sólo representa el uno por 
ciento del total del archivo históri-
co, por lo que “se trata de un primer 
paso, y cada año habrá una partida 
para continuar con este proceso”.
Los documentos y libros han sido 
digitalizados con un escáner aéreo y 
sin cristal, una técnica que no resulta 
nada agresiva con los fondos históricos, 
como destacó el director de Imthec, 
Tomás López, que aseguró que ha sido 
uno de los archivos más antiguos que la 
empresa ha digitalizado hasta la fecha.  
López explicó que los primeros 
contactos con el archivero municipal 
fechan del mes de julio y que en agosto 
se adjudicó el proyecto a la empresa. 
En el mes de octubre, las obras se 
trasladaron a la empresa barcelonesa 
para su digitalización.
El pasado 28 de noviembre, el 
Ayuntamiento inauguró el espacio 
del nuevo archivo histórico, que no 
cumplía con la Ley de Archivos, por lo 
que ahora ya se dispone de un espacio 
de consulta del mismo. 

Vinaròs digitaliza los fondos más antiguos de su archivo histórico

La concejalía de Cultura del Ayuntamiento 
de Vinaròs presentó esta semana el inicio 
de la digitalización del archivo histórico 
municipal, consistente en el escaneado 
de 34.650 páginas de los libros más 
antiguos e importantes de que dispone. 

L'alcalde de Vinaròs, Juan Bta. Juan, i el president 
de la Confraria de Pescadors de Vinaròs, Javier 
Fábrega, han signat un conveni que preveu ajudes 
institucionals al sector per a la promoció del peix 
com a producte d'indubtable qualitat i la difusió 
dels beneficis saludables que comporta el seu 
consum.
Aquest acord suposa que el consistori i la Comfraria 
sufragaran, fins a un màxim de 10.000 euros, les 
diferents accions promocionals que s’han dissenyat 

i organitzat, durant l'any 2012, encaminades a la 
difusió de l’activitat pesquera, com campanyes 
de consum de peix fresc en diferents mitjans 
de comunicació local i esdeveniments per a la 
promoció dels productes pesquers del litoral. En 
concret, gràcies a la signatura d'aquest conveni, 
s’han pogut realitzar diverses accions promocionals 
conjuntes per a la promoció del consum i difusió 
del peix fresc del port de Vinaròs, com unes 
enganxines promocionals, visites guiades familiars 
a la subhasta del peix o el Tast del Territori celebrat 
al Mercat Municipal de Vinaròs.
L'alcalde de Vinaròs destacava que "des del 
consistori, estem fent un esforç per portar endavant 
aquest tipus d’ajudes i ho fem perquè som conscients 
de la importància d’aquest sector productiu de la 
nostra localitat". Per la seua banda, el president 
de la Confraria de Pescadors, Javier Fábrega, 
insistia en què “aquestes ajudes són fonamentals i 
no suposen només recolzar un sector econòmic sinò 
una forma de vida lligada a les tradicions de Vinaròs”. 
En anteriors exercicis, la Generalitat Valenciana 
contribuïa, a travès del programa Peixcològic, a 
aquest conveni.

Sufragarà accions desenvolupades per la Confraria de Pescadors al llarg del 2012

Vinaròs signa un conveni per la promoció del sector pesquer

Un total de 700 kilos han sido donados a 
Cáritas Vinaròs para reparttirlos entre los 
más necesitados, dentro de la campaña 
solidaria del Banco de Alimentos en 
la que han colaborado los principales 
Ayuntamientos de la provincia. El alcalde, 
Juan Bautista Juan, y la edila de Bienestar 
Social, Marcela Barbé, destacaron la gran 
solidaridad de los ciudadanos para ayudar 
a las familias que peor lo están pasando en 
estos momentos.

Reparten 700 kilos de 
alimentos para Cáritas Vinaròs

Bon Nadal
en plumas, 
libros...

Todas las novedades

en 
Els Diaris
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Redacción

Redacción

El concejal de Participación Ciudadana del 
Ayuntamiento de Vinaròs, Lluís Gandía, ha 
anunciado la puesta en marcha de un nuevo 
servicio de atención al ciudadano como es 
un teléfono gratuito donde los vinarocenses 
podrán informar sobre aquellas pequeñas 
deficiencias que observen.
Gandía ha manifestado que “se trata de 
un teléfono 900, por tanto gratuito para 
los ciudadanos, cuyo objetivo es ofrecer 
una forma rápida y ágil de dar a conocer 
al Ayuntamiento aquellos pequeños 
desperfectos como baches en alguna calle, 
farolas que no funcionan, etc...”
Este nuevo teléfono se suma al correo 
electrónico que ya dispone el Ayuntamiento 
y que desde su implantación en septiembre 
de 2011 ha atendido ya más de 250 
solicitudes de vecinos.
El concejal de Participación ciudadana 

señalaba que “uno de los principales 
objetivos del equipo de gobierno es mejorar 
nuestra ciudad en aquellas pequeñas cosas 
que hacen la vida fácil a los vinarocenses 
y por ello es vital crear los canales para 
que nos puedan llegar esas inquietudes 
o reclamaciones y poderlas atender con 
rápidez.”
El teléfono estará disponible las 24 horas 
del día mediante un contestador que cada 
mañana de lunes a viernes será revisado 
desde los servicios técnicos. 
Para dar a conocer este nuevo servicio 
se han impreso 300 pegatinas que se 
instalarán en todos los contenedores de la 
ciudad, así como se hará difusión del mismo 
en las redes sociales gracias a los nuevos 
canales abiertos por el Ayuntamiento. El 
número de teléfono es 900 506 376 y el 
correo electrónico participa@vinaros.es

El Ayuntamiento de Vinaròs pone a disposición de los vinarocenses un teléfono 
gratuito de atención al ciudadano 
Gandía: “A través del 900 506 376 queremos ofrecer un 
servicio más para que entre todos sigamos mejorando 
nuestra ciudad”

La Junta de gobierno celebrada este 
viernes ha acordado conceder 1.200 
euros a cada una de las Asociaciones 
de comerciantes de la ciudad tras el 
proceso para otorgar las subvenciones 
para desarrollo comercial.
El portavoz municipal, Lluís Gandía, 
ha señalado que “destinamos 2.400 
euros para subvencionar aquellas 
iniciativas que buscan promocionar 
el comercio local en un momento 
en que para este sector es clave la 
promoción que ayude a mantener 
como mínimo las ventas.”
La partida presupuestaria estaba 
dotada con 2.400 euros con cargo 
al ejercicio 2012 y tras el proceso de 

baremación cada Asociación contará 
con una ayuda de 1.200 euros.
Gandía señalaba que “además de 
esta subvención el comercio local 
sabe que tiene al Ayuntamiento 
para todo aquello que necesiten 
porque somos los primeros intere-
sados en respaldar a un sector que 
tradicionalmente ha sido uno de los 
motores de la economía local.”
Desde el Ayuntamiento se ha 
colaborado durante todo el año en 
las diferentes iniciativas propuestas 
por ambas asociaciones y se ha 
creado una oferta nueva como el 
exitoso I Mercat de Nadal llevado a 
cabo el pasado fin de semana.

La Junta de gobierno otorga 2.400 
euros en subvenciones a las 
asociaciones de comercio locales
La Asociación de Comerciantes de Vinaròs y la Asociación de 
Vendedores del Mercado recibirán 1.200 euros cada una
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La concejal de Bienestar Social del Ayuntamiento 
de Vinaròs, Marcela Barbé Beltrán, ha mantenido un 
encuentro de trabajo con los responsables locales 
de Cruz Roja, Juanjo Casanova, presidente de la 
Entidad y su vicepresidenta, Carmen Fonollosa 
para evaluar los diferentes proyectos y programas 

en los que se está trabajando conjuntamente entre 
la entidad benéfica y el propio ayuntamiento; 
programas como los de alimentación con bebés 
de meses, con jóvenes en formación... 
La reunión se mantuvo en las instalaciones del 
Punto de Encuentro Familiar (PEF), ubicado en las 
dependencias anexas de la ermita de sant Gregori, 
centro que da cobertura a todo el partido judicial y 
que fue posible por la cesión del espacio por parte 
del Ayuntamiento de Vinaròs.
Las instalaciones del PEF de Vinaròs   forman un 
conjunto que está considerado entre los más 
bonitos y mejor acondicionados de todos los 
existentes en la Comunidad Valenciana. 
El Punto de Encuentro Familiar está gestionado 
actualmente por la entidad Cruz Roja y depende 
de la Consellería de Bienestar Social. La Concejalía 
de Bienestar Social del Ayuntamiento de Vinaròs   
colabora desde su implantación con dicho recurso 
a través de la dotación de las instalaciones así como 
en su mantenimiento. El motivo de la visita era ver 
el estado de las mismas y realizar, si se precisara,   

las gestiones para el mantenimiento en perfecto 
estado de funcionamiento, para el uso   de todas 
los familias  de nuestra comarca en las situaciones 
para las que se contempla.
Hay que recordar que el Ayuntamiento de Vinaròs, 
como otros ayuntamientos de la Comunitat, a 
través de sus Equipos Municipales de Servicios 
Sociales Generales, asumen, en algunos casos, fa-
vorecer la continuidad de la relación afectiva en-
tre el menor y sus padres, siempre que el interés 
del mismo lo aconseje y, por tanto, cuando no sea 
conveniente para el menor la ruptura biográfica o 
la desvinculación afectiva. Por ello se da la circuns-
tancia que existen intervenciones de este tipo que 
requieren que menores acogidos en familia exten-
sa mantengan contacto supervisado con sus pa-
dres biológicos, por lo que se está trabajando en la 
formalización de un procedimiento de derivación 
para algunos casos en los que el menor acogido 
en familia extensa, tenga un régimen de visitas con 
sus padres biológicos, éstas puedan realizarse en 
el Punto de encuentro Familiar de Vinaròs.

La concejalía de Bienestar Social trabaja en coordinación con la Cruz Roja local
El Punto de encuentro Familiar de Vinaròs es de los más bonitos y equipados de la Comunitat

El Ayuntamiento de Vinaròs ha decidido incluir al 
personal laboral del consistorio en la gratificación 
del complememento de productividad, que se 
otorgaba hasta la fecha solamente a los funciona-
rios, lo que ha obligado a incrementar la partida 
destinada a esta gratificación, a pesar de los ajus-
tes económicos obligados por la crisis.
Hasta el momento, los trabajadores laborales no 
había tenido derecho en ningún momento a este 
suplemento, como destacaba la concejala de 
Gobernación Mar Medina. "Nuestra propuesta es 
que participen todo el personal , desde el equipo 
de gobierno acordamos aportar 30.000 euros para 

ellos y en la mesa negociadora se acordó que 
esta cantidad se incluyera en la misma bolsa y 
participaran todos de la misma cantidad y así se ha 
distribuido". Si la productividad era cobrada por 100 
empleados del consistorio, ahora la han cobrado la 
totalidad de los mismos, es decir, 260; "antes unos 
cobraban una cantidad elevada y otros, cero euros 
y esto no era forma de repartir este complemento". 
Medina remarcaba que el reparto que se hacía 
contaba con reparos por parte de los técnicos, que 
consideraban incorrecto hacerlo así. 
Desde principios de legislatura, el gobierno 
popular tuvo claro que debía modificarse la forma 

de distribución de este complemento. Así, según 
destacaba la concejala, el anterior gobierno la 
concedía de forma lineal, "sin ningún tipo de 
objetivos ni de metas y nosotros entendemos que 
esa productividad debe ser para cumplir unos 
objetivos previamente negociados para cada 
departamento". 

Incierta continuidad
La delicada situación económica del consistorio 
convierte en incierta la continuidad esta produc-
tividad, "no sabemos si en el 2013 se podrá man-
tener, estamos intentando cuadrar como sea los 
próximos presupuestos". La partida para el 2011 
era de 110.000 euros a lo que se han añadido los 
aludidos 30.000 euros. 
También ha habido cambios en la cantidad econó-
mica de productivitad que reparte directamente el 
alcalde. Según comentaba Medina, el porcentaje 
que distribuye el alcalde también se ha modifica-
do, reduciendo lo que han cobrado algunos, "así 
los que han cobrado 5.000 euros, anteriormente 
cobraban 10.800 euros". 
Por otra parte, Medina descartaba que estos 
cambios tengan alguna relación con la supresión 
de la extra de navidad de los funcionarios. 
"Desde que entramos en el Ayuntamiento ya 
propusimos estos cambios, no lo hicimos en el 
2011 porque ya estábamos a mitad de año y lo 
hacemos en este 2012".
El complemento se concede en base a tres aspec-
tos, iniciativa,  mejora y el programa marco estra-
tégico que persiguen ofrecer un mejor servicio al 
ciudadano, el ahorro de recursos existente, la me-
jora de las relaciones entre los diferentes departa-
mentos y el fomento del trabajo en equipo.
Medina decía también alegrarse porque la 
oposición critique temas como éstos, "debemos 
estar satisfechos porque no deben tener otros 
asuntos a criticar".

Además, rompe con la distribución lineal realizada en la anterior legislatura

El Ayuntamiento extiende a pesar de la crisis al personal laboral el complemento de productividad

E. Fonollosa



7

22 desembre 2012Ex t r a  d e  Nada l  2 0 1 2
ACTUALITAT

No será nada fácil el próximo 2013 para las arcas 
del Ayuntamiento de Vinaròs, según los datos 
recopilados desde la concejalía de Hacienda.
En este 2013 se deberá hacer frente al pago de:
-Convenio Comes Esteller: 500.000 euros, es el 
segundo pago de 4 que se deben hacer (uno por 
año) por las expropiación de terrenos en Juan XXIII.
-Vandowska: 620.689 euros ( en el 2011 se pagaron 
310.000 euros y en este 2012 se han pagado 
620.689 euros); quedará una parte pendiente para 
el 2014.
-Amortización préstamos Soterranyes: 278.493,98 
euros.
-Amortización Obra Centro del Conocimiento: 
228.640 euros.
-Pago intereses del préstamo ICO para el pago a 
proveedores (plazo de 10 años), en este 2013 solo 

se pagarán intereses: 33.279,50
-Crédito ICO (Concedido en 2007) inicialmente para 
las obras del paseo, con posterioridad se cambia 
para la construcción del auditorio, habiéndose 
destinado el dinero al pago de distintas inversiones 
durante el periodo. Actualmente queda un saldo 
aproximado de 1,5 millones de euros afectados. El 
pago de amortización de la cuota e intereses para 
el 2013 es de 615.874,56
-Resto de pagos para amortización de deuda y 
créditos pendientes:
Total de pagos para amortizacion de deuda 
contraida hasta mayo 2011: 1.667.151.55
Total de pagos por creditos para el paseo + 
poligono + auditorio + centro del conocimiento:  
1.123.008,54 €
Total de pagos de sentencias: 1.120.689 €

Total de pagos para el 2013 (amortizaciones y 
pagos de sentencias firmes): 3.910.849,09 €
Estos pagos supondrán aproximadamente el 20% 
del valor del presupuesto municipal para el 2013.
Además, existen todavía diversas sentencias 
pendientes de resolución, como los casos Arizmendi 
y Carceller, así como recursos presentados por 
propietarios como los de la finca del Carrer Major, 
que van a provocar una serie de pagos de los cuales 
todavía no existe resolución firme.
Paralelamente cabe destacar que se habrá de 
conveniar aproximadamente un millón de euros, 
acumulados por servicios jurídicos prestados al 
Ayuntamiento, que si bien se habían prestado 
no se habían facturado todavía. Asimismo, aún 
se está negociando para establecer los plazos de 
amortización y/o quita de la deuda contraída.

El 2013, un año con pesadas cargas financieras

El portavoz del equipo de gobierno del Ayuntamiento de 
Vinaròs, Lluís Gandía, ha anunciado que “en el pleno ordinario 
del mes de diciembre el equipo de gobierno realizará una 
propuesta para reducir un 50% las asignaciones a todos los 
grupos políticos municipales con lo que se producirá un 
ahorro anual de 12.900 euros.”
En la actual legislatura las asignaciones a los grupos políticos 
son idénticas a las de la anterior legislatura, recibiendo cada 
grupo un fijo de 10 euros mensuales más 100 euros por cada 
edil. De esta forma el Partido Popular recibe 1.110 euros 
mensuales; 610 euros el PSPV-PSOE;  210 euros el BLOC; y 
110 tanto PVI como Esquerra Republicana. De aprobarse la 
propuesta por el pleno se reducirían a la mitad desde el 1 
de enero de 2013. Gandía indicaba que “el grupo municipal 
del PP será el que más verá reducida su asignación al ser el 
más numeroso en el salón de plenos pero a pesar de ello 
pensamos que es el momento en que los políticos hemos de 
dar ejemplo y reducir al máximo estos gastos para centrarnos 
en los ciudadanos.”
Esta decisión supone, en palabras del portavoz municipal “un 
acto más de coherencia política realizada por este equipo de 
gobierno que inició la legislatura con una reducción del 35% 
en las percepciones de los concejales respecto a la anterior 
legislatura lo que representa un ahorro en 4 años de más 
de 400.000 euros, eliminamos las dietas para los políticos y 
también eliminamos el gasto de telefonía móvil de los políticos 
que en la anterior legislatura ascendió a 38.000 euros.”
Gandía señala que “dijimos que gobernaríamos pensando en 
los vinarocenses y así lo estamos demostrando, trabajamos 
por el interés general, sin que la política sea un medio de vida 
para ninguno de los concejales y con esta nueva propuesta 
queremos ahorrar un dinero que será muy útil para cuadrar 
el presupuesto del próximo año que ya anunciamos que será 
muy complicado.”

E. Fonollosa

El equipo de gobierno de Vinaròs propondrá 
en el próximo pleno una reducción del 
50% en las asignaciones a los
grupos políticos
La medida supondrá un ahorro anual de 12.900 
euros que se sumará al ahorro de 400.000 euros de 
las percepciones de los ediles

Redacció
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La conselleria de Infraestructures i Transport de la 
Generalitat está realizando estos días unas obras 
que afectan a la zona portuaria, concretamente 
en su parte sur. Se trata de unas obras que forman 
parte de la nueva zona pesquera e industrial, cuya 
adjudicación se realizó en su día por un importe 
de 8.830.000 euros y que se habían iniciado pero 
aun estaban por finalizar. El objeto de las obras 
es, pues, concluir la construcción de las nuevas 
explanadas portuarias, donde en un futuro 
se ubicará la lonja, los muelles de amarre, las 

vías de comunicación interior y todos aquellos 
elementos necesarios para asegurar la correcta 
funcionalidad de las nuevas instalaciones del 
puerto y facilitar la creación de zonas destinadas 
a la actividad industrial. Según fuentes de la 
Consellería, esta actuación que se está llevando a 
cabo en este momento, que se centra ahora sólo 
en superficie, debe estar concluída antes de 
finalizar el presente año, con lo que toda esta 
zona quedará adecuada y preparada para 
acometer los futuros trabajos, para lo que se 

abriría la puerta a la iniciativa privada, ante la 
actual situación económica por la que atraviesa la 
Generalitat. Esta actuación está siendo realizada 
por la empresa adjudicataria, la UTE formada por 
Becsa, Joca y Six Constructor. Según estas mismas 
fuentes, en el mes de febrero del próximo año 
también finalizarán las labores de dragado.  
Las obras de ampliación, mejora y modernización 
del puerto de Vinaròs se iniciaron en noviembre 
de 2007. En febrero de 2010 se produjo la cesión 
de explanadas y el muelle de carga de la zona 
de servicio portuaria para fijar una base donde 
realizar labores logísticas para el proyecto Castor 
en sus fases de construcción y explotación. En 
agosto de 2011 se inició el traslado del varadero 
con la instalación del nuevo travelling a la 
nueva zona industrial del puerto, un traslado 
de servicio que concluyó en octubre de ese año, 
quedando libre una zona portuaria cercana a las 
viviendas y a la plaza de toros y mejorando el 
aspecto de esa zona del casco urbano, evitando 
las molestias a los vecinos. 
El varadero veía ampliada así su superficie 
llegando a una concesión, durante los próximos 30 
años, superior a los 4.700 metros cuadrados más 
otros 275 metros cuadrados de espejo de agua. La 
inversión de la empresa concesionaria fue de 1,2 
millones de euros.

Adecuan la superficie de la nueva zona pesquera e industrial del puerto

El passat dissabte, el PSPV del Baix 
Maestrat, juntament amb l’Agrupació de 
Vinaròs i els regidors del grup municipal 
van reclamar a  la Generalitat “que pague 
el deute que té amb els ajuntaments”. 
En aquest acte es va comptar  amb la 
presència del Secretari General   de la 
Comarca el Sr. Evaristo Martí, acompanyat 
de representants de poblacions veïnes 
com Alcalà de Xivert,  Traiguera i Rossell. 
Durant la concentració es va fer  una 
recollida de signatures.  En finalitzar l’acte 
es va procedit a la lectura d’un manifest 
reclamant el pagament del deute   per 
part de la Generalitat Valenciana. 

En el manifest també s’exigeix  al 
President del Consell de la Generalitat 
“el pagament a totes les associacions, 
empreses i persones que han confiat, 
que han complit i ara no poden cobrar 
el que els deuen” i es demana que, 
d’ofici, “paguen els interessos de demora 
conforme marca la llei”. El manifest 
conclou amb el compromís socialista 
de “continuar amb tantes accions 
reivindicatives com siguen necessàries 
fins aconseguir el pagament dels diners 
que la Generalitat deu als ciutadans, 
empreses i col·lectius dels nostres pobles 
i ciutats”.

Els socialistes del Baix Maestrat  reclamen el 
deute a la Generalitat Valenciana

Redacció
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Representantes de la Plataforma antifracking 
de las comarcas de Castelló de los diferentes 
municipios afectados hicieron entrega en las 
dependencias del PROP de las primeras 500 
alegaciones que tanto asociaciones como par-
ticulares han realizado hasta el momento en 
contra de las prospecciones que utilizan la téc-
nica de fractura hidráulica.  El representante de 
dicha plataforma, Sergi Alejos, apuntó que rea-
lizarán una próxima entrega y que, aun cuan-
do en principio según lo publicado en el DOGV 
y el BOE sólo se aceptan aquellas elaboradas 
por parte de las empresas, “consideramos que 
como ciudadanos somos parte afectada y como 

tal debemos estar desde el primer día alegan-
do y dejando clara nuestra postura totalmente 
contraria”. Alejos aseguró que el próximo lunes 
presentarán casi 500 alegaciones más. “Quede-
mos que quede claro y patente nuestra discon-
formidad con un proyecto que sólo puede traer 
problemas y un riesgo potencial de contami-
nación del acuífero del Maestrat con el riesgo 
que esto conlleva para los pueblos afectados”, 
apuntó. Además, según Alejos, “los puestos de 
trabajo que podrían generarse de este proyec-
to y las condiciones económicas que se ofrecen 
no son tanto como parecen”. Y conlcuyó que  
“cambiar los cultivos, el potencial del turismo 

en las comarcas del interior no puede ser rele-
vado por cuatro puestos de trabajo que puede 
ofrecer uno proyecto de este estilo”.

La Plataforma Antifracking realiza la entrega de casi mil alegaciones

El Mercat Municipal de Vinaròs va acollir dimecres 12 
de desembre l’últim Tast del Territori, amb l’agricultura 
ecològica com a protagonista. En concret, l’empresa 
de Vinaròs L’Hort d’Aigua-oliva va ser l’encarregada 
d’explicar els  assistents la seua aposta pels sistemes 
tradicionals de producció de fruita i verdura de 
temporada, sense fertilitzants químics i sembrant  en 
la seua època. L’encarregat de fer l’exposició va ser 
Joan Miquel Segura, que va parlar també del sistema 
de venda directa al consumidor i a travès d’Internet 
que ha posat en marxa L’Hort d’Aigua-oliva. A més, els 

seus productes es poden trobar en els establiments 
del Mercat Municipal de Vinaròs. 
Pel que fa a la degustació de productes, es va 
consumir pa sucat amb una saborosa tomata de 
penjar i suc exprimit de 40 quilos de mandarines, 
amb tot el gust característic d’aquest cítric tant 
present a les nostres comarques. També es van 
repartir dos cistelles de productes variats que es van 
sortejar entre els assistents.
Aquest ha estat l’últim Tast del Territori d’enguany i des 
de les Regidories de Turisme i Comerç, organitzadores 

de la campanya, així com de l’empresa Mira que bo! 
es fa una valoració molt positiva perquè tots els tasts 
han estat un èxit d’assistència. Al llarg de les sessions, 
s’han donat a conèixer diversos productes del territori 
que es poden trobar al Mercat de Vinaròs. 
Ja s’estan preparant els Tasts del Territori per al 2013, 
tindran lloc els divendres i, a més, s’incorporaran 
visites guiades al Mercat i a la Llotja del peix de 
Vinaròs, per tal de conèixer de prop aquests dos 
espais tan lligats als sectors primaris i comercials de 
la nostra ciutat.

L’empresa L’Hort d’Aiguaoliva aposta pels sistemes tradicionals i cultius de temporada
L’últim Tast del Territori acosta l’agricultura ecològica 

CHAMPAÑIN ¡Estas Navidades ven a conocernos!
TRAVESÍA DE SANT VICENT Nº 9 -  VINARÒS

BOCADILLOS, TAPAS, EMBUTIDOS, CAVAS, VINOS Y CHAMPAÑÍN
                    ¡¡¡ A  PRECIOS DE ESCÁNDALO !!!

        
          PROMOCIÓN APERTURA:  PÍDETE UN BOCADILLO
Y TE INVITAMOS A UNA COPA DE CHAMPAÑÍN O UNA CAÑA !

                                                                                            
              

CAFÉ   0,80 €   
CORTADO  0,90 €          
COPA CAVA  1,50 €
CHAMPAÑIN 0,80 €
REFRESCOS LATA 1,00 €
BOCADILLOS 1,85 €

Redacció
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X.Flores 

X.Flores 

Redacció 

El dueño de este Audi no se complicó 
para nada a la hora de aparcar su coche. 

Sin comentarios

Hoy por mí...
       ...mañana puede que por tí

son muchos años luchando contra las 
barreras y aún se ven estas situaciones 

insolidarias

¡Suspendido en solidaridad!

FOTODENUNCIA

Es un mensaje de Cocemfe Maestrat

El edil de Educación, Lluis Adell, 
presentó el martes el I Taller 
didáctico para el curso 2012/2013, 
con el que se pretende facilitar 
a los docentes recursos para la 
elaboración de una programación 
didáctica. El taller, dividido en tres 
niveles- Educación infantil, primaria 
y secundaria-, se celebrará los 
días 15 y 16, 22 y 23 y 29 y 30 de 
enero. Las personas interesadas 
pueden realizar el taller del nivel 

que más les interese o todos previa 
preinscripción a través de la página 
web del CEFIRE para los docentes 
en activo o en borsa. Los cursos se 
impartirán en la sala de actos de la 
Casa de la Cultura. Para el resto, se 
debe realizar la preinscripción por 
correo electrónico de la concejalía 
de Educación, fcruzinaros.es. Los 
cursos están certificados por el 
CFERIRE y el Ayuntamiento y las 
plazas están limitadas a 20 por nivel.

El president de l'Agrupació So-
cialista de Vinaròs, Juan Anto-
nio Beltran, ha presentat esta 
setmana per registre d'entrada 
a l'oficina del PROP de Vinaròs, 
una serie d'al·legacions adreça-
des a la Conselleria d'Indústria 

de la Generalitat Valenciana, 
instant a aquest organisme a no 
atorgar els permisos correspo-
nents per realitzar les prospec-
cions en busca de gas natural 
a les nostres terres, si la tècnica 
utilitzada és el fracking. 

El Grupo Municipal Socialista ha informado que 
ha presentado una queja al Síndic de Greuges de 
la Comunitat Valenciana por no disponer de un 
despacho de atención a los ciudadanos, y que su 
denuncia ha sido admitida a trámite. Albiol decía que 
“hemos ido pidiendo un despacho desde principio de 
año y se nos ha negado diciendo que no hay lugares 
en el ayuntamiento, de ahí que finalmente hayamos 
tomado una decisión, nos hemos cansado y lo hemos 
comunicado al Sindic de Greuges”. El edil socialista 
apuntaba que “todos los grupos municipales tiene 
derecho por ley a los medios necesarios para poder 

Aseguran que con sus propuestas el consistorio puede ahorrar 120.000 euros anuales en 
gastos políticos sin afectar al funcionamiento del Ayuntamiento

El Grupo Municipal Socialista presenta una queja al Síndic de Greuges por 
no disponer de despacho para atender a los ciudadanos

Ja es pot visitar al Mercat Municipal de Vinaròs 
l’exposició que recull les fotos que van resultar 
reconegudes en el I Concurs Fotogràfic “Vinaròs és 
Turisme”, organitzat per la Regidoria de Turisme de 
l’Ajuntament de Vinaròs. Les bases del certamen 
contemplaven que les fotos participants havien 
de mostrar qualsevol aspecte relacionat amb els 
recursos turístics de la localitat –patrimoni històric, 
arquitectònic o cultural-, activitats organitzades 
pel Consell Municipal de Turisme durant l’estiu o 
qualsevol altre atractiu de Vinaròs.  Els prop de dos 
mesos que va durar el termini de presentació de 
fotografies van arribar fins la Regidoria de Turisme 
més de 50 fotografies, amb participants de Vinaròs 
i de diversos punt de la geografia espanyola. Totes 
les imatges han passat a formar part dels fons de la 
Regidoria de Turisme.
Des de la Regidoria de Turisme, es va valorar de 
forma molt positiva el concurs com una eina per 
a promocionar els recursos turístics de la localitat, 
per la qual cosa se li donarà continuïtat. Aquestes 
fotografies es poden observar ara, amb deteniment, 
a l’exposició instal·lada a l’interior del Mercat 
Municipal, que romandrà oberta fins el 19 de gener. 

trabajar, sólo pedimos un simple despacho para 
poder atender visitas”.
Por otro lado, los socialistas aseguran que si el equipo 
de gobierno aplica sus propuestas de ahorro en gastos 
políticos, el consistorio ahorraría unos 120.000 euros 
anuales que “no afectarían al normal funcionamiento 
de la administración local”. Entre estas propuestas, 
el PSPV pide volver a las retribuciones que PP y 
Bloc aprobaron en la anterior legislatura, además 
de reducir en un 25% la asignación a los grupos 
municipales y eliminar los cargos de confianza y 
que sean asumidos por el funcionariado, entre otras 
medidas. Respecto al presupuesto para el 2013, Albiol 
aseguró que los grupos municipales “no disponemos 
aun de ningún tipo de información” y lamentó 
“que se “filtraran datos” en un diario provincial. 
“Esto es una falta de respeto y de consideración a 
ediles y ciudadanos que quieren estar informados”, 
indicó. Por último, el portavoz municipal socialista, 
Jordi Romeu, quiso aclarar que él no ha cobrado 
ningún tipo de complemento de productividad del 
Ayuntamiento. “Me para mucha gente por la calle 
para preguntármelo, y quiero aclararlo”, indicó. Se da 
la casualidad que el secretario del consistorio tiene el 
mismo nombre y apellido que el edil socialista. 

El Mercat Municipal acull l’exposició 
de les fotografies del Concurs 
“Vinaròs és turisme”

El PSPV de 
Vinaròs presenta 
al·legacions contra 
el fracking

Educación presenta el I Taller Didáctico para docentes

Mostren paisatges, accions i imatges 
relacionades amb els recursos turístics de 
la localitat

Luis Adell
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¿Qué tal está siendo la respuesta ciudadana, de 
empresas y emprendedores en estos primeros 
días de darlo a conocer? 
Hemos recibido  bastantes solicitudes de informa-
ción, tanto de forma presencial, acercándose al cen-
tro (Calle Galicia nº12, paralela de Carrer de Asturias) 
como por correo electrónico en info@vinalab.eu. 

¿Qué tipo de información piden los que pueden 
ser usuarios?
La mayoría de emprendedores y empresas que se 
acercan nos preguntan por la forma de poder ser parte 
de Vinalab, de pertenecer a esta comunidad y trabajar 
desde el centro apoyándoles por todos los servicios 
adicionales que brindamos para ellos. Los pasos 
para empresas y emprendedores son muy sencillos; 
deben visitar http://www.vinalab.eu/solicita-plaza-
en-vinalab/ donde además de indicarse el proceso 
completo, pueden descargarse tanto la solicitud de 
ingreso, que junto con un breve documento donde 
explican su proyecto empresarial o idea de negocio, 
constituyen los trámites iniciales para valorar las 
iniciativas por parte del equipo de Init. Además 
aprovechamos para hacer saber a todas las personas 
y organizaciones que se acercan, que estamos 
preparando un amplio abanico de actividades y 
eventos para después de las fiestas (principios de Enero-
Febrero), con jornadas de puertas abiertas, “happy 
Wednesday” en Vinalab –donde podrán trabajar por 
un día en el centro sin ningún coste-, talleres, charlas y 
eventos de formación,  también muy relacionados con 
los ejes estratégicos del Ayuntamiento de Vinaròs, que 
nosotros desde Vinalab haremos nuestros, ayudando 
en su consolidación y trabajando en ellos. 

¿Qué servicios están teniendo más aceptación 
o demanda?
Uno de los servicios que más aceptación está tenien-
do es el llamado coworking (área de trabajo cola-
borativo para freelance, autónomos y profesionales 
libres, de todos los sectores -arquitectos, programa-
dores, diseñadores, abogados, etc.- situados en me-
sas calientes donde poco a poco se van conociendo y 
tejiendo relaciones que ayudan al éxito de su proyec-
to) y los despachos empresariales compartidos, don-

de empresas incipientes se mezclan aprendiendo las 
unas de las otras y sumando en su esfuerzo del día a 
día de llevar su negocio al mercado, garantizando su 
subsistencia o mejorando sus cifras.  

¿Qué potencialidades le ves al centro y cuánto 
tiempo crees que será necesario para que sea 
conocido y clave en el futuro?
Hemos recibido bastantes visitas de ciudadanos de 
fuera de Vinaròs, interesándose por el centro. Lo que 
nos reafirma en nuestro esfuerzo de que Vinalab sea 

un centro referente no sólo a nivel local, si no supra-
regional, de hecho nuestros sistema de centros a nivel 
nacional, presente en 4 comunidades autónomas 
y nuestros acuerdos con otros centros en Madrid 
y Barcelona, empoderan a los emprendedores y 
empresas, sabedores de que trabajar en Vinalab 
también significa tener relaciones con empresas de 
estos centros, poder trabajar en ellos, o contar con 
la difusión y el altavoz que supone nuestras amplia 
red de comunicaciones, desde redes sociales, webs, 
eventos y actividades en centros, y relación con 
medios de comunicación nacionales. 
Nuestra experiencia en otros centros de Innova-
ción y emprendimientos nos demuestra que du-

rante los tres primeros meses, es un periodo de 
conocimiento mutuo, donde se da a conocer el 
centro, para que después de esa etapa inicial, y 
ya estando en la boca de todos los ciudadanos, 
Vinalab empieza a ser elemento clave y a atraer 
a empresas de otras provincias o comarcas, para 
conseguir el objetivo que perseguimos, ser clave 
de futuro, generador de innovación, empleo y ri-
queza para toda la sociedad.

ACTUALITAT

Daniel Twal, director del Vinalab

“Nuestro objetivo es que el Vinalab sea 
generador de innovación, empleo y riqueza” 
El Vinalab inició el lunes 17 de diciembre su actividad. La empresa que gestiona el centro está informando ya 
a los interesados y en plena constitución de una primera bolsa de proyectos empresariales, procediendo a la 
selección de aquellos que obtengan mayor puntuación, aunque cabe destacar que después de esta convocatoria 
inicial, se abrirá un sistema contínuo, pudiendo solicitar plazas durante todo el año. Tanto en el propio Vinalab 
como en la página web del centro del conocimiento está disponible información, como los precios para el uso 
de los servicios que ofrece y de sus instalaciones. Hablamos con el director del centro,  Daniel Twal.

Daniel Twal
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Amigos

Penya Barça

Jubilació

Hola somos Lola y Adam y queremos dar las gracias a 
nuestros papás por organizar la mejor fiesta de cumpleaños.
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La passada setmana, del 19 al 23 de Novembre, 8 parelles, van participar en 
el curset de preparació per al matrimoni, tot i que la majoria eren de Vinaròs, 
també havia participants de diferents nacionalitats i el ventall de professions 
era també molt variat., eren: Dani i Azahara, Josep i Lorena,Eloy i Yamilka, 
Sebastiàn i Laia, José i Mari Luz, Manuel i Jazmin Juan i Sandra, Adriàn i Elisabet 
Tots, acompanyats per dos monitors, van reflexionar sobre diferents aspectes 
de la vida matrimonial en quatre sessions; i un altra sessió va estar dedicada per 
part del Mossèn al matrimoni com a sagrament i a la celebració. La darrera nit 
vàrem compartir unes pastes i cava i es van desitjar el millor per a els seus futurs 
matrimonis. Felicitats a tots els "novios"

Curset de preparació per al matrimoni

Poche
Amb molta marxa i 
ganes de gresca la 
POCHE & FRIENDS 
també ens menjarem 
unes bones paelles. 

La penya Barça como cada año despide el año con todos sus socios, celebrando con un vino de honor. Por los éxitos, y el buen hacer de la penya Barça
Nota. La junta de la Penya Barça comunica que se ha extraviado un talonario de lotería del número 26792, las papeletas son del 3261 al 3280. Estas papeletas quedan anuladas.

La festa de jubilació del mestre Rafa Calvo 
Parra, secretari del CEIP "Assumpció" de 
Vinaròs, va ser molt sonada perquè, hi 
hagué també destacada sorpresa musical 
amb cantadors de jotes aragoneses, per tal 
que l´homenatjat i la seua muller Encarna 
Royo no oblidaren els seus orígens. 

Comida Comida de amigos de Santa Lucía
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Jubilació

Aquest diumenge 9 de gener celebrarem com ja es costum Sta. Cecilia a la Jana, 
amb la entrada de 12 nous músics, dels quals quatre vinarosencs, Alberto Palomino, 
Yolanda Gimeno, Lara Sebastià, Carla Jovaní. A tots quatre els donem la enhorabona.

Felicidades

El passat divendres, 14 de desembre, Francisca Huertas va jubilar-se després de més de 20 anys treballant en l'Hospital de Vinaròs. Durant el matí la direcció 
del Departament va acomiadar-se d'ella en un emotiu acte on van estar presents molts companys. Per la nit més de 40 persones se reunien a sopar en un 
restaurant de la nostra ciutat per a celebrar aquesta jubilació i desitjar-li a Paquita que siga molt feliç en la seua nova etapa.  

Disfrutar de esta nueva etapa en vuestra vida

ANUNCIA'T al

964 450 085

David Inlines i Eduardo Valverde van 
acudir a la final del programa La Voz 
de Telecinco. Ambdós han estat els 
creadors dels audiovisuals que s’han 
projectat als escenaris del programa 
durante les batalles i la final. 

La Voz

Sta. Cecilia 
a la Jana

Muchas felicidades Alvaro, 

por tu 33 aniversario!33 anys�
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Reparto de lotes de Navidad en el centro de la tercera edad
Lotes 3ª edad

Marta i Patricia molt contentes en la seua 
graduació de Taekwondo cinturó blanc-groc

Reparto de lotes de Navidad en la asociación de jubilados López Dóriga, con 
presencia de las edilas de Bienestar Social y Fiestas, Marcela Barbé y Carla Miralles. Lotes de Navidad

Enhorabona El 2 de gener obrirá les seues portes per als 
més menuts de la casa el centre infantil Les 
Joguines Sl carrer Pare Bover, 7,  per lo que 
Vinaròs augmentarà la oferta educativa.

El passat 15 de desembre Jaime va complir un any en companyia dels seus amics i familia. Els seus papas Miguel Angel i Noemi li desitjen molta felicitat.

Aniversari de JaimeEnhorabona
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L'espectacle 
"Princesas" 
de Locura 
ompli i 
triunfa a 
Alaquàs.

“Princesas” 
triunfa

Cuinsa-Orero. Compañeros de fútbol sala y amigosCena amigos
Hostal Restaurante Teruel, celebrando la comida popular 
de cada año con los comerciantes, tradición que viene 
desde el Bar Colón. ¡Saludos cordiales y Felices Fiestas!

Tradición



16

22 desembre 2012Ex t r a  d e  Nada l  2 0 1 2

Diariet 3 desembre de 1972
Fa 40 anys L'alegria allarga la vida

per Julián Zaragozá

Portada nadalenca i felicitant el nou any que s’encetava 
en un número extraordinari com el que encara avui dia 
us presentem. El de l’any 1972 publicava una entrevista 
amb l’alcalde de l’època, Luis Franco, que resumía l’any 
que acabava d’intensa activitat municipal destacant 
l’adquisició del pou d’aigua potable que es va inaugurar 
al mes de juliol. També va destacar les obres de la plaça 
del Santíssim i va anunciar l’inici de les de la plaça de 
Sant Antoni i la carretera de la costa sud, entre altres. Per 
a 1973 estava previst finalitzar les obres de construcción 
del poliesportiu i treballs a la costa de la localitat, mentre 
que va decidir no pronunciar-se sobre el rumor que 
situava la fàbrica Ford a Vinaròs.

Per nadal, 
Qui res estrena

Res no val

La nit de nadal,
La festa dels estels

I la festa major del cel

Per nadal
La nit més curta

De tot l´any

La missa de nadal
Per tot l´any val

Les dones, només es 
veuen menjar

Dues vegades a 
l´any;

Per nadal i per cap 
d´any

Algra´t, panxeta,
Que nadal ja ve;

Menjarem carneta
I arrosset tambe

Ara ve nadal,
El temps es refresca,

Matarem el gall
I torrarem la cresta

El bon menestral,
Conill per sant joan,
I pollastre per nadal.

El vi de nadal,
Ni emborrotxa

Ni fa mal

Passat nadal,
Surten els mals

De nadal a carnaval,
Set setmanes per igual

De nadal a sant joan,
Mig any cabal

Nadal en dimarts,
Pa i vi per totes parts

Nadal en dimarts,
Dolent pels 

sembrats

Nadal en dimarts,
Festes a grapats

Fins per nadal
El dia ni creix ni neix

El dia no creixerà
Fins que jesus 

naixerá

Nadal amb lluna,
Any de fortuna

Per nadal,
Un pas de pardal

Si per nadal
Fa lluna blanca,

Posa al llit 
Un altra manta

Quan neix el jesuset,

Neix l´anyellet
I les ovelles
Donen llet

Per nadal,
El llop no fa cap mal

Quan neva per nadal
El pagés guanya son 

cabal

Si per nadal fa estiu,
La pasqua prop del 

niu

Si vols tenir bon 
cigronar,

Per nadall´has de 
sembrar

Nadal duu l´hivern
Dins d´una panera ;

Si no la duu al 
davant,

La porta al darrera

Quan el nadal nada
Assenyala bona 

anyada

Amoretes pel gener,
Per pasqua muller
I per nadal bolquer

Qui per nadal no fila,
Tot l´any sospira

La perdiu i la dona,
Per nadal són bones

SOCIETAT
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Història
Helena Roman

Assessoria
Antonio Figueredo

Gastronomia
Juanjo Roda

Medi Ambient
Mª José Barreda

Dietètica
Àngels Botí

Educació
Manuel V. Albiol 

Salut
Salut
Vanessa Marzà

La setmana que ve "Història" per Helena Roman

La incontinència d'orina és la 
pèrdua involuntària d'orina a 
través de la uretra degut a un 
mal control vesical. Suposa 
per a la persona un problema 
higiènic, social i psíquic, ja 
que influeix en l'activitat 

quotidiana i redueix la seva qualitat de vida.
Existeixen tres grans tipus d'incontinència 
urinària ( I.U.)
· I.U. D'ESFORÇ: la persona no té desig d'orinar 
sinó que la fuita es produeix a l'esternudar, riure, 
fer algun esforç o exercici físic. 
· I.U. D'URGÈNCIA O PER IMPERIOSITAT: la 
persona té un fort i sobtat desig d'orinar i és 
incapaç de controlar el reflex.
· I.U. MIXTA: existeixen símptomes d'esforç i 
d'imperiositat, sol predominar un dels dos. 

També hi ha un altre tipus d'i.u. associada a una 
lesió neurològica (accident celebro vascular o 
ictus, Esclerosi Múltiple, Parkingson, tumors, 
traumatismes crani encefàlics, demència senil).
La i.u. es pot manifestar a qualsevol edat i en tots 
dos sexes, encara que afecta amb més freqüència 
a les dones a partir dels 50 anys. Les causes més 
freqüents són el postpart i la menopausa en les 
dones i els problemes prostàtics en els homes. 
Un 50% de les dones ténen pèrdues ocasionals, 
un 20% tenen una incontinència patològica però 
només un 3% consulta per aquests símptomes. 
És important saber que un 70% dels casos de 
pèrdues d'orina es poden tractar amb fisioteràpia 
especialitzada, la resta poden requerir intervenció 
quirúrgica o tractament farmacològic. A més 
a més, el fisioterapeuta especialitzat et pot 
ajudar a prevenir aquest problema fent una 

valoració en situacions com ara el postpart i 
quan apareguen símptomes d'alarma (orinar 
amb molta freqüència, dolors pelvics, dificultat 
en acabar la micció...). Després de determinar les 
causes del problema, el fisioterapeuta aplicarà el 
tractament adequat en cada cas o et remetrà a un 
metge especialitzat si ho veu necessari.
El tractament de fisioteràpia pot consistir en exer-
cicis que el pacient podrà realitzar a casa còmoda-
ment o tractaments específics aplicant diferents 
tècniques com el biofeedback i l’electroestimulació 
(equips específics per a millorar la força muscular, 
estabilitzar les vísceres, relaxar tensions...). També 
caldrà aprendre a canviar alguns hàbits com evitar 
determinades pràctiques esportives, practicar una 
bona higiene postural, evitar el restrenyiment o 
controlar la freqüència miccional.

Vanessa Marzá Centelles

La incontinència d’orina
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Fa també una mica més de 40 anys que Pascual Fandos va 
guanyar la etapa final de la volta a Bogotá donant l’únic 
triomf a Espanya. L’entrenador de l’equip espanyol va definir 
Fandos com el millor ciclista de l’equip. El Diariet es va fer un 
ampli ressó de la noticia i va incloure una entrevista amb 
l’esportista vinarossenc que reproduim. 

1972: Pascual Fandos 
s’imposava a l’última etapa de 
la vuelta a Bogotá
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Solució 
setmana anterior

4
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2
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Horizontal
2. Nom, en els seus origens, de 
la que es va coneixer després 
com a fàbrica Foret
3. Nom amb que es coneixia als 
veïns del barri mariner de Fora  
Forat
5. Nom popular amb que es 
coneix l'edifici de vuit pisos de 
la plaça de Sant Telm i que és 
de propietat municipal
9. Nom d'una plaça cèntrica i 
popular del poble dedicada a 
un General
10. El de la Pan y Toros està a la 
serra del Puig de la Misericòrdia
Vertical
1. Coneguda orques-
tra que va perdurar 
més de cinquanta 
anys, tenint gran 
prestigi per tota la 
nostra comarca
4. Antic molí situat 
junt al riu Sénia
6. Antigues estam-
pes religioses. A Vi-

naròs se'n conserven molts de 
referents a sants patrons o de 
sants
7. Embarcació especialment 
adaptada per a la navegació 
costanera, caracteritzat pel seu 
tamany relativament menut. Va 
ser el tipus de vaixell més cons-
truit a les nostres drassanes vi-
narossenques
8. Instrument musical situat 
dins l'Arxiprestal

Aviso
La hermandad de Nuestro Padre Jesús Cautivo y Nuestra Señora 
de La Merced, hace saber que debido al cierre de la sucursal de 
la cam., Las papeletas que juega al hermandad para el sorteo de 
navidad del dia 22 de diciembre, en  el número:

68093 
Que en caso de salir este número premiado, los pagos de los 
premios se cobrarán en la caja rural, “Caixa Vinaròs”.

Durante toda la mañana del pasado 
sábado, el colectivo local de Nuevas 
Generaciones del Partido Popular de 
Vinaròs realizóuna recogida de alimentos 
solidaria que se destinarán al Banco de 
Alimentos de la provincia de Castellón 
dentro de la campaña solidaria liderada 
por la Diputación de Castellón y que cuenta 
con la colaboración de los principales 
Ayuntamientos de la provincia. En total 
se han recogido más de 140 kilogramos 
de alimentos no perecederos aportados 
por todos aquellos vinarocenses que han 
querido colaborar con esta iniciativa.
La presidenta local de NNGG, Carla 
Miralles, ha señalado que “desde Nuevas 
Generaciones pensamos que un año más 
era necesario poner nuestro granito de 
arena para ayudar a las familias que peor 
lo están pasando y, tras el éxito del pasado 
año, decidimos volver salir a la calle a 

solicitar la ayuda de los vinarocenses 
sabedores que siempre responden a estas 
iniciativas.”
Miralles ha señalado que “hemos estado 
durante toda la mañana en la plaza de San 
Agustín y en apenas 3 horas hemos logrado 
reunir más de 140 kilogramos de alimentos 
no perecederos como pasta, arroz, 
legumbres, leche, azúcar, harina, aceite...”
Desde el colectivo vinarocense de Nuevas 
Generaciones han destacado que “desde 
nuestros comienzos siempre hemos 
buscado realizar una política en positivo 
porque así entendemos la política, como 
un servicio a la sociedad, y así vamos 
a seguir, aportando ideas al equipo de 
gobierno de Vinaròs, estando con los más 
jóvenes y demostrando que hoy más que 
nunca es necesaria la política cercana y que 
aporte soluciones tal y como está haciendo 
el equipo de gobierno de Vinaròs.”

Betlem molt vinarossenc, de la confraria de Jesús Natzaré i Sant 
Sepulcre a l´Arxiprestal. S´han inclós entre altres elements l´ermita 
dels patrons, el campanar i la torreta dels moros. A la inauguració 
van estar els responsables de la confraria, amb l´alcalde de la ciutat, 
els regidors i l´arxiprest,

NNGG de Vinaròs recoge 140 kg de alimentos en su 
campaña de Navidad
Miralles: “Vinaròs ha vuelto a demostrar su solidaridad”   

Betlem de la confraria de Jesús Natzaré a l’Arxiprestal

E.Fonollosa
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El dia 15 de desembre, dissabte, els alumnes del Consell Municipal d’FPA van 
anar a visitar Montserrat pel matí i a vore una obra de teatre a Barcelona 
per la tarda. El viatge fou organitzat per l'Associació d'Alumnes del Consell 
Municipal d'FPA de Vinaròs (EPA). 

El pasado lunes, por parte Guardia 
Civil y Policía Local conjuntamente 
y en el centro de la Tercera Edad, 
se ha realizado una charla sobre 
auto-protección tanto en el propio 
domicilio como en la calle, para este 
conjunto de personas, dado que las 
mismas son un colectivo de riesgo, 
siendo propicias a los robos, estafas, 
timos, etc. 
Se les han explicado diversos tipos 
de Timos, algunos muy viejos 
como el de "La Estampita" o el 
"Tocomocho" y otros más recientes 

realizados por "personal Médico", 
"instaladores de Gas", con ejemplos 
sufridos en nuestra localidad 
recientemente. 
Se les recuerda a su vez el TELÉFONO 
DE URGENCIAS 112, el cual sirve 
para cualquier tipo de emergencias: 
Incendios, Robos, Inundaciones, 
Accidentes, y otros problemas, etc. 
Siendo este teléfono GRATUITO. 
Teléfono de la Guardia Civil 
964 407140 
Teléfono de Policía Local 
964 407704

Viatge de l'EPA a Montserrat i Barcelona

La Policía Local y la Guardia Civil organiza una charla 
sobre auto-protección en el centro de la 3ª Edad 
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Mercadillo soldiario de la protectora Proda Vinaròs,  desde todo tipo de objeto 
de decoración navideño hasta la mejor bisutería para regalar en estas fechas. 
Además, se podía adquirir el calendario solidario

¡Ja está 
disponible! 

i n f o @ p r o d a v i n a r o s . c o m 
w w w. p r o d a v i n a r o s . c o m5€

Calendar i 
2013 PRODA

En tiempos difíciles, necesitamos más que nunca vuestra 
colaboración. Cualquier ayuda en indispensable para 
poder seguir luchando. La cara de muchos de los animales 
rescatados nos relata muchas veces el sufrimiento que 
han tenido que vivir, por lo que nuestra función es 
intentar que olviden su pasado y darles una vida mejor. 
Gracias a vuestras adopciones, muchos de estos animales 
empiezan una nueva vida alejados de las horribles 
experiencias que han tenido. No necesitan lujos ni nada 
especial, sino un poco de cariño y sentirse queridos. 

por todos ellos,  los que estuvieron con nosotros,  los 
que están, y los que estarán en un futuro, vale la pena 
esta dura lucha. Un dulce ladrido o un lametón de manos, 
es nuestra gran recompensa y lo que nos da fuerzas para 
seguir pensando que algún día las cosas cambiarán. 
Gracias  a todos los que nos ayudáis y a todos los que 
colaboráis de alguna forma con esta asociación para que 
esto sea posible. El Cau somos todos!!!
Feliz Navidad y feliz año nuevo!!!
Asociación Protectora de Animales "El Cau"

Bon Nadal a tots els vinarossencs de part de Pablo Batalla amb aquesta imatge

C a l e n d a r i o  S o l i d a r i o

6€

E.Fonollosa

Mercadillo solidario de Proda 

El Cau os desea unas felices fiestas

El calendario se puede adquirir en 
muchos puntos de venta, entre ellos la 

Oficina de Turismo
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El divendres, dia 14, es va fer un sopar amb els 
voluntaris que habitualment col.laboren en 
els diferents projectes que Creu Roja realitza. 
Es va invitar també a diferents persones que 
durant l'any han ajudat d'alguna manera a fer 
més fàcil la nostra feina. En el transcurs del 
sopar es va homenatjar a alguns dels socis i 
dels voluntaris més "veterans".  També vam dir 
adéu als qui l'any que ve deixen els càrrecs de 

responsabilitat que tenen, com el president, 
Juan José Casanova, i el vicepresident, Dominic 
Vives. A ells els volem agrair el treball que han 
portat a terme en estos anys que han estat 
dirigint aquesta entitat. Donem les gràcies al 
secretari i Presidenta provincial de Creu Roja 
per assistir, així com també a la regidora Mar 
Medina i Alcalde de Vinaròs Juan Bta. Juan per 
presidir l'acte. Gràcies a tots.

La setmana vinent no es publica el Setmanari 
per descans de Nadal. El pròxim número será 
el de dissabte 5 de gener. Us desitgem molt 
bones festes i pròsper 2013.

La redacció informa
Celebració del dia del voluntariat de Creu Roja Vinaròs
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¿Qué balance hace, a nivel municipal, del 
año que está a punto de concluir? 
Durante el presente año hemos consolidado los 
cambios en la gestión municipal que empezamos 
a implantar tras la toma de posesión en el mes de 
junio de 2011. Debíamos poner orden en las cuentas 
municipales y lo hemos hecho, planificando el futuro 
de nuestra ciudad con la seriedad que merecen 
los vinarocenses y al mismo tiempo ofreciendo 
respuesta a todas las demandas de los ciudadanos. 
El balance deben realizarlo los ciudadanos pero 
estoy satisfecho por la actuación de todos mis 
compañeros del equipo de gobierno que han sido 
capaces de hacer más con menos dinero.

¿Cómo serán las cuentas para el 2013?
Difíciles. El año 2013 es posiblemente el más duro 
económicamente hablando de la legislatura pues 
a los cerca de 4 millones de euros que debemos 
devolver por los préstamos realizados en el 
pasado se unen el pago de sentencias judiciales. 
A pesar de todo ello mantendremos o incluso 
intentaremos incrementar las partidas destinadas 

a Bienestar Social, Educación y Empleo pues son 
los tres sectores donde debemos concentrar todas 
nuestras fuerzas y así ayudar a quienes peor lo 
están pasando en estos momentos.

¿Es delicada la situación económica del 
Ayuntamiento de Vinaròs?
Más que delicada es crítica. Nos encontramos 
con un Ayuntamiento que tenía el porcentaje de 
deuda más alto de la provincia de la Castellón y 

que era un endeudamiento que para nada había 
servido para mejorar la vida de los ciudadanos. Se 
habían gastado el dinero en reformas del paseo, 
en comprar fincas de secano en Soterranyes 
inservibles para un polígono industrial y además la 
mayor parte del patrimonio local estaba vendido, 
conveniado o permutado. 

¿Qué hay de cierto sobre que Ernesto 
Molinos pueda dejar el cargo como edil 
de Economía por cuestiones personales?
A lo largo de una legislatura las circunstancias 
personales y profesionales de cualquier edil pueden 
cambiar y eso ha ocurrido en el caso de Ernesto. 
Debe ser él quien valore si puede seguir dedicando 
el tiempo que necesita el Ayuntamiento con el 
grado de exigencia que necesita la ciudad sin que 
se resienta su trabajo o su familía que ha crecido 
hace pocas semanas y tras esa reflexión tome la 
decisión que tome le apoyaremos y actuaremos en 
consecuencia. Para nadie del equipo de gobierno 
la política es un medio de vida o subsistencia como 
sí que ocurría con anterioridad.

Juan Bautista Juan, alcalde de Vinaròs

22 desembre 2012

Consolidar los cambios en la gestión municipal y “poner 
orden” a las cuentas municipales han sido dos de las 
prioridades de Juan Bautista Juan cuando se cumplen 
18 meses al frente del consistorio. El año que acaba es el 
primero que el actual equipo de gobierno ha gestionado 
en su totalidad y durante el mismo se han iniciado o llevado 
a cabo proyectos importantes para el municipio, a pesar 
de la difícil situación económica. La puesta en marcha del 

Vinalab, un espacio para el archivo histórico, la conclusión 
del Plan de Accesibilidad, los huertos solidarios o el servicio 
de intermediación hipotecaria son algunos ejemplos. 
También continúan habiendo proyectos pendientes, como 
el colegio Jaume I, el polígono industrial de Les Soterranyes 
o la puesta en marcha del proyecto Castor, entre otros. 
De todo ello, y de las prioridades del consistorio para el 
próximo año, hablamos con el alcalde de Vinaròs. 

“Teníamos que  poner orden en las 
cuentas municipales y lo hemos hecho”

X.Flores
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¿En qué punto se encuentra el polígono 
industrial de Les Soterranyes? ¿Existen 
posibilidades de que en un futuro sea 
una realidad o su viabilidad es dudosa?
El anterior equipo de gobierno contrató a una 
empresa por un importe de casi 900.000 euros, es 
decir, 150 millones de pesetas, para que realizara 
todos los trámites para convertir esas fincas de 
rústicas a industriales y por lo que sabemos hasta 
ahora más que dudosa es casi imposible esa 
calificación pero esperaremos al informe final. Si es 
viable seremos los primeros en presionar a todas 
las administraciones, autonómica y central, para 
que el polígono sea una realidad inmediata, pero si 
no es viable también seremos los primeros en exigir 
que aquellos que se embarcaron en una aventura 
de este calibre respondan ante la ciudadanía.

¿Cómo definiría la relación del equipo 
de gobierno con los partidos de la 
oposición?
Desde el primer momento abrimos el Ayuntamiento 
a todas las fuerzas políticas. Saben que pueden 
informarse de lo que sea y cuando quieran, 
absoluta transparencia porque no hay nada que 
esconder. También conocen que el despacho de 
Alcaldía está a su disposición para todo aquello 
que deseen proponer al igual que tienen a todos 
los concejales del equipo de gobierno para lo que 
deseen. Habrá que preguntarles a esos partidos, 
más a algunos que a otros, porque no utilizan 
todas esas vías de comunicación.

¿Desearía mejorar esta relación?
Por mi parte estoy siempre abierto a cualquier 
mejora que tenga como objetivo mejorar la vida 
de los vinarocenses.

¿Qué supone para el Ayuntamiento 
el retraso en la puesta en marcha del 
proyecto Castor?
Es un elemento añadido a la difícil situación 
económica del Ayuntamiento. Si se retrasa la 
puesta en marcha del proyecto se retrasarán las 
aportaciones económicas vía tasas que debe 
pagar la empresa y que estaban contempladas en 

el plan de ahorro municipal por lo que deberemos 
reducir otros gastos para compensar esa falta de 
ingresos. Lo que tenemos muy claro es que nunca 
vamos a gastar por encima de los ingresos, eso ya 
lo hicieron otros y así estamos ahora.

¿Hay alguna noticia de cuándo se pondrá 
en funcionamiento?
Tenemos una luz al final de túnel pero es una 
decisión que se escapa de las competencias 
municipales y donde entran muchos factores en 
juego por lo que me gustaría ser prudente y no 
avanzar fechas que siguen estando en el aire.

El Carnaval 2013 está a la vuelta de la 
esquina. Con la actual crisis económica, la 
inversión en esta fiesta ¿será igualmente 
similar a la de años anteriores o se 
prevén ajustes presupuestarios? 
Durante el año 2012 la concejalía de Fiestas ha 
realizado un esfuerzo impresionante reduciendo 
en cerca de 300.000 euros su presupuesto 
respecto a años anteriores, situándose en un gasto 
aproximado de 600.000 euros. Hemos de seguir 
reduciendo gastos en Fiestas y eso acaba afectando 
a todos, incluido el Carnaval, pero la prioridad de 
este equipo de gobierno son las concejalías de 
Bienestar Social, Educación y Empleo. Creo que 
la inmensa mayoría de vinarocenses prefiere que 
el poco dinero que tenemos se dedique a crear 
empleo, becas de libro y transporte y ayudas 
sociales, y así va a ser.

Han puesto en marcha el Vinalab 
recientemente pero su éxito depende 
en gran medida de la respuesta del 
tejido empresarial, emprendedor y 
universitario. ¿Cree que, aun en plena 
crisis, se producirá esta respuesta y el 
centro se convertirá en una referencia de 
nuevos proyectos que impulsen, entre 
otras cosas, el empleo?
Creo en las personas de Vinaròs y por eso estoy 
seguro que el Vinalab será un éxito. Hay muchos 
vinarocenses con ganas de salir adelante, de 
emprender su propio negocio, de no quedarse quieto 
esperando una subvención y todos ellos serán los 
que muevan el Vinalab hacia el éxito convirtiéndolo 
en el éxito de todos. Ahora es el momento que todos 
aquellos que tienen una ilusión de abrirse camino 
se acerquen al Vinalab para recibir esa ayuda que les 
sirva para poner en marcha su futuro.

El nuevo espacio del archivo histórico 
es otra de las realidades que se han 
llevado a cabo este año. ¿Cuáles son 
los próximos pasos para mejorar este 
archivo?

Hemos realizado ya lo más importante que es 
tener un archivo en una ubicación definitiva y 
cumpliendo con los requisitos que marca la ley 
valenciana de archivos. Además se ha digitalizado 
una parte importante del mismo, 35.000 páginas. 
A partir de ahora vamos a consolidar ese trabajo, 
seguiremos con el proceso de digitalización y 
sobretodo vamos a realizar un gran inventario 
tanto del archivo como del resto de patrimonio 
que tiene en propiedad el Ayuntamiento.

En enero finaliza la concesión del servicio 
de limpieza, y desde el área de Obras y 
Servicios ya se han redactado los nuevos 
pliegos con algunos servicios que se 
adjudicarán por separado. ¿Qué ventajas 
y qué ahorro puede suponer esto para el 
Ayuntamiento? 
El fraccionar algunos servicios que hasta el 
momento prestaba la UTE en su totalidad nos 
permitirá que empresas del municipio tengan 
la oportunidad de optar a esos servicios y por lo 
tanto crear puestos de trabajo.  En la recogida 
de basuras y limpieza viaria hemos modificado 
sustancialmente los pliegos de condiciones y con 
ello lograremos un importante ahorro a lo largo de 
la concesión al tiempo que esperamos mejorar la 
limpieza de nuestra ciudad.

Otro de los servicios puestos en marcha 
este año es el de intermediación 
hipotecaria, como asesoramiento 
para aquellos ciudadanos que tengan 
problemas para pagar su vivienda 
habitual. ¿Se va a adoptar algún otro tipo 
de medida en este sentido, por ejemplo, 
cuando se va a proceder a un desahucio?
Por primera vez el Ayuntamiento ha tomado 
medidas para ayudar a las familias que no pueden 
pagar su hipoteca y eso es un paso importante 
que ha tomado este equipo de gobierno. Estamos 
trabajando en otras medidas que se anunciarán 
cuando estén más definidas y por otra parte el 
gobierno central, también por primera vez, está 
modificando la ley para evitar el drama de los 
desahucios, y esas medidas también tendrán su 
reflejo en nuestra ciudad.
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Hablando de ahorro, la puesta en 
marcha del plan de austeridad desde 
que accedieron al consistorio, ¿qué 
resultados ha dado y en qué áreas se han 
ajustado más los gastos?
El año 2012 ha sido el primero que ha gestionado 
este equipo de gobierno en su totalidad y por ello en 
pocas semanas daremos a conocer los datos exactos 
del ahorro logrado a pesar de haber mantenido 
todos los servicios públicos que se prestan al 
ciudadano pero ya se puede avanzar que la cuantía 
será mayor de la que muchos puedan imaginar. 
Las áreas de fiestas, cultura, turismo y gobernación 
son las que mayor ahorro han realizado y así deben 
seguir para que esos recursos los podamos seguir 
destinando a bienestar social, educación y empleo.

¿En qué punto se encuentra el proyecto 
de la piscina municipal y cuando podría 
empezar su construcción? 
En los momentos en que nos encontramos el 
mantener una piscina pública municipal es muy 
complicado y vemos ejemplos todos los días en 
los periódicos de Ayuntamientos que deben cerrar 
esas instalaciones por no poder asumir el coste del 
mantenimiento. No renunciamos a ella pero de las 
inversiones que la Generalitat tiene pendientes en 
nuestra ciudad priorizamos el Colegio Jaume I.

Precisamente en cuanto a 
infraestructuras, hay algunas de muy 
importantes que dependen de la 
Generalitat, además del Colegio Jaume 
I, como la ampliación del Vilaplana 
o el segundo centro de salud. ¿Hay 
novedades?
En estos momentos todos sabemos la situación 
en la que se encuentran las comunidades 
autónomas y los problemas de liquidez que 
impiden realizar nuevas inversiones. El colegio 
Jaume I es una prioridad para este equipo de 
gobierno y así lo trasladamos a la Consellería 
que es consciente de la situación actual. El 
compromiso que tenemos por parte de la actual 
Consellera de Educación y que también tomó 
el anterior Conseller es que el colegio Jaume I 
estará incluido en la primera tanda de colegios 
que se liciten en nuestra Comunidad porque el 
Presidente Alberto Fabra ya ha anunciado que la 
legislatura terminará sin que ningún colegio esté 
ubicado íntegramente en aulas prefabricadas. La 
ampliación del IES Vilaplana y el segundo centro 
de Salud tendrán una solución más a medio plazo 
aunque seguimos reivindicando su construcción 
permanentemente.

Hay también en el municipio edificios 
municipales de nueva construcción como 
el centro de día o la guardería municipal 
que siguen sin entrar en funcionamiento. 
¿Cuál es su situación?
Cuando se inició la legislatura había muchos 
edificios municipales construidos pero sin 
funcionamiento y eso ha cambiado radicalmente. 
El Vinalab, como ya hemos dicho anteriormente, 
está en funcionamiento y el centro especial de 
empleo creará un mínimo de 7 puestos de trabajo. 
También están en marcha los huertos solidarios 
que darán servicio a las 53 personas que han 

solicitado una parcela. 
Para el centro de día estamos estudiando la 
fórmula que permita construir la residencia 
para la tercera edad en las plantas superiores, 
es una inversión importante que estamos 
gestionando y que durante 2013 espero que se 
convierta en realidad. La guardería no está ni 
finalizada su construcción y en estos momentos 
no es una prioridad del equipo de gobierno al 
poder garantizar el chiquibono a las familias 
con niños pequeños.

¿Está satisfecho de la labor realizada 
hasta la fecha por el equipo de gobierno? 
Sí, todos han demostrado durante estos meses 
que son capaces de afrontar los problemas y 
ofrecer la mejor solución para Vinaròs. A pesar de 
la situación económica en todas las áreas Vinaròs 
está mejor ahora que hace 18 meses. 

¿En qué cree que se necesita mejorar?
En muchas cosas, nuestro nivel de exigencia no 
tiene límite, por eso y aunque creo que vamos por 
el buen camino debemos seguir trabajando para 
resolver muchos problemas que siguen existiendo. 
También hemos de mejorar la comunicación con 
los ciudadanos, que vean al Ayuntamiento como 
la administración más cercana a ellos y a la que 
pueden dirigirse con la seguridad absoluta que 
se les escuchará y resolverá sus problemas o 
inquietudes.

¿A qué proyectos se dará prioridad 
durante el próximo año?
El centro de día y residencia de la tercera edad 
será el gran objetivo. Es una infraestructura 
vital para nuestra ciudad, que debería haber 
sido una prioridad en el pasado, cuando 
existían los recursos económicos suficientes 
para que fuera una realidad, y que ahora es ya 
imprescindible.   

¿Algún deseo para el 2013?
Mi único deseo es que el año 2013 sea mejor que 
el que termina ahora, que poco a poco la situación 
económica mejore y de esta forma podamos ofrecer 
posibilidades a los vinarocenses de encontrar un 
empleo. Ese es mi empeño y la prioridad del equipo 
de gobierno para el próximo año.

17 desembre 2011

Un espacio para el archivo histórico municipal, una de las realidades en 2012 El centro de día y residencia será una prioridad del próximo año
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la Vinapèdia de l’Associació Cultural   
Amics de Vinaròs s’explica que 
va ser concebut des de l'inici del 
plantejament, l’any 1984, com un edifici 
amb sistema de monitorització, i està 

considerat com un edifici intel·ligent, controlat per 
un sistema informàtic i construit en tres plantes 
per l'empresa Dragados y Construcciones. 
Les obres, segons projecte dels arquitectes Ferran 
Cruz Alonso i Francesc Merino García, van ser 
adjudicades el 24 d’agost de 1988 i van finalitzar 
al maig de 1991. Té com hospital de referència al 
General de Castelló, el qual té a la seua vegada, com 
tots els de la nostra Comunitat, a l’Hospital de La Fe 
de València com a Hospital també de referència. 
Va ser construit sobre un terreny cedit per 
l'Ajuntament que compta amb una superfície de 
17.322 metres quadrats. El parquing de l’entrada 
té una capacitat per a 186 vehicles. El seu cost es va 
xifrar en uns 2.000 milions de pessetes, dels quals 

L’Hospital Comarcal de Vinaròs compleix este mes de desembre 20 anys des de la seua 

inauguració, el 17 de desembre de 1992. Fins aquest any, els ciutadans de les nostres 

comarques havien de desplaçar-se fins a Castelló o Tortosa, d’aquí la gran importància 

de la posada en funcionament d’esta infraestructura sanitària. Al llarg d’estes dos 

dècades, pel centre han passat set directors, nombrosos professionals sanitaris i milers 

de pacients. També s’han posat en marxa nous serveis que han millorat l’atenció 

sanitària i la zona ha canviat des d’aleshores, amb millores en el trànsit o el paviment. 

Este reportatge és només un recorregut per estos 20 anys d’existència de l’Hospital 

Comarcal, amb les dates i les fites més importants d’aquesta infraestructura sanitària.  

Primera pedra de l’obra d’ampliació
A principis de 2007 va tindre lloc l’acte de col·locació de la primera 
pedra de les obres d'ampliació de l'Hospital Comarcal de Vinaròs a 
càrrec del conseller de Sanitat, Rafael Blasco, amb presència de l’alcalde 
Javier Balada,el president de la Diputació, Carlos Fabra, l’actual primer 
edil, llavors capp de l’oposició, Juan Bautista Juan.

Hospital Comarcal de Vinaròs 

anys al servei de la salut20
X.Flores

Inauguració 
l'any 1992
Portada del 
Setmanari Vinaròs 
del 26 de desembre 
de 1992, que  recull 
la inauguració del 
centre, a càrrec 
del president Joan 
Lerma
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es van destinar a  obres uns 1.719, quedant els 
altres 379 milions de pessetes per a l’equipament. 
En un principi l’Hospital de Vinaròs estava destinat 
a atendre a una població d’unes 63.000 persones, 
població de l’època a les nostres comarques, amb 
una ràtio de dos llits per cada mil habitants, de 
les comarques del Maestrat i els Ports, tenint en 
compte el factor turístic de la zona costera que 
amplia moltíssim la seua utilitat. Esta població 
ha crescut fins a les quasi 93.000 persones de 
població assignada el 2012. A pesar de ser 
considerat Hospital de Districte, està dotat de totes 
les especialitats pròpies d’un Hospital General. Les 
consultes externes de l’hospital es van obrir el 21 
d’abril de 1992 i el 9 de novembre d’este mateix 
any va acollir els primers ingrés hospitalari.   
El 17 de desembre de 1992 va ser inaugurat 
oficialmente pel President de la Generalitat, Joan 
Lerma, sent alcalde de l’època Ramon Bofill. A 
l’any següent, el 28 de febrer de 1993, a les cinc 

i mitja de la vesprada es va inaugurar la senzilla 
capella, celebrant-se la primera missa pel sacerdot 
encarregat de l'atenció als malalts, mossèn Miquel 
Redorat Foix, natural de Benicarló. (Extret de la 
Vinapèdia). 

Hospital de formació i universitari
Al juny de 2012 l’Hospital de Vinaròs va adquirir 
el rang d’hospital universitari juntament amb el 
Provincial de Castelló, el General i el de la Plana 
de Vila-real. Esta catalogació va ser possible 
gràcies al conveni que es va signar en el mes de 
maig de 2010 entre la Conselleria de Sanitat, la 
de Justícia i Administracions Públiques,  l’Agència 
Valenciana de Salut, el Consorci Hospitalari 
Provincial de Castelló i la UJI destinat a aprofitar 
els  centres sanitaris per a la docència, assistència i 
la investigació universitària en Ciències de la Salut.
Però abans d’això l’Hospital de Vinaròs ja era un 
centre on s'impartia formació post-grau als metges 

i infermeres. Des del 30 d’abril de 1996 se formen 
anualment els Facultatius residents de família (MIR) 
i en el mes de maig de 2011 s’autoritzà al centre a 
formar a les Infermeres matrones residents.

Dos dècades, set directors
Han sigut directors de l’Hospital al llarg d’aquests 
20 anys d’història Maria Jesús Juan Sanz, des de 
la seua inauguració fins al mes de maig de 1994, 
data en que va ser substituida per Pablo Rodríguez 
Martínez, qui també va estar dos anys (fins al mes 
de setembre de l’any 1995). Posteriorment l’ha 
dirigit l’oftalmòleg Javier Arbúes Palacios i Javier 
Peñarrocha Nebot, que va accedir al càrrec a 
mitjans de novembre de 1997. Al juliol de 2003 va 
ser nomenat director Manuel Ibáñez Gimeno i al 
2005 va accedir al càrrec el vinarossenc Alejandro 
Suay Cantos, que va ser substituit el març de 
2012 per Amadeo Bellés Calvo, actual gerent del 
Departament.
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L'obra civil de l'ampliació es va iniciar al febrer de 2007, i la 
superfície en la qual s'ha es va desenvolupar s'assenta en 
una parcel·la de 6.257 metres quadrats

Millores a l’entorn
Actualment, l'aterratge de l'helicòpter sanitari quan hi ha una emergència es fa en una rotonda 
de la zona de l'escorxador. L’Ajuntament va disposar al setembre de 2010 esta i una altra rotonda 
a l'avinguda de Gil d’Atrocillo amb la finalitat de regular el trànsit a la zona de l'hospital, eliminant 
així la perillositat d'aquests dos punts i contribuint a la fluïdesa del trànsit rodat.

Obres



28

22 desembre 2012Ex t r a  d e  Nada l  2 0 1 2

 Més serveis i ampliació
L’Hospital de Vinaròs ha anat ampliant serveis 
durant aquests anys, com el servei de maternitat, 
el dia 1 de setembre de 1994 o l’adquisició del 
primer TAC l’any 1998. Des de fa 10 dies l’Hospital 
de Vinaròs ha renovat aquest TAC per un de nou 
fet que ha suposat una inversió de 482.000 euros 
per part de la Conselleria de Sanitat. L’any 2000 
va entrar en funcionament l’anomenat hospital 
de día o la cirugia major ambulatòria. També es 
van ampliar el número de llits de la UCI.   Des de 
l’any 2002 l’Hospital té el servei de analgesia 
epidural durant les 24 hores del dia i des del 2009 
també s’ofereix la possibilitat d’administrar el gas 
Kalinox com alternativa analgèsica. L’any 2006 va 
ampliar-se el servei de ginecologia amb cirurgia 
lamparascòpica i es va implantar una nova tècnica 
amb làser, capaç de tractar amb èxit la ceguera per 
degeneració macular. 
L’Ajuntament de Vinaròs també ha anat adequant 
l’entorn. Així s’ha creat una nova zona d’aparcament 

per a vehicles davant l’ampliació i s’ha adequat 
l’entorn amb una rotonda que també serveix com 
a heliport. L'Ajuntament va proposar a finals de 
2010 una modificació pressupostària del voltant 
de 40.000 euros per sufragar el cost de construcció 
de dues rotondes que milloraven l’accés al centre 
hospitalari i de l'heliport provisional. 
Però, sense cap dubte, l’ampliació més rellevant 
va ser la inaugurada al març de 2011, inaugura-
da pel Conseller de Sanitat Manuel Cervera. Una 
obra en la que la Generalitat va invertir un total de 
12.960.841,39 euros. L'obra civil es va iniciar al fe-
brer de 2007, i la superfície en la qual es va desen-
volupar s'assenta en una parcel·la de 6.257 metres 
quadrats; amb una superfície construïda de 6.738 
metres quadrats. L'ampliació va consistir en una 
nova àrea d'urgències, l'ampliació de l'Hospital de 
Dia mèdic-quirúrgic, de la Unitat d'hospitalització 
a domicili, de quiròfans, paritoris i UCI; així com en 
un important augment d'habitacions individuals 
d'hospitalització.

Directors

Noves dependències d’urgències
Al juny de 2010 van entrar en servei les noves dependències del servei d’urgències. En primer lloc, es van traslladar 
els pacients i els diferents serveis que es prestaven. El servei doblava la superfície de què disposava fins ara per 
atendre les emergències dels ciutadans i passava de disposar de 5 boxs a comptar amb 7; també disposa d'una sala 
de vitals i una altra per a vitals pediàtrics dotades amb la tecnologia capdavantera; es van crear 3 boxs pediàtrics i la 
sala d'observació passava a tindre capacitat per a unes 14 persones.

Canvi de direcció
A finals de març de 2012 es va fer efectiu l'últim relleu en la direcció del centre. 
Alejandro Suay, que havia estat gerent del centre des del 2005, va ser rellevat 
per Amadeo Bellés, que ocupa actualment el càrrec.

Més serveis
La consulta d'endoscòpia és un dels serveis que ofereix l'Hospital de 
Vinaròs i realitza actualment un ampli abast de tècniques, com el gas argó, 
polipectomies, gastrotimia, endoscopia pecutania, dilatacions, test de Clotart, 
intolerancia a la lactosa i a la fructosa i la lligadura de bandes esofàgiques. 
Durante el 2012 l'Hospital va invertir en la compra d’un nou videocolonoscopi 
i un videogastroscopi per un import total de 32.800 euros. 

Maria Jesús Juan, Pablo Rodríguez,  Javier Arbúes, Javier 
Peñarrocha, Manuel Ibáñez, Alejandro Suay i Amadeo Bellés 
han sigut en estos 20 anys els directors del centre hospitalari
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Maria Jesús Juan Manuel Ibáñez

Alejandro SuayJavier Peñarrocha Amadeo Bellés
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L’hospital, en xifres Dades totals 
20 anys d'activitat

Algunes de les dades i extractes de textos d’aquest reportatge són de: Vinapèdia d’Amics de Vinaròs (part del text està íntegre), VinaròsNews i Setmanari Vinaròs.

Inauguració de l’ampliació 
Al març de 2011 el conseller de Sanitat, Manuel Cervera, va inaugurar l’ampliació de l’Hospital Comarcal de Vinaròs, una obra que va suposar una inversió de 
12.960.841 euros i que va ser  iniciada al febrer de 2007 amb una superfície construïda de 6.738 metres quadrats.

Hospital universitari
Al juny de 2012 es va anunciar que el centre adquiria la catalogació d'hospital 
universitari en Ciències de la Salut, el que permetrà desenvolupar, a partir del 
pròxim curs, pràctiques en el centre als estudiants de Medicina, Infermeria 
i Psicologia. A la imatge, el moment de l’anunci, amb presència al centre 
hospitalari del director de l’àrea de salut, Amadeo Bellés, i el rector de la 
Universitat Jaume I, Vicent Climent.

Desembre 1992 Desembre 2012
Equip directiu 3 3
Facultatius 50 122
Infermeres 75 156
Auxiliars d’infermeria 47 101
Tècnics 13 27
Fisioterapeutes 4 5
Matrones 0 5
Personal no sanitari 63 117
Informàtics 2 4

TOTAL PLANTILLA 257 540
 

1992 - 2002 2003 - 2012
Intervencions quirúrgiques 28.600 48.522
Urgències ateses 280.000 358.016
Ingressos hospitalaris 48.500 64.183
Consultes externes 830.000 1.164.199

Intervencions quirúrgiques

Urgències ateses

Ingressos hospitalaris

Consultes externes

77.122

638.016

112.683

1.994.199

Bona salut
A les Jornades de Salut Pública celebrades enguany, les dades han conclós 
que l’àrea de salut 01 és un dels departaments amb millor nivell de salut 
i la esperança de vida de les dones, superior a la mitjana de la Comunitat 
Valenciana. Entre els punts a millorar, la superior mortalitat en accidents 
de trànsit de la población jove. 
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Recetas

Navideñas

Alina Martínez

INGREDIENTES:
2 tarrinas de yogur griego
1 taza de leche de avena

5 cucharadas de miel
2 cucharadas de semillas de amapolas

2 cucharadas de agar agar
 PREPARACIÓN:

Mezclar bien 1/2 taza de leche de avena con los yogures, las 
semillas de amapola y la miel.

Por otro lado poner en un caso al fuego el resto de la leche de 
avena y cuando comience a hervir espolvorear el agar agar. Dejar 
cocer durante 3 minutos. Luego retirar del fuego y mezclar bien 
con la preparación anterior. Colocar en moldes individuales de 

silicona y dejar enfriar a temperatura ambiente. Refrigerar como 
mínimo por dos horas. 
Desmoldar y emplatar.

INGREDIENTES:
24 láminas de masa para mini empanadillas 

1 yema de huevo 
Una cucharada de romero 

200g de queso fresco como para untar 
50g de nueces peladas 

una pizca de nuez moscada 
1 cebolla  

1 cucharada de azúcar negra 
sal 

Pimienta  
Aceite de oliva 

PREPARACIÓN:
Primero cortamos pequeña la cebolla y la caramelizamos 

colocándola en una sartén con una cucharada de aceite de oliva y 
la azúcar hasta que quede con color de caramelo. Luego haremos 
el relleno mezclando las nueces, queso fresco, sal pimienta, nuez 

moscada y la cebolla caramelizada. Mezclamos bien y rellenamos una 
a una las masas para empanadillas, dándole la forma de besitos. 
Pintamos con la yema de huevo y espolvoreamos con romero. 

Los llevamos al horno precalentado a 180º hasta que estén dorados. 

INGREDIENTES:
200g de setas variadas

4 hojas de papel de arroz 
un manojo de cebollino

1 diente de ajo
1 puerro

sal
aceite de oliva

1/4 vaso de vino blanco

PREPARACIÓN:
Lavar y cortar en juliana el puerro.Cortar el ajo bien pequeño. Poner 
en una sartén con un poco de aceite el puerro, el ajo,las setas y la sal. 

Pocharlas, y cuando falten unos minutos parta retirarlas del fuego 
agregarle el vino blanco y reducir.

Hidratar las láminas de papel de arroz como indica el envase. Rellenar 
las láminas una a una y formar un paquetito que cerraremos con una 

hojita de cebollino. Ya quedan listas para saborearlas.
También las podemos freír o llevar al horno.

MENÚ COMIDA NAVIDAD
Aperitivo individual

JAMÓN, QUESO, CECINA,
CROQUETA MORELLANA Y 

CROQUETA DE LANGOSTINO

**********
SOPETA DE NADAL DE PILOTETES 

Y GALETS

**********
VIEIRA RELLENA DE MARISCO

**********
MILHOJAS DE SOLOMILLO 
DE IBÉRICO AL DULCE DE 

MEMBRILLO CON GUARNICIÓN

**********
BROCHETA DE FRUTA NATURAL 

CON LECHE FRITA Y CANELA

**********
BODEGA, CAFÉ, DULCES Y COPA 

DE CAVA

32,50 € IVA incluido

C/ Varadero, s/n
VINARÒS

Reservas: 678 514 707

¡Felices
Fiestas!
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Nieve de yogur 
con amapolas

Besitos 
de nueces y cebolla caramelizada

Setas envueltas 
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Quizá sean los hábitos de vida, es posible que influya 
la prevención, la genética o quizá la conjunción 
de todo ello,   pero sea cual sea la causa, los datos 
del sistema de información y salud pública explicados 
en  la I Jornada de Salud Pública del departamento 
de Vinaròs,  revelan que las mujeres de la zona de 
influencia del área de salud 01, la nuestra, son las 
más longevas de toda la Comunidad Valenciana. Así, 
mientras la esperanza de vida de las mujeres de la 
Comunidad es de 84,9 años, la de las mujeres de la 
zona es de un año más, situándose en 85,9 años. Sin 
embargo, la esperanza de vida de los hombres de la 
zona no difiere de la del resto de la Comunidad. 
Conchita, Elena, Amparo, Pilar, Lolín, Rosín y 
Charo, que rozan y algunas de ellas superan la 
edad de 80 años, consideran que una de las claves 

de la longevidad es, sobre todo, mantenerse 
activas. Este grupo de amigas vinarocenses, en su 
mayoría viudas, se reúne a diario para tomar algo, 
hablar de sus cosas y planificar cosas qué hacer. 
“Salimos todos los días, pero especialmente los 
domingos por la tarde, que es cuando solemos ir 
al hotel, donde merendamos, jugamos a cartas y 
escuchamos música”, explica Conchita. También 
suelen ser asiduas de espectáculos y actos que se 
programan en Vinaròs. Sin embargo, aunque en 
general aseguran que cuidan su alimentación, no 
hay unanimidad. “En general nos cuidamos muy 
bien, yo lo he hecho toda la vida, pero ahora más 
que nunca”, explica Conchita, mientras, en cambio, 
Elena, asegura que “personalmente, como lo que 
quiero, no me estoy de nada. Ahora me controlo un 

poco más, pero a mí me puede más el capricho que 
cuidarme porque no soy de normas, soy de vivir”.
Eso sí, ninguna de ellas fuma ni bebe, otra de 
las claves que consideran muy importantes. “No 
tenemos ningún vicio,  ninguna de nosotras ha 
fumado nunca, bebemos nada o muy poco alcohol 
y somos muy tranquilas”, apunta Conchita. Destacan 
todas, a pesar de algunos achaques, su calidad de 
vida al poder hacer prácticamente de todo.
Conchita asegura que antes de salir a la calle 
“siempre nos arreglamos porque somos de la 
segunda edad, no de la tercera", dejando bien claro 
que  "quien tuvo retuvo”.
A estas "jóvenes" vinarocenses les encanta ir de fiesta 
y ya tienen en mente la que va a ser la más grande: 
“Será cuando alcancemos los 90”, concluye Conchita. 

Longevidad con 

Las mujeres del Maestrat y Els Ports 

disfrutan de la esperanza de vida más 

larga de la Comunitat. Conchita, Elena, 

Amparo, Pilar, Lolín, Rosín y Charo son un 

ejemplo y gozan, además, de una buena 

calidad de vida

X.Flores

calidad 
de vida
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Escribir para definir a un genio como Carles Santos puede 
ser arriesgado si no se tienen unos conocimientos de 
música y cine. 
Yo sólo tengo una tecla de su piano y un 10 por ciento de 
su capacidad intelectual. Pero tampoco puedo inhibirme 
en aportar lo que he guardado de él desde el año 1968, ya 
sea musicalmente hablando como de sus comienzos en el 
cine, sea como guionista o como actor en apariciones en 
la pantalla de algo que le apasiona.
Aunque haya sido un inconformista y revolucionario 
contra lo establecido. Esta es la impresión que tengo 
desde que le conozco, ya que son muchos años.

La Comunitat Valenciana puede sentirse orgullosa de 
tener un personaje tan famoso, como escritores, cineastas, 
pintores y un largo etcétera.
Antes puedes hacerte una idea de lo que has leído o 
escuchado en las entrevistas pero cuando hablas con él, 
aunque sea un personaje introvertido, si le sabes llegar 
puede que tu opinión cambie muchísimo.
El Mar Mediterráneo puede que sea parte de su 
inspiración, ya que después de viajar por este mundo está 
asentado aquí. Me alegraría mucho si un día compusiera o 
me contestara “Vinaròs, perquè t’estimo”?. Después de la 
presente, quisiera seguir siendo amigo.

Impresiones y anotaciones

 de un personaje de cine
Por F.Ricardo Roselló
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Enguany s’ha recuperat el curs de restauració de 
mobles antics, després d’uns anys –des del 2008- 
sense poder fer-se per falta de local. Este curs 
es feia fa uns anys al centre del menor de Fora 
del Forat, després es va tornar a ubicar a l’antic 
col·legi Sant Sebastià i també es va realitzar a les 
instal·lacions de l’antiga clínica Sant Sebastià. Ara 
després d’uns anys sense trobar una ubicació, 
el curs s’ha recuperat i està ubicat  al magatzem 
dels astillers Juan Tur, a la partida Capsades. Molta 
era la demanda de gent que volia fer aquest curs, 
que es va deixar de fer “no per falta de gent sino 
d’espai”, com ens explica  la coordinadora d’FPA a 
Vinaròs, Ana García. El curs és eminentment pràctic 
i cada alumne porta el moble a restaurar, i, un cop 
recuperat, se l’endu a casa. 
Una altra de les millores importants d’aquest nou 
curs és el canvi d’ubicació de l’Aula d’Informàtica, 
ara situada al local de Les Camaraes, guanyant 
en amplitut i, sobre tot en accessibilitat, donat 
que aquest edifici ha estat adaptat per persones 
amb mobilitat reduïda amb la instal·lació d’un 
ascensor. “El local és molt cèntric i està molt 
pròxim a la seu de la escola d’adults i això facilita 
molt el contacte”, explica García. El local de Les 
Camaraes l’utilitzava la EPA abans per fer els 

cursos de ioga, que ara s’han hagut de desplaçar 
fins el pavelló poliesportiu. Els d’informàtica són 
uns dels cursos més solicitats pels alumnes de 
Formació per adults. 
Com a novetat, enguany també es fa un curs 
d’ortografia de llengua castellana, que es dona en 
una aula del mateix antic col·legi Sant Sebastià. 
També s’han activat els grups de conversa 
d’idiomes. “L’any passat ja es va provar aquesta 
experiencia i va funcionar molt bé. Es tracta de 
gent que acut cada setmana per parlar anglès 
o francés i també hi ha un grup de conversa en 
castellà format per persones estrangeres que 
venen per parlar amb dues persones d’aquí”, 
explica Garcia, que afegeix que “a partir d’estos 
grups s’han creat dinàmiques diverses, perquè 
igual han anat a veure les Falles, com han anat a 
l’ermita o han adornat el centre, perquè a banda 
del fet d’aprendre  l’idioma  és també una manera 
de relacionar-se amb persones de diferents parts 
del món”. De fet, la formació per adults és molt 
més que aprendre. Es també establir relacions 
amb altres persones, compartir. “Moltes vegades el 
contacte amb altres fa que l’aprenentatge siga més 
ágil,  més pròxim i molt més enriquidor”, comenta 
la coordinadora local. 

Formació de Persones Adultes: 

Un lloc on aprendre i compartir
Novetats importants presenta enguany 
en la seua oferta formativa el centre de 
Formació de Persones Adultes de Vinaròs. 
La nova ubicació de l’Aula d’Informàtica, 
ara al local de Les Camaraes, que ha sigut 
convenientment adaptat, o la recuperació 
del demanat curs de restauració de mobles 
antics després de varios anys sense fer-se, 
gràcies a que ja es diposa d’un local, són 
algunes de les millores introduïdes. El centre 
de Vinaròs ofereix una extensa varietat de 
cursos la possibilitat de fer-los  en horaris i 
condicions adequats a la població adulta. 

X.Flores
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El curs de restauració de mobles antics, un dels 
recuperats enguany

El curs d'ortografia, una altra de les novetats. 
L'aula d'informàtica ha canviat de local
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Anna Garcia, 
coordinadora del 
Consell Municipal 
d’FPA. Vaig comen-
çar a l’EPA l’any 
1997. Estava fent 
pràctiques de la 
carrera d’Educació 
Social a l’EPA, quan 

la persona que treballava de coordinadora s’ho va 
deixar. Jo estava a la borsa de treball i em va tocar. 

Què es fa al Consell Municipal d’FPA?
El Consell té un espectre molt gran d’actuació. En 
termes legals assumiria el que és la formació no 
reglada. El nostre àmbit seria la formació referida a 
persones adultes, que té unes peculiaritats diferents 
a la de xiquets. I formació en sentit ample, no només 
cursos. També s’aprén a les xerrades, als viatges, a les 
trobades, grups de conversa.   Penso que és un recurs 
que té algunes virtuts: una la proximitat, una altra la 
flexibilitat i la capacitat d’adaptació, l’altra la facilitat 
d’accés, intentem que tothom que tinga inquietuds 
per aprendre ho tinga fàcil per a aconseguir-ho, i 
l’altra la pluralitat: s’hi acosta gent de molt diverses 

circumstàncies, procedències, edats... A hores d’ara 
1132 persones s’han matriculat i han començat 
alguna activitat des del mes d’octubre. Al juny solen 
arribar a 1600 . Això ens dóna ànim per defensar este 
model d’aprenentatge. 

Quantes persones treballen al Consell?
L’estructura del Consell està formada per una per-
sona coordinadora i molts de monitors (o profes-
sors). Actualment hi ha 31 persones contractades, 
totes elles a jornades parcials molt diverses. Molts 
d’ells fa anys que treballen al Consell. Hi aboquen 
moltes ganes de fer-ho bé, al mateix temps que 
gaudeixen de conduir grups que sovint els repor-
ten també aprenentages. La formació d’adults 
sempre és una mica bidireccional. 
També col·labora molt amb nosaltres la gent de 
l’Associació d’Alumnes, que ho fan voluntàriament. 

Un desig per al 2013
Que no ens porte massa canvis, o en tot cas, per a 
bé. El ritme al que va el nostre món és marejador, 
no ens deixa temps per a reaccionar i ens omple 
d’incerteses cap al futur.  
I també molta alegria, i sentiments positius!

Juani Aulet és la Presidenta de l’Associació 
d’Alumnes del Consell Municipal d’FPA des de 
fa aproximadament 3 anys. 

Quin curs realitzes a l’EPA, des de quan?
Sóc alumna de gimnàstica, des de fa molt 
temps!  Aproximadament 25 anys. 

Què fa l’Associació d’Alumnes?
Li donem marxa als alumnes. Organitzem 
activitats solidàries, per col.laborar amb ONGs,  
fem xarrades informatives i educatives, fem 
viatges, i celebrem alguna festeta..  I sobretot 
“estirem del carro” perquè tot això continue. 

Què penses que busquen les persones 
quan  s’apunten a un curs?
Busquen ocupar el temps, conèixer gent, aprendre 
allò que els interessa o que no saben,  i relacionar-se.  

Un desig per al 2013
Salut, una mica més de treball, i l’EPA que 
funcione com fins ara!

La Formació de Persones Adultes de Vinaròs és possible gràcies a un gran equip 
humà que la fa possible.  Hem parlat amb la coordinadora de la EPA, la presidenta 
de l'Associació d'Alumnes i els professors per què ens expliquen què es fa al Consell 
Municipal d'FPA,  en què consisteix el curs que imparteixen, quantes persones hi 
ha a cada grup i quins objectius tenen, entre d'altres aspectes. També  per que ens 
comenten el seu desig per al 2013.

Al servei de la formació  de persones adultes
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Amparo Cervera 
professora de tall i confecció 
i arreglaments de costura. 
Treballa al Consell M. d’FPA des 
de fa aproximadament 5 anys.

Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs
El d’arreglaments és el segon 

any que el fem, funciona genial. És un curs perquè tot 
el món sàpiga fer-se una vora, arreglar-se si una peça 
li va gran, entrar-se les costures, canviar models, llevar 
el coll si no li agrada, arreglar-se cortines....
El de tall i confecció és més complicat. És molt 
imaginatiu perquè et pots fer la peça que vols, 
començant per una falda, i després el que cada una 
vol, a la mesura de cadascú. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Una quinzena a cada grup. Habitualment són dones, 
però altres anys també he tingut homes. Hi ha gent 
de totes les edats. Igual gent gran que gent jove. Al 
d’arreglaments més gent jove.  
Busquen ser més autònomes, estalviar-se la despesa 
de portar-ho a fer, ...
Un desig per al 2013
Que hi haja treball per a tot el món, que les famílies 
necessitades es senten recolzades. I per suposat, salut!

Carles Romero. 
Quatre vegades per setmana, 
apropo el yoga a persones 
de diferents edats en l'escola 
d'adults. Enguany és el tercer 
any que faig classes.
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.

En el curs, intento fer entenedor i ajudar a 
experimentar a les persones participants el yoga. La 
pràctica del yoga ens fa ser més conscients, ens fa 
millors persones. 
A les classes respirem i explorem la respiració. Movem 
el cos i l'observem. Descobrim cóm és en realitat el 
cos que habitem (prou diferent de com pensem). 
També cantem i meditem.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups, i que busquen en el curs?
La majoria de persones que venen ho solen fer 
perquè desitgen aprendre a relaxar-se o tenen algun 
problema de salut. També n'hi ha que volen tenir més 
flexibilitat i benestar general. Però la veritat és que jo 
no ensenyo a relaxar-se: el nostre cos ja sap relaxar-se. 
Tampoc el yoga ensenya a tindre bona salut: la bona 
salut és el nostre estat natural! En comptes d'adquirir 
qualitats que no tenim, el yoga ens lleva tot allò que 
ens fa nosa, per a poder desplegar aquelles que sí que 
tenim: la salut, la felicitat i la plenitud. 
Un desig per al 2013
No tinc cap gran desig per al 2013. Si te digués que 
desitjo la pau al món t'estaria dient que vull canviar 
els altres. Si te digués que desitjo que la situació 
política i econòmica siga millor, i que desaparega la 
recessió i l'atur, t'estaria dient que no accepto allò que 
està passant. Estem com hem d'estar: nosaltres creem 
la realitat, a cada acció, a cada pensament. És una 
falta de responsabilitat pretendre canviar la situació 
actual, sense viure les conseqüències dels nostres 
actes. Aquest és també un aprenentatge del yoga, i 
de la vida mateixa!

Me llamo Cristina Calderón 
y trabajo como Profesora de 
Español en la EPA desde hace 
aproximadamente 3 años.
Explica’ns una mica el que 
es fa al teu curs.
Los cursos que imparto son un 

nivel I y un nivel III de Castellano para Extranjeros.
El nivel I es para principiantes; alumnos que entran 
por primera vez en contacto con el idioma. En este 
curso los alumnos aprenden a desenvolverse en 
situaciones elementales. En el nivel III, el desarrollo 
de las habilidades de conversación es de suma 
importancia para el alumno, por lo cual este curso 
está estrechamente ligado al conocimiento de la 
cultura, la historia, la sociedad y la política del país 
en el que viven y los alumnos adquieren autonomía 
suficiente para poder debatir sobre estos temas.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups, i que busquen en el curs?
Tengo alrededor de 18 alumnos por curso de diversas 
nacionalidades, en su mayoría Europeos, aunque 
también los tengo de Marruecos, India, Nueva 
Zelanda, USA y China.
Lo que buscan los alumnos cuando se apuntan al 
curso es principalmente aprender el idioma.Las clases 
suelen ser divertidas y esto hace que los alumnos se 
relajen y participen.
Un desig per al 2013
Mi deseo para el 2013 es que los inmigrantes que 
eligen esta ciudad para asentarse sigan teniendo el 
apoyo del ayuntamiento para ayudarles a integrarse, 
cosa que han venido haciendo durante mucho 
tiempo, y cuya loable labor agradezco.

Soy Elizabeth Chávez
 y doy clases de gimnasia de 

mantenimiento. Llevo desde el 
2000 dando clases en la E.P.A  de 
diferentes disciplinas deportivas 
y de bailes caribeños, con algún 
intervalo de descanso. 
Explica’ns una mica el que 

es fa al teu curs.
Las alumnas que se apuntan a este curso de gimnasia 
buscan mantenerse en forma. En este curso se trabajan 
todas las partes del cuerpo desarrollando las distintas 
cualidades físicas  que mejoran la condición física de 
todo el que asiste al mismo. El objetivo prioritario 
es conocer su propio cuerpo, saber sus limitaciones 
y posibilidades relacionadas con el ejercicio físico, 
mejorarlas y desarrollarlas para el beneficio propio.  
También se imparte teórica donde se informa 
sobre las patologías de las cuales padecen algunas 
alumnas, porqué se producen estas enfermedades 
y como trabajar cada movimiento dentro de la clase 
para evitar lesiones corporales. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups, i que busquen en el curs?
Son 2 grupos de gimnasia de mantenimiento, en cada 
uno hay de 28 a 30 alumnas.  Regularmente, se apuntan 
a este curso personas a partir de los 40 años hasta 65 
años que buscan pasarla bien y mantenerse en forma.
Un desig per al 2013
Un deseo para el 2013 es que haya PAZ EN EL MUNDO, 
SALUD, TRABAJO Y FELICIDAD.

Esther Vicente Caballer
 Professora de Balls de saló des 

de fa uns 13 o 14 anys
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.
  Fem Salsa, Batxata, Xa-xa-xa, 
Tango Europeu, Quickstep i 
Pasdoble. Ensenyo a les parelles 

que ballar és divertit i que és un dels pocs esports que 
es practiquen en parella.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Tinc 31 persones i les persones són de totes les edats. 
Són gent molt agradable i que s'ajuden entre ells.
Busquen aprendre a ballar per a després passar-
s’ho bé quan surten de sopar i passar una estona 
agradable amb els seus companys.
Un desig per al 2013
Que la gent no pergue mai la il·lusió  de ballar, tinguen 
la edat que tinguen.

Em dic Eva Roig Fibla  
imparteixo els cursos 
d’informàtica i fa 6 anys que 
treballo a la EPA.
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.
Faig classes  de recursos 
informàtics habituals. Dins 

de la part d’ofimàtica imparteixo els cursos del 
paquet de Microsoft Office Word, Excel, Access i 
PowerPoint. De la part de disseny gràfic i multimèdia 
faig el Photoshop i edició de vídeo.Així com també 
Windows i cursos d’Internet.
Les classes són bàsicament pràctiques, sempre amb 
exemples de casos pràctics  en què es pot  trobar 
l’alumne en la vida real.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Els grups són de 16 persones com a màxim. 
Hi ha tot tipus d’alumnat, des de el que vol aprendre 
com funciona un ordinador per no quedar-se enrere 
pel que fa en matèria d’informàtica, fins al que té la 
necessitat de conèixer el funcionament d’alguna 
aplicació tant per la seva vida personal com laboral.
Un desig per al 2013 
Que a pesar dels temps que ens toca viure ningú 
perdi l’esperança i l’alegria, que s’acabi la fam i els 
conflictes i que estesem tots tan bé que no fes falta 
demanar mai cap desig.

Isabel Tur
professora de ioga, treballa 
al Consell M. d’FPA des de fa 
aproximadament 12 anys.
Explica’ns una mica el que 
es fa al teu curs.
El Ioga és una disciplina que uneix 
el cos i la ment, per mig d’assanes 
(postures), pranayama(respiració) 

i meditació.  
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups, i que busquen en el curs?
Tinc 3 grups, hi ha gent gran i gent jove. En total unes 
60 persones. Algunes d’elles fa molts anys que venen 
als grups.  Busquen fer un exercici suau i relaxar-se. 
Algunes persones venen per prescripció mèdica.  
Un desig per al 2013
Desitjo pau i salut per a tots, que s’acaben les gerres 
i la fam al mon.
I que el nostre enseyament a l’epa continue com fins 
ara o millor.

Sóc Juanjo Roda 
Martínez 
Faig cursos de cuina a 
l’EPA des de fa uns 18 anys 
aproximadament. 
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.
He fet cursos de cuina de tot 

tipus: sushis, arrossos, cuina de nadal, cuina marinera, 
italiana.... 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? que busquen en el curs?
Al voltant de 18 persones, de totes les edats i 
condicions. El que sempre comento és que es tracta 
de passar 3 hores fora de casa i desconnectar de tot. 
Si a més a més aprenem alguna cosa molt millor. La 
intenció és que la gent s’ho passe bé i estigue a gust. 
Un desig per al 2013
Aconseguir esborrar els mals moments i records 
d’este any que s’acaba i que l’any nou ens porte 
notícies més positives. 
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Ismael Carbó, 
professor de comptabilitat 
informatitzada. 
Vaig començar a donar clas-
ses a l'EPA el curs 1998/99, fa 
14 anys.
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.

Estic donant el curs de Comptabilitat Informatitzada. 
És un curs que comença de zero, no cal tenir cap 
coneixement previ de comptabilitat. Vaig explicant 
els diferents conceptes comptables amb molts 
exemples i exercicis, alhora que, els alumnes, aprenen 
a introduir-ho tot al programa informàtic ContaPlus.
El fet de compaginar la comptabilitat clàssica (amb 
paper i llapis) amb l'actual (amb ordinador) fa que les 
classes siguen distretes i que l'hora i mitja que dura 
cada sessió se’ns passe volant.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups, i que busquen en el curs?
Enguany hi ha matriculats tretze alumnes. Alguns 
d’ells són estudiants que busquen millorar el seu 
currículum. Altres estan treballant i volen perfeccionar 
la seva formació. Algun està a l’atur i aprofita per fer 
cursos. També n’hi ha que s’apunten per curiositat, 
simplement per aprendre més coses.
Un desig per al 2013...
M’adhereixo al desig més compartit per tothom: que 
les coses milloren econòmicament. I és que, si seguim 
així, al final no tindrem res per comptabilitzar.
També desitjo que, a pesar de la crisi, passem tots uns 
bons Nadals i que comencem el 2013 amb energies 
renovades.

Joan Guzman  
professor de valencià superior, 
treballa al Consell M. d’FPA des 
de l’any 97/98, primer impartia 
el curs d’accés a la universitat 

per a majors de 25 anys.
Explica’ns una mica el que es fa al teu curs.
Valencià Superior, ara en diuen Valencià C2, concebut 
per a superar  la prova de la JCQV;  per tant, molta 
normativa, exercicis en sèrie i fora “lo”, i “pos” i “aigua 
del grifo”.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups?  que busquen en el curs?
Dos grups, un pel matí i un per la tarda. En total 
unes quaranta persones, procedents d’àmbits 
laborals diversos. Cadascú té una motivació: millorar 
el coneixement de la llengua, parlar i escriure a la 
manera estàndard, però l’objectiu més prosaic és 
obtenir el certificat de la JQCV i enriquir els respectius 
currículums. 
Un desig per al 2013
No espero res de bo. Em conformaria que els més de 
dos-cents mil xiquets que han sol·licitat l’ensenyament 
en valencià tinguen el mateix dret que el de les tres 
famílies castellanoparlants de Catalunya que han 
sol·licitat l’ensenyament de les seues criatures en la 
seua llengua materna.

Lídia Albiol Gómez
Imparteix el curs d’ Entrenament 
de la Memòria des de fa 9 anys 
aproximadament.
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.

El curs pretén donar a conéixer el funcionament 
bàsic de la memòria i canviar les actituds i 
estereotips negatius sobre la irreversibilitat de les 
alteracions o el dèficit de memòria en l'envelliment 
natural. Durant el curs els alumnes s’entrenen 
en estratègies i tècniques de memòria, a més de 
estimular altres processos bàsics cognitius com 
l'atenció, la percepció, la capacitat lògica,... També 
aprenen estratègies per a resoldre les errades de 
memòria de la vida diària. Durant les sessions es 
fomenten hàbits saludables, com la relaxació, la 
lectura,... Tots aquests aprenentatges repercutixen 
positivament en l'autoestima i afavoreix la 
participació dels usuaris en altres activitats de la 
comunitat.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
En l'actualitat, el curs d'Entrenament de la Memòria 
està dividit en sis grups d'unes 14 persones, 
homes i dones de més de 60 anys. La majoria 
busquen solucions per a resoldre oblits quotidians 
com: perdre objectes que utilitzen tots els dies 
(ulleres, claus,...), no recordar informació nova 
(un número de telèfon, el nom d'alguna persona, 
un missatge,...), la distracció (oblidar-te de fer 
alguna cosa o realitzar una acció dues vegades), no 
recordar alguna paraula...
Un desig per al 2013
El meu desig per al 2.013 és aconseguir una 
ensenyança i una sanitat pública i de qualitat.

Mi nombre es María 
José Almarcha 
Marcos, imparto 
dos  cursos de “Español 
para Extranjeros, nivel I y 

II. Trabajo en la epa desde hace cuatro años.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups, i que busquen en el curs?
Los cursos tienen aproximadamente 20 alumnos 
y los grupos son heterogéneos en cuanto a la 
nacionalidad, el sexo, la edad, la religión y el nivel 
sociocultural.
Busca aprender la lengua para satisfacer  necesidades 
básicas, bien con la finalidad de trabajar o con la de 
integrarse socialmente.

Un desig per al 2013
Deseo mucha   suerte y felicidad para todos mis 
alumnos  y exalumnos,  mantener la calidad humana 
que hasta ahora he conocido en los hombres y en las 
mujeres que han llenado mis   clases y mantener la 
línea de trabajo seguida hasta ahora en l’epa.

M. Angeles Mateo Roda 
Sóc professora de balls de 
saló i de cuina. Treballo al 

Consell M. d’FPA des de fa més de 10 anys.  Primer 
donava classe només de cuina, i després vaig fer-ne 
també de balls. 
Explica’ns una mica el que es fa al teu curs.
Cada any hem triat una temàtica diferent relacionada 
amb la cuina per a orientar el curs: iniciació, cuina 
vegetariana, postres, cuina tradicional,... Fem 
diferents plats, entrants, primers i segons plats, 
postres,... Elaborem pas a pas i amb la col·laboració 
dels i les alumnes els diferents plats, i la classe acaba 
amb la degustació. 
Al de balls aprenem els 10 balls internacionals: els 5 
llatins (xa-xa-xa, samba, jive -rock-, pasdoble i rumba 
bolero), i els 5 estàndar (vals- vienés, vals-anglés, 
fox, quick step i tango) i a més a més una mica de 
cumbia, merengue, salsa,  batxata.... Ensenyem 
progressivament els balls, a partir d’un pas bàsic i 
afegint figures. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? que busquen en el curs?
De cuina tinc un grup d’unes 15 persones, molt 
variat: homes, dones, joves, grans, gent d’ací, gent de 
fora.... Busquen aprendre nous plats fàcils i deliciosos, 
tècniques noves de cuina... I també compartir el 
temps, i receptes. I passar-s’ho bé. 
De ball tinc un grup d’unes 30 persones. Hi ha un 
grupet de gent més major i un altre de gent més 
jove, que conviuen perfectament. Fins i tot ve gent 
d’altres pobles!
Els alumnes pretenen fer una mica d’exercici físic, 
aprendre balls per a poder-los practicar a festes, 
i divertir-se al ritme de la música. També molt 
important: FER AMISTATS. 
Un desig per al 2013
Que ens quedem com estem!! 

Mª Carmen Ramia Ávila,
 monitora del Curs d'Iniciació al 

Patchwork, funció que exercix 
des de fa deu anys.
Explica’ns una mica el que 
es fa al teu curs.
L'objectiu principal és el 
d'introduir a les alumnes en el 
món del Patchwork i les seues 

tècniques. Confeccionem detalls de Nadal, coixins i 
cobertors emprant distintes tècniques, així mateix 
durant el curs totes les alumnes efectuen la seua 
aportació per a la confecció del que denominem el 
Cobertor de l'Amistat, que es rifa entre totes.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Enguany el grup es compon de quinze alumnes 
amb un ventall d'edats comprés entre els vint i 
escaig fins als setanta i tants. La inquietud de les 
alumnes radica en les ganes de conéixer altres 
formes d'expressar la seua creativitat i com divertir-
se creant peces útils per a la seua vida quotidiana. 
Crida molt l'atenció, l'interés i la il·lusió de les dones 
que mai han cosit a l'aprendre a fer-ho i, d'altra 
banda, la curiositat de les què ja sabien cosir per 
conéixer com es confecciona. 
Un desig per al 2013
Que totes i cada una de les components d'aquest 
grup puga conéixer i comprendre cada una de les 
tècniques que es desenrotllaran durant el curs i que el 
Cobertor de l'Amistat les òmpliga d'orgull i romanga 
en la seua memòria com quelcom agradable  i que al 
seu dia li va permetre conéixer altres dones que com 
ella va tindre una inquietud i la va realitzar.
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Me llamo Mª Dolores 
Albiol Perez. El curso 
que imparto es de Danza 
Oriental y empecé llevando 
grupos en la EPA en el 
2008-2009.

Explica’ns una mica el que es fa al teu 
curs.
Es una Danza Árabe, es terapéutica, con movimi-
entos muy peculiares: de ondulación, golpe y vi-
bración. Desarrolla sensaciones, ritmos y reflejos. 
Es un excelente trabajo de tonificación muscular, 
especialmente en las zonas pélvicas abdomina-
les, glúteos, piernas y brazos. Aporta gran movi-
lidad articular.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Tengo dos grupos, uno a las 15.30h y el otro a las 
20.30h con unas 16 personas en cada uno. Tengo 
alumnas de todas las edades, que se sienten atraídas, 
bien porque lo han visto bailar o han viajado a 
países orientales. Otras lo ven como una puerta 
abierta para desconectar y centrarnos en asimilar los 
movimientos.
Un desig per al 2013
Un deseo... la paz en el mundo y mucha alegría para 
vivirla!

Mi nombre es Míriam Buale 
Rodríguez y soy monitora de 
informática en la Epa. Hace ya 
casi 5 años que estoy trabajando 
para la escuela.
Explica’ns una mica el que 
es fa al teu curs.

Los cursos que imparto principalmente son los de 
Introducción a la Informática, Windows+Word e In-
ternet y correo electrónico. En estos cursos apren-
demos principalmente a no tenerle miedo al orde-
nador y manejar de marera correcta las herramien-
tas disponibles en nuestros equipos informáticos. 
También a comunicarnos y buscar diversa informa-
ción  utilizando Internet.
También he participado en los cursos de Excel y 
Photoshop. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
En los cursos tenemos como máximo 16 personas, 
que es el número de ordenadores que dispone 
nuestra aula de informática. Por norma general, los 
cursos suelen estar completos.
La gente que se inscribe es de todo tipo: jubilados, 
jóvenes, con y sin estudios, parados y trabajadores, 
amas de casa, etc…pero todos con un objetivo 
común: el deseo de aprender un poco más.
La mayoría de la gente que se apunta, empieza de 
cero, porque no han tocado nunca un ordenador o 
porque desean conocer en concreto un programa o 
porque buscan estar al día con las nuevas tecnologías 
e Internet. Para ellos es algo totalmente nuevo y 
representa un reto personal. Cuando se dan cuenta… 
¡ya lo han conseguido! 
Un desig per al 2013
Mi deseo no solo es para el 2013. Un refrán reza: “El 
saber no ocupa lugar”. Por eso, me gustaría que todo 
el mundo se hiciera tiempo para aprender más (¡no 
sólo en cuanto a la informática!). Claro, eso supone 
vivir más despacio, saber escuchar  y tomarse la vida 
con más humor.

Natàlia Sanz Gurrea
Sóc professora de restaura-
ció de mobles. Vaig comen-
çar l’any 1.999, tot i que vaig 
deixar d'impartir el curs al 
2.005. Enguany torno  a im-
partir el curs.

Explica’ns una mica el que es fa al teu curs.
Al curs de restauració els alumnes adquireixen 
habilitats per restaurar peces antigues, tant siga 
mobles com peces de metall. Cadascú porte la seua 
peça i treballen en ella, seguint les indicacions que 
jo faig. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
En cada grup hi ha al voltant de 15 persones 
i el més interessant és que com que cadascú 
treballa en peces diferents, tots poden compartir 
diferents processos, el que enriqueix i amplia els 
seus  coneixements. 
Normalment qui participa a este tipus de curs té 
peces d'herència familiar, o li agraden les coses 
antigues. Així, volen tindre nocions bàsiques per 
recuperar-les i donar-los una nova vida. 
Un desig per al 2013
Per al 2013 desitjaria, tenint en compte que el curs 
s'ha tornat a reprendre enguany, que els meus 
alumnes arribaren a meta i satisferen els seus desitjos, 
restaurant les peces que porten. 

Sóc Pepi Queralt,estic 
treballant a l’FPA des de fa cinc 
anys. Però abans ,quan es va 
començar a consolidar aquesta 
gran proposta de donar formació 
als adults, també vaig estar 
treballant en aquesta escola 

donant classes de física i química a les persones que 
es volien presentar a la borsa de treball de l’Hospital 
Comarcal de Vinaròs,que en aquell temps s’anava a 
inaugurar, i també donava classes de Formació de 
Base i Alfabetització,a la gent que volia aprendre a 
llegir i escriure. Ara torno a estar a l’escola i dono els 
cursos de: Valencià - Oral i Elemental – , Ortografia 
castellana, Alfabetització per a estrangers.
Explica’ns una mica el que es fa als teus 
cursos.
. Valencià: Els alumnes tenen interès per aprendre a 
parlar i escriure en valencià. Hi ha valenciano-parlants 
que no saben escriure en valencià perquè desconeixen 
la seua gramàtica, hi ha alumnes castellano-parlants 
o d’altres idiomes, ja que tenim alumnes de diversos 
països:Brasil,Romania,Colombia Moldavia,Marroc… 
La finalitat de la majoria d’ells és poder consolidar la 
llengua i finalment poder aprovar l’examen de la Junta 
Qualificadora de Valencià. Tots els anys tenim molt 
bona resposta en quant al nombre d’alumnes,aquest 
any 25 matriculats a l’Elemental i 13 a l’Oral. 
. Ortografia castellana: Aquest és el primer any que 
donem este curs perquè hi havia persones que 
estaven interessades. Hi ha 14 alumnes. 
Es preten consolidar les bases de la correcta escriptura 
tan en gent jove que ha perdut la consciència de la 
importància d’escriure correctament, perquè això és 
una bona carta de presentació;com en la gent més 
major que ha oblidat el poquet que havia aprés quan 
de petita va tindre l’oportunitat d’anar a l’escola,que 
no tots la van tindre. 
. Alfabetització d’estrangers: És un grup molt variat 
en quant a procedència,predominen els alumnes del 
Marroc,però també en tenim de Senegal, Romania i 
Pakistan. 
Fem moltes fitxes de lecto-escriptura amb dibuixos 
perquè puguen comprendre el significat,representem 
situacions reals oralment com :anar a comprar, 
demanar un treball,parlar sobre la família,anar al 
Centre de Salut i també(en la part escrita) cóm 
emplenar una sol·licitud…. 
Els alumnes són molt agraïts perquè valoren els 
progressos que fan. El nombre d’alumnes pot variar, 
entre 12 i 15.
Un desig per al 2013
Per una Educació  que ens faça sentir més lliures i ens 
iguale en possibilitat d'oportunitats!!!

El meu nom és Pili Guart, 
aquest és el 5è any que dins 
de les meves tasques al Consell 
Municipal d'Esports faig les 
classes dels tres grups de l'Epa 
dels matins de gimnàstica de 

manteniment. I enguany hem començat un altre grup 
per a gent més gran o amb unes necessitats especials. 
Explica’ns una mica el que es fa al teu curs.
La finalitat principal és la d'aconseguir una millo-
ra en la qualitat de vida de les persones, guanyant 
en mobilitat, correcció de postura corporal i aug-
ment de l'autoestima. Els continguts de les classe 
de gimnàstica de manteniment estan agrupats en 
tres parts: a la primera part treballem la part cardio-
vascular, la memòria,la coordinació, el ritme, l'equi-
libri, la lateralitat, a través de coreografies senzilles 
d'aeròbic. Aquesta part dura uns 30 minuts. A la 
segona part, fem exercicis de tonificació treballant 
els músculs de manera global i localitzada, aproxi-
madament uns 20 min. I a la tercera per finalitzar 
estiraments i relaxació, 10 min. La classe nova d'en-
guany tracta de fer un tipus de classe per tothom 
que vulgui treballar d'una manera més localitzada 
la tonificació, la elasticitat i l'equilibri. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Són quatre grups de dones i algun que altre home 
(des d'ací faig una crida perquè s'animen). Els grups 
són molt integradors ja que ens ajuntem gent de 
diferents edats, amb una característica en comú: 
ganes d'estar en forma i de passar-ho bé.
Un desig per al 2013
Per al 2013 desitjo a tothom molta salut i moltes ganes 
de lluitar per sortir-ne de la situació que ens trobem. 
Que no es pergui la il·lusió per viure i disfrutar del que 
realment importa. Molt Bon Nadal i Feliç Any Nou! 
(Aprofito per enviar un saludet al grup d'aerobic dels 
dilluns i dijous a les 15'30h, que durant molts d'anys 
hem estat juntes).

Rosanna Bellaubí
Sóc professora d’anglés a 
l’EPA des de fa dos anys. 
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.

Imparteixo el nivell 2 d’anglés. Seguim el llibre d’una 
editorial, i es complementa amb activitats (listening-
speakings, writings...) relacionades amb la matèria 
de cada unitat perquè l'alumne pugui posar en 
practica la teoria de cada unitat.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Són un 20 estudiants i tots són adults. Hi ha gent de 
26, 35, 45 i fins i tot una persona de 70 anys. 
Un desig per al 2013
Dos paraules que crec que són necessàries i que 
es denominarien com a desitjos per a l'any 2013 
i els que puguin venir després, és qui hagi pau i 
prosperitat (treball)  per a tothom, no només per 
a uns quants.

Sagrario Villalba
professora de boixets (bolillos) 
des de 2006
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.
Sóc la professora de boixets, 
ensenyo la seua tècnica, i 

aprenem a fer de tot: des de polseres, collars.. . An-
tigament es feien només “puntilles”, però ara es pot 
fer de tot: sabates, ventalls, xals, tiares per a  reines 
de festes, lligues per les núvies, ….fins i tot es poden 
fer tangues!
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Jo tinc 4 grups d’alumnes. Tot són dones, és uns afi-
ció molt femenina, tot i que a les trobades acudei-
xen també homes que fan boixets.   Una part de les 
alumnes són persones que van fer boixets quan eren 
xiquetes, i ara recuperen l’afició. Una altra part són 
persones que s’han animat a provar-ho. Algunes ho 
han vist a les trobades i els ha fet ganes. Qui no ho 
ha fet mai diu “Ai, que difícil, jo no ho sabria fer ”, però 
quan te poses no ho és tant. És un treball molt bo per 
a l’artrosi i per a la memòria. Quan ho saps fer relaxa 
molt. A part de tot això els grups són una manera de 
conèixer gent, relacionar-se, i passar una estona di-
vertida, sempre hi ha alguna celebració!
Un desig per al 2013
Treball i salut. 
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Sóc Mari Delgado i el 
curs que imparteixo a l´ EPA 
és el d’step des de fa tres anys 

aproximadament.
Explica’ns una mica el que es fa al teu curs.
  El curs d’step consisteix en realitzar un treball 
cardiovascular i muscular que proporciona una major 
resistència aeròbica, força física i flexibilitat corporal 
a part de millorar l´ agilitat de cadascú. L´ exercici 
consta en pujar i baixar una plataforma, que es pot 
regular segons les capacitats i necessitats de cada 
persona, a ritme de la música i seguint uns passos 
coreogràfics.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
 Dins del meu grup som 12 persones. Són gent que 
desprenen molta empatia, amb ganes de passar-ho 
bé i treballar fort. Tant les ganes de treballar el cos com 
les ganes de passar-ho bé en relació a la coreografia i 
en relació amb els companys són motius importants 
per a apuntar-se a aquest curs.
Un desig per al 2013 
Que continue la nostra  feina i que seguim al curs 
tant bé com ara. Altres, i a nivell global, no són més 
que desitjos de felicitat, treball per a aquells que no 
tenen, manteniment de treball per als que sí i, per 
suposat, que millori la situació en la que ens trobem 
actualment.

Sóc Pili Guardino, 
monitora del taller de 
valencià des de fa més 
de vint anys. Actualment 
imparteixo els cursos de 
"valencià per a estrangers i 

nouvinguts” i el de" valencià mitjà". 
Explica’ns una mica el que es fa al teu curs.
El valencià per a estrangers, és un curs dirigit a 
l'alumnat nouvingut a la nostra comunitat. Té la 
finalitat de donar a conéixer la nostra llengua, cultura 
i tradicions. 
Pel que fa al curs de valencià mitjà, està dirigit, 
fonamentalment, a alumn@s amb la intenció de 
participar a les proves de la JQCV, encara que molta 
gent ve a aprendre la nostra llengua, per poder 
expressar-se sense cap tipus de mancança i enriquir 
el seu vocabulari. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Al curs de valencià oral tenim al voltant de 15 persones, 
de diferents nacionalitats, ens enriquim tots, cadascú 
ens aporta experiències dels seus països, cada any 
coneixem els costums d’una part del món. 
Valencià mitjà és un taller amb molt de trajecte 
perquè des de l'inici de l'EPA ha estat un curs 
capdavanter. Tenim al voltant de 20 persones. Tothom 
arriba amb il·lusió, la major part de l’alumnat és 
valencianoparlant i principalment volen saber parlar i 
escriure correctament la nostra llengua. 
 Un desig per al 2013 
És molt difícil en este temps de crisi demanar un sol 
desig. Però penso que n’hi ha un molt important , 
la salut. No vull oblidar-me d’un col·lectiu cada cop 
més gran, les persones vulnerables que necessiten el 
nostre recolzament i ajut. 
Per últim, i no menys important , demanar un futur 
per l’EPA, que no l’aturen i caminar tots junts i ser 
capaços de formar persones amb responsabilitats i 
somnis.

Remei Cid professora de 
“Tai Chi i Chi Kung”, treballa al 
Consell M. d’FPA des de l’any 

1994, i amb alguna interrupció, fins ara.

Quin curs imparteixes , explica’ns una mica 
el que es fa
El tai-txi és un art molt antic que reuneix un  ampli 
ventall   de pràctiques encaminades a enfortir el 
fluix de la nostra energia vital afavorint la salut   i la 
obertura de consciència. Treballem el moviment del 
cos  coordinat amb la respiració, la relaxació i la 
atenció plena al moment present.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups?  Què busquen en el curs?
Assisteixen persones de tot tipus i el que busquen, 
també pot ser bastant diferent, però en general 
relaxar-se, fer exercici físic, conèixer una nova manera 
de treballar el cos i la ment, aprendre a meditar.
Un desig per al 2013
Un desig  per al  nostre servei és que continue com 

Simona Mercandelli, 
professora del curs d’Italià des 
de fa 2 anys. 
- Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.

Enseño italiano para que uno pueda, entre otras 
cosas, tener una conversación bàsica en italiano, 
saber lo necesario para comunicarse durante un viaje 
a Italia...
 Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
En el grupo actual hay 18 personas de todas las 
edades. Hay quien lo estudia por curiosidad, otros 
porque quieren ir de viaje a Italia. También hay quien 
lo estudia porque tiene un familiar que habla italiano. 
 Un desig per al 2013 
Creo que deseo lo mismo que todos: que las cosas 
mejoren. En cuanto a la EPA, espero que pueda seguir 
dando un buen servicio a todos como lo ha ido 
haciendo hasta ahora. 

Solín Milian 
Sóc professora de tall i 
confecció a l’epa des de fa 
més de 15 anys. Sóc modista 
des dels 23 anys, i en tinc 79.

Explica’ns una mica el que es fa al teu curs
S’aprén a fer els patrons, a confeccionar les peces, a 
cosir a màquina. Les persones que venen aprofiten 
per a fer-se alguna peça, o de vegades la roba de 
carnaval. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Habitualment són entre 12 i 14 persones. Algunes 
d’elles ja fa molts d’anys que venen al curs. N’hi ha 
de totes les edats. Busquen aprendre el treball de la 
modista per a poder-se fer les pròpies peces i les de la 
família. Treballem molt i molt agust i ens ho passem 
molt bé. 
Un desig per al 2013
Salut i que se solucione el tema del treball. 

Vanessa Abad 
professora de sevillanes des 
de fa 3 anys. 
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.
Al començar sempre fem uns 
estiraments i calfem motors. 
Després aprenem tots els 
passos i cada una de les 

formes que composen les sevillanes. Al finalitzar la clase 
fem exercicis de braços i mans al ritme de la música, així 
ajudem a baixar les pulsacions i relaxar el cos. 
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Al grup hi ha 19 persones, de diverses edats, homes 
i dones, siguen parella o no. És a dir: es pot apuntar 
qualsevol persona major de 18 anys. 
Busquen aprendre un ball cultural, riure i passar una 
bona estona. Exercitar els músculs de tot el cos i 
desconnectar del dia a dia. 
Un desig per al 2013
Que l’Epa continue oferint els cursos tan instructius 
com fins ara, i done l’oportunitat a la gent de formar-
se i adquirir coneixements a un preu assequible per 
qualsevol butxaca. 
A nivell global que el 2013 siga millor que el 2012, 
que s’acabe la desocupació, la pobresa i el malestar 
que s’ha creat per la crisi. 

Sóc Xavier 
Redón Peinado, imparteixo 
el curs d’iniciació al bonsai i 
fa quatre anys que treballo a 
l’E.P.A.
Explica’ns una mica el 
que es fa al teu curs.
 Imparteixo el curs d’iniciació al 

bonsai, el que fem és iniciar a la gent en aquest art, 
trencant tabús i ensenyant-los el “ABC” del bonsai, per 
a que puguen començar a mantenir-los, així com fer-
los adquirir els hàbits, i la disciplina necessària que 
farà que la majoria d’ells s’enganxin al bonsai.
Quantes i quin tipus de persones tens als 
grups? Què busquen en el curs?
Aquest any, hi ha 14 persones apuntades, hi ha de tot, 
gent jove, treballadors, altres en professions liberals, 
empresaris, autònoms, pensionistes i mestresses de 
casa. Normalment la majoria de les persones que 
s’apunten en aquest curs, busquen coneixements i 
aprendre tècniques que els facin arribar a entendre 
que és el bonsai, busquen millorar aquells arbrets 
que tenen plantats en maceta per arribar a fer-los 
bonsai. I uns altres que ja tenen bonsai, busquen 
coneixements de tècniques.
 Un desig per al 2013 
Un desig és  que tot canvie, que els polítics prenguen 
consciència que tal com ho tenen muntat no funciona 
i ha de canviar tot radicalment, ells són una part 
important del problema econòmic i social que tenim 
avui dia. A nivell de l’E.P.A., el mateix, que els polítics 
prenguen consciència que és un servei necessari i 
imprescindible, que ajuda molt a la gent, ja que els 
fa més persones, els ajuda a molts a relacionar-se i a 
millorar-se culturalment i socialment.  
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L´Ajuntament de Vinaròs en aquest 2012 no solament 
no ha retallat les subvencions destinades a escoles 
de música, sinó que fins i tot les ha augmentades. 
Segons informava el regidor de Cultura Lluís Gandía 
per a aquest any s´ha inclòs per primera vegada 
l´Escola de Música Vinaròs (ESMUVI), que fins ara 
no rebia cap ajuda del consistori. Així, l´ajuntament 
vinarossenc destina enguany 48.000 euros a l´escola 
de la societat musical La Alianza, mentre que a 
l´ESMUVI en dedica   3.000. Quant al pressupost 
previst per al 2013, a hores d´ara  s'està en estudi. 
L´escola de La Alianza es pot mantenir en una 
situació acceptable, donat que l´ajuntament manté 
les ajudes. Tot i això, es nota la retallada quant a 
subvencions des de la Diputació, "es pot suportar 
però si es continua cada any retallant i pagant una 
mica més tard del normal, acabarà afectant-nos, tot 
i que ara per ara l’entitat és solvent" destacava el 
seu president Víctor Arenós. La crisi no está afectant 
quant a la programació d´activitats, no se n´ha 
suprimit cap. També la renovació d´instruments no 
s´ha vist afectada per la reducció de pressupostos i 
ajudes. Ara bé, hi ha hagut una baixada de la quantitat 
d´alumnes, això ho justifica Arenós destacant que 
"les famílies s´ho pensen ara dues vegades a l´hora 
d´apuntar els seus fills a activitats, ara cadascuna 
escull el que més l´interessa i és normal perquè si una 
família té dos fills i ha de pagar mensualment per tots 
dos, potser ja no pot assumir eixos gastos". 

Arenós destacava que és necessari tenir un marge 
econòmic de maniobra, "hi ha anys que som deficitaris 
però altres recuperes el que has perdut abans i tens 
una mica per comprar instruments, gràcies també a les 
subvencions". "En aquests moments, l´entitat no està 
penjada d´un fil però si ens fallen les ajudes durant 
un o dos anys, la situació es complicaria, caldria pujar 
molt el preu de les matrícules i l´escola podria seguir 
funcionant durant només uns pocs anys". 
Aquest és el tercer curs d'ESMUVI Escola de Música 
de Vinaròs, creada l'any 2010, l'escola va començar 
amb una diferent i variada oferta musical potenciant 
altres estils com el vocal, tradicional i modern i 
també instruments de corda. També altres maneres 
d'organitzar l'aprenentatge musical, amb una 
pedagogia moderna utilitzant metodologies del s.XX 
i amb un professorat qualificat amb elles.

Durant aquests anys, els únics ingressos han vingut 
de les quotes que paguen els alumnes. Segons 
destacava el director de l´ESMUVI Juanjo Bas, "des 
del nostre inici, hem hagut de treballar i esforçar-
nos per trobar un local, per quadrar comptes i per 
adaptar-nos a aquesta difícil situació". "Continuament 
millorem per a buscar la viabilitat de la nostra escola, 
cosa que requereix d'idees per part de la directiva i 
esforç i comprensió per part dels professors, alumnes 
i pares als que agraïm la seua continuitat a l'escola 
en aquests temps de crisi. Ara, més que mai, donar 
la màxima qualitat pedagògica i organitzativa és una 
obligació moral que tenim vers a ells" afegia Bas. Per 
sort, fa pocs dies han cobrat diferents subvencions 
que no se'ls havien abonat, cosa que permetrà 
afrontar nous reptes per a millorar l'educació musical 
del seus alumnes i la cultura musical del poble.

L’Ajuntament de Vinaròs, tot i la crisi, 
amplia ajudes per a escoles de música
Emili Fonollosa
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Dicha TARJETA* no tiene coste alguno 
y sólo tiene que pasar por el hospital 
veterinario para obtenerla y así poder 
beneficiarse de todas estas ventajas.
* válido hasta 31 diciembre 2012

Tarjeta Sanitaria

¡LES DESEA FELIZ NAVIDAD!

C/ San Francisco, 65 - Vinaròs
Urgencias 24 horas  659 211 372

www.veterinariosanfranciscovinaros.com

Síguenos en:

SERVICIOS
SERVICIO DE MEDICINA
TRAUMATOLOGÍA Y ORTOPÉDIA
DERMATOLOGÍA
OFTALMOLOGÍA
HOMEOPATÍA
ANÁLISIS Y LABORATORIO
RAYOS X
ECOGRAFÍAS
ENDOSCÓPIAS
CIRUGÍA

SERVICIO DE HOSPITALIZACIÓN:
Con dos salas divididas, una para animales no infecciosos y otra para 
infecciosos.

SERVICIO DE AMBULANCIA.

AMPLIA ZONA COMERCIAL
•	 Complementos para su mascota
•	 Alimentación
•	 Camas
•	 Accesorios: Transportines, juguetes...

PELUQUERÍA CANINA Y FELINA CON EL 50% 
DESCUENTO AL PRESENTAR NUESTRA TARJETA SANITARIA.
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J. Francisco y José M. Serra Fresquet son dos 
hermanos de descendencia también marinera. Su 
afición por las palomas les viene de niños, cuando 
sus padres compraron una parejita de palomas 
para comérselas, pero los chavales les cogieron 
cariño y ya no las guisaron, si no que las cuidaron 
en el tejado de casa.
Luego entraron a formar parte de la Sociedad 
Colombófila Local. Así, durante años han criado 
palomas mensajeras y han participado en 
innumerables competiciones. En sus haberes 
figuran primeras posiciones como en Barcelona, 
o lugares destacados en ciudades como Sevilla, 
Nimes, Tenerife, etc.

Recientemente un buen aficionado a la colombófila 
de Borriol (Castellón), Fernando Breva, en sus 
magnificas instalaciones (palomares, etc.) organizó 
el I Derby del Mediterráneo, para lo cual, tras previa 
inscripción, Paco y José criaron en Vinaròs cinco 
pichones con sumo cuidado y esmero, y antes 
que volaran, los llevaron al palomar de Borriol. 
Allá los fueron entrenando durante la primavera, 
con veinte sueltas desde diversos lugares y 
poblaciones, como en una ocasión desde Els Cossis 
en Vinaròs, otra del Delta de L’Ebre y en cinco 
ocasiones desde el mar por otras latitudes, pero 
siendo en tres veces desde las Islas Columbretes, 
regresando todas las palomas a su casa en Borriol.
De manera, que la gran final de este internacional 
I Derby del Mediterráneo, tuvo lugar con la suelta 
de 600 palomas propiedad de 300 colombófilos, 
incluso de países europeos. Se soltaron desde San 
Luis (Menorca) para que recorrieran una distancia 
de 370 Km.
El primer día no llegó ninguna. Al día siguiente 
llegaron 18 palomas. Y finalmente el 5º día y en 
la posición 25ª entró el último palomo de los 600 
y que casualmente era propiedad de los hnos. 
Serra. La verdad es que fue todo un drama, ya 

que el animalito llegó moribundo, con una pata 
rota y con varias heridas de evidentes ataques de 
aves rapaces, o sea, que fue toda una gesta que 
pudiera arribar al palomar en aquellas penosas 

condiciones. No en vano, según nos comentaban 
los hnos. Serra, esta idílica paloma, su padre que 
también es de su propiedad, fue el único palomo 
de nuestra comarca que realizó la ruta Oporto 
(Portugal)-Vinaròs.
Posteriormente el organizador de este concurso 
preparó una gran entrega de trofeos. 
Ahora ya se está preparando todo para celebrar la 
II edición el próximo año.

Palomas 
vinarocenses 

‘vuelven’ a 
Columbretes y 

Baleares
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Al igual que hicieron pescadores de 
Vinaròs soltando palomas mensajeras 
de L’Illa para comunicar sus capturas, 
etc., varios vinarocenses incluidos los 
hermanos Serra han rememorado aquellos 
nostálgicos tiempos al soltar estas aves 
en varias competiciones colombófilas, 
incluso desde Menorca.

Andrus Albiol

Papa Noel visitará el Restaurante de 
l´Ermita, los domingos 16 y 23 de 
diciembre de 15:00h a 18:00h de la tarde, 
podrás hablar con él y darle tu carta!!!!! 
Además puedes encargar que te traiga el 
regalo el día 25 al Restaurante de l´Ermita 
llamando al 
964 456 847. 
También te ofrecemos el menú para el día 
de navidad: 

Entrante de embutido variado y pan con 
tomate, caldo con galets de navidad, 

canalones de carne con bechamel 
gratinados, sorbete de mandarina, bebida, 

café, copa de cava y turrones. 
25€ por persona.

¡Feliz Navidad! 
jo jou jouuuu…
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D'altra banda conversem amb la Sra. 
Neus Solé, la qual recorda perfectament 
quan el seu ja difunt marit, Francesc 
Sanz, més conegut en el món mariner 
com 'Sisco Lo Blanco', que era armador 
i patró de la terenyina ‘Nieves Sanz', 
tenien en la teulada de la seua riberenca 
casa, un colomer amb una dotzena de 
coloms. El motiu no era un altre que 
quan s'anaven a pescar per les illes de 
l'Illa i Eivissa, es portaven varis coloms 
amb el barco, de manera que quan 
havien de tornar, bé amb peix o amb 
l'art trencat, etc., lligaven a la pota dels 
coloms un canonet, on dins estava escrit 
en un paper el missatge i les soltaven 
d'alta mar. Elles volaven ràpid al seu 
colomer vinarossenc i la Sra. Neus, que 
estava prest a això, les agafava amb les 
mans i els treia el missatge, que solia 
dir-los quan tornaven amb venda, i si 
havien d'avisar a remendadores per 
a cosir la peça de la llum, així tots els 
familiars de l'embarcació sabien de la 
seua arribada, a més d'avançar-se la 
faena i preparatius, inclús encàrrecs o 
urgències d'altres embarcacions.

Neus Solé, la missatgera

L’Ermita de 
Vinaròs, 
dependències 
i Restaurant 
enguany obrim 
el dia 25 de 
desembre i per 
descans familiar 
tanquem el dia 1 
de gener. 
Bones Festes a tots!
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Recientemente hemos localizado 
una partitura inédita del vinarocense 
mosén José Antolí Miralles, escrita 
de su puño y letra pero sin fechar. 
Se trata de un pequeño libreto de 
pentagramas, comprado por el 
maestro en Tortosa en la librería de 
Francisco Mestre ubicada en la calle la 
Rosa, en el cual mosén Antolí escribió 
esta composición. 
En el mismo aparece en la primera 
página la firma manuscrita de “Jose 
Antolí Miralles, Vinaroz”, y en la página 
contigua una pieza musical escrita 
también a mano por él y titulada 
“Polca a los toros”, que ocupa una 
página y un tercio de la siguiente. El 
resto del libreto está en blanco. 
Mosén Antolí Miralles fue un sacerdote 
de Vinaròs nacido a finales del siglo XIX 
y  fallecido en el año 1942. Sabemos 
que fue beneficiado y custodio de la 
iglesia del antiguo convento de San 
Francisco. Formo parte activa de la 
“Comisión de Música” del V Centenario 
de la Reliquia del año 1916, junto con 

Antonio Verdera, Leopoldo Querol, 
Francisco Puchol, Santiago Falcó, 
Joaquín Sanjuán e Higinio Roca. 
En el año 1919 lo encontramos como 
director de la banda del Círculo 
Católico de Obreros, que contaba 
tanto con orquesta como con un 
grupo teatral. Aquí fue maestro de 
música de los jóvenes de la asociación, 
entre ellos de D. Vicente García Julbe. 
Estuvo destinado como  sacerdote en 
La Sénia en torno a 1921. 
Tal y como apunta Sebastián Albiol en 
el libro “La Alianza”, en el año 1929 se 
redactó un “Reglamento” destinado 
a la constitución de la Sociedad 
Musical y se nombró para tal efecto 
una Junta interina presidida por Ms. 
Antolí, acompañado de Francisco 
Puchol y Facundo Fora entre otros. 
Como podemos leer en el “Heraldo 
de Vinaròz” el 29 de enero “se nombró 
una Junta Interina que quedó 
formada por el presidente reverendo 
don José Antolí”.  
Fue un gran colaborador y miembro 
destacado de la Cruz Roja local por 
lo cual en el año 1921 recibió una 
mención especial por su colaboración 
como miembro de la Junta y en 1931 
recibió la medalla de honor de dicha 
entidad por su labor. 
Mosen Antolí vivía en los años 1930 
en la calle de San Francisco con sus 
dos hermanas, María (viuda del 
maestro Selma Fontanet) y Adelaida, 
que regentaba un colmado enfrente 
de su casa, junto a la Fonda la Viuda. 
Aquí daba clases de música y de 
repaso donde estudiaron numerosos 
vinarocenses, con la ayuda de 

Antonio Betés y Emilio Vilaplana. Tal y 
como nos lo detalla Ramón Puig en su 
libro sobre Agustí Comes, “Antolí era 
molt popular a causa del seu tarannà 
planer i senzillesa de tracte. Patia 
asma crónica i de tant en tant havia 
de conectar-se a una pilota de goma 
que li facilitava l’oxigenació dels 
pulmons. Tot aixó fumava com un 
carreter tabac de picadura i passava 
les sessions escolars embolicant 
cigarretes mentre preguntava la lliçó. 

Tenia fama de ser un excepcional 
pescador de canya”. Era una persona 
muy aficionada a los toros, por lo 
cual no es extraño que escribiera esta 
pequeña pieza titulada “A los toros” 
que nos queda así documentada en 
la historia de la música local. 
De la única hoja de que disponemos, 

la conclusión que podemos sacar 
es que está compuesta para piano 
y empieza con una introducción 
de cinco compases. Emplea la 
tonalidad de Do Mayor, modula 
en algún compás hacia su relativo 
de La menor y en los cinco últimos 
compases introduce la tonalidad 
de Fa mayor. Aunque también la 
polca se escribe en el compás de 
3/4 con aire de vals pero más lento, 
esta partitura está en su habitual de 

2/4, quizá para darle mayor viveza 
de acuerdo con el aire que anuncia 
su título “A los toros”. Su misma 
estructura armónica es sencilla, y 
más que la melodía, las notas se 
limitan a marcar ese aire rítmico que 
parece traernos a la memoria el aire 
de un pasodoble.

Alfredo Gómez Acebes
Una partitura inédita de Ms. José Antolí Miralles

La força del destino (obertura)     
 Giussepe Verdi

  Pequeña Czarda      
  Pedro Iturralde

Saxo solista: Gerard de Benito

Dtor.: José Ramón Renovell Renovell

Concerto per a clarinet i banda     
 Oscar Navarro

 Clarinet solista: Victor Carbó
       

Dtor.: Daniel Ibáñez Barreda

Diumenge 23 de desembre de 2012
12.00 hores

Auditori Municipal “V. Aiguals d’Izco”

SOCIE TAT MUSICAL LA ALIANZA

CONCERT DE NADAL PROGRAMA

CULTURA
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La Regiduría de cultura del Ayuntamiento de Vinaròs presenta la 
exposición Papers d'Asia de Ramón Roig. 
La muestra consta de una selección de obras sobre papel 
realizadas con diferentes técnicas como tintas, collages, gouaches 
y acuarelas  en los últimos años de estancia del artista en China y 
otras series finalizadas en España y que se presentan en el espacio 
del Auditori . 
En La Capella de Santa Victoria se muestran sus pinturas recientes, 
tres de ellas de gran formato, en las que integra soluciones 
formales y compositivas previamente ensayadas en los dibujos.
En las obras  sobre papel, aunque  poseen la apariencia de obras 
terminadas, se puede indagar el  proceso creativo en busca de las 
ideas y conceptos plásticos que posteriormente servirán como 
material  primigenio de sus pinturas. Dividida en diferentes series 
Roig ha seleccionado pequeños grupos de piezas representativas 
en un acercamiento a la intención que ha movido su trabajo 
respecto a los diferentes elementos gráficos desarrollados: línea, 
forma ,expresión ,estructura, composición.
Dependiendo de la naturaleza de cada técnica, Roig se propone 
hacer hincapié en las posibilidades y oportunidades que los 
elementos del dibujo facilitan. De esta manera se ensaya la 

expresividad, la inmediatez y el carácter espontaneo del gesto y 
la línea en las pinturas a tinta china , mientras que en los gouaches 
más detallados se profundiza en los planos que construyen 
las figuras, elaborando prototipos de posibles composiciones 
pictóricas ; en los collages y técnicas mixtas se formulan 
asociaciones de distintos espacios y texturas. 
Los temas son diversos, estos se desprenden del mundo poético 
del autor y a la vez son arquetípicos y dialécticos como la identidad 
y lo genérico, las metamorfosis de la apariencia y la materia,. La 
capacidad de nuestra percepción para transformar el entorno o 
las manifestaciones de Eros y Tánatos.
En las pinturas de la Capella de Santa Victoria , tres grandes 
formatos : Tintorers, Estructura divergent y Lúdica testa completan 
la serie "Els límits actius" que Roig mostró este otoño en el MUCBE 
de Benicarló,y otras de mediano y pequeño formato como 
Isolde, Reclam de teulada, Gàrgola, Un dilluns glacial, pinturas en 
donde rasgos y fragmentos del mundo objetivo reconocibles 
se desplazan fusionándose con estructuras geométricas o 
esquemas formales abstractos, estableciendo un tránsito de 
metamorfosis de las figuras que registran sus desarrollos en el 
plano bidimensional del cuadro.

CULTURA

Ramon Roig expone “Papers d’Àsia” en el Auditorio y la capilla de Santa Victoria

Redacci’o

Ramón Roig Segarra nació 
en Orpesa, Castellón, Es 
licenciado en Bellas Artes por 
la Universidad de Barcelona. 
Ha sido galardonado con 
varios premios incluyendo la 
Beca Patrimoni Universitat de 
Barcelona, Bienal de Pamplona, 
Bienal de Barcelona ,Premi 
de Pintura Ciutat de Benicarló 
y beca de la Generalitat de 
Catalunya para estudios en 
el extranjero. Ha realizado 
exposiciones individuales y 
colectivas desde hace 25 años 
en Europa, Canadá, Estados 
Unidos y Asia. 
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Organizado por el “ORFEÓ VINAROSSENC”, el pasado sábado día 
15 de los corrientes, esta entidad organizaba como cada año 
este ya “veterano” concierto cumpliendo ya su XXV ª edición (el 
pasado año fue su XXIV).
Siguiendo las tradiciones de los años anteriores, las corales 
participantes por orden de antigüedad fueron: la “CORAL 
INFANTIL MISERICORDIA”, la CORAL JUVENIL “SANT SEBASTIÁ” y 
los anfitriones del acto, el “ORFEÓ VINAROSSENC”.
El programa que nos interpretaron fue el siguiente:

CORAL INFANTIL MISERICORDIA
.Dimonis…………………Carles Mesa Soto
.Anunciaciò……………..Carles Mesa Soto
.M´agrada el Nadal……Juan Llongueres
Directora: Ivonne Sarrió
CORAL JUVENIL “SANT SEBASTIÁ”
.E La Don Don Verge María……..Anònima
.Et Incarnatus Est………………….Joan Cererols
.Pastoret on vas……………………A. Blanquer
.La nit de Nadal…………………..A. Blanquer
Director Carlos Vives
”ORFEÓ VINAROSSENC”
.Niño lindo………………………..Anónimo
.Nadal Nadal…………………….Anónimo
.Alla en un pesebre…………….James E. Spilman
.Dolça canço de la nit de Nadal…Arm. Xavier Ferrer Trad. Magi Valls
Directores: 1-2 Judith Ferreres  y 3 y 4 Carlos Vives
CONJUNTAMENTE:
. Fum, fum, fum          dir. Ivonne Sarrió
.Adeste Fideles          dir. Carlos Vives
.Joia en el mon         dir. Judith Ferreres

Como resumen general hay que decir que todos lo hicieron muy 
bien, que en la Coral Juvenil “Sant Sebastiá” nos presentaron a 
tres nuevos componentes: Lorea, Pau y David, y que en el canto 
en común, tuvo la idea el genial Carlos Vives, de hacer cantar en 
momentos a todo el público asistente que llenaba el auditorio, en 
la interpretación del villancico: “Adeste Fideles”, en un momento, 
en que todos nos sentimos coralistas.
Presidió el acto por parte de nuestro ayuntamiento, el concejal 
de cultura D. Lluís Gandía, acompañado por diversos concejales/
as. de nuestro consistorio.
Mis felicitaciones a los organizadores felicitándoles por este ya 
XXV aniversario de este tradicional concierto, donde yo y mi 
esposa, en mas varias veces hemos participado.
Para finalizar, de parte de los organizadores y mía propia, les 
deseamos a todos, unas felices fiestas de Navidad y un próspero 
año nuevo 2013 con mucha salud.

El pasado jueves día 13 de los 
corrientes, la Cofradía invitó, tal 
como lo hace todos los años, a 
los componentes de su “Banda de 
Cornetas y Tambores” integrada por 
chicos y chicas, incluso por niños, los 
cuales ponen todo su empeño para 
que todo salga bien.
Hay que agradecerles a todos, la 
paciencia y las ganas que ponen en 
asistir a todos los ensayos, y estos, al 
menos en invierno, a veces en horas 

intempestivas.
Por este motivo, la Cofradía cuyo 
Hermano Mayor es Pedro Díaz, 
realiza cada año por estas fechas, esta 
dijéramos “merienda de hermandad”.
Nos pide Pedro, que aprovechemos 
este escrito, para desear unas 
felices fiestas navideñas a todos, 
tanto componentes o no de su 
Cofradía, y también les desea que 
el año que viene 2013, sea mejor 
que este.

Pues con mi admiración a esta 
Cofradía, en este acto, concretamente 
a los componentes de la banda, les 
felicito por toda su labor.

La próxima actuación de la banda 
será en la cabalgata de los reyes el 
próximo año.
 Felicidades a todos.

Salvador Quinzá Macip

Salvador Quinzá Macip

Cofradía “Paso de San Pedro”

XXV Certamen de Nadales
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La “ASOCIACIÓN BELENÍSTICA DEL 
BAIX MAESTRAT”, en su sede en 
Vinaròs en la C/. Padre Bover nº 7-bis, 
inauguraba el pasado domingo día 
16 una bella y artística exposición de 
dioramas, compuesta por un total de 
15 y realizada por socios de Vinaròs 
y de Benicarló concretamente. De 
estos dioramas, el 40 % fueron de 
nueva fabricación. Fue bendecida por 

mossen Emilio Vinaixa Porcar, párroco 
de la Parroquia Arciprestal de La 
Asunción. Los parlamentos corrieron a 
cargo de Salvador Oliver, Juan Manuel 
Borras (presidente de la asociación), y 
cerraba los mismos el Sr. concejal de 
cultura de nuestro ayuntamiento Lluís 
Gandía, que asistía en representación 
de nuestro alcalde, y acompañado 
por las concejalas de gobernación, 

turismo y fiestas.
Un cuarteto de saxos de la Sociedad 
Musical “La Alianza” compuesto por. 
Mikel Ocio (saxo alto), Jordi Moliner 
(saxo alto), Pere Roca (saxo tenor) y 
Jordi Sabater (saxo barítono) amenizó 
el acto interpretando siete villancicos.                                                
La “Asociación Belenística Baix 
Maestrat”, cuenta con socios de 
Vinaròs, Benicarló, Peñíscola, Cálig, 

Catí, Bechí, Tortosa y Campredó.
 La  exposición permanecerá abierta 
los siguientes días: 22, 23,25, 26, 29 
y 30 de diciembre, y los días 4 y 6 de 
enero próximo,  en horarios de 17'30 
20'30 horas.
En la exposición también encontra-
remos figuras de diferentes estilos 
y nacionalidades, objetos decorati-
vos, etc…

El pasado 16 de noviembre, escuchábamos 
las noticias nacionales donde se informaba, 
que por mandado de la Santa Sede, se 
cambiaba a nuestro obispo de la Diócesis de 
Tortosa monseñor JAVIER SALINAS VIÑALS, de 
su sede en Tortosa a la de Palma de Mallorca.
Su presentación en la sede de Tortosa será 
el próximo día 12 de enero a las 11,30 horas 
y en su catedral donde oficiará su primera 
Eucaristía como nuevo obispo.
Nuestro obispo, muy vinculado con nuestra 
ciudad, ha deseado venir a oficiar una 
Eucaristía mañana domingo día 23 a las 

12 horas en la Parroquia Arciprestal de La 
Asunción. 
Para dicho acto de despedida, se han juntado 
nuestras dos parroquias de Vinaròs, la 
Parroquia de Santa Magdalena y la Arciprestal 
de La Asunción, en que ambas, unidas, 
participaran del acto.
A traves de los 15 años que ha estado con 
nosotros como obispo, esperamos que en 
esta ocasión se llene al completo nuestra 
Arciprestal, para dar la despedida a nuestro 
obispo, el cual y a través de estos años, 
siempre ha estado con nosotros.

Salvador Quinzá Macip

Salvador Quinzá Macip

Exposición de pesebres del nadal 2012

Acto de despedida de nuestro obispo
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El domingo 16, el Auditori municipal volvió a vibrar 
con un musical por estas fechas navideñas. Dos 
sesiones, a las 12 y 18 horas, no pudieron albergar a 
todo el numeroso público que quiso presenciarlo. 
El musical se representará de nuevo, el día 4 de 
enero en el Auditori de Benicarló, a las 19 h.
Se contemplaron cuadros escénicos llenos de 
color y acción, gracias a diversas coreografías 
que acompañaban otros elementos como las 
canciones en directo de los propios actores que 
fueron de calidad excelente en su ejecución 
teniendo en cuenta el carácter amateur del 
espectáculo. Los efectos de luz envolvieron un 
vestuario acorde para unos cuadros escénicos de 

ambiente asiático. Uno de los momentos cumbre 
fue la inmersión de la protagonista en el universo 
de la India, con una coreografía espectacular 
que llenó el escenario de bailes típicos del 
subcontinente. Participaron 52 actores que 
forman parte de las asociaciones “Per més vida” 
y “Rescata-2” (brazos de acción social de la Iglesia 
Evangélica de la Av. Tarragona de la localidad).
El hilo argumental se desarrolló entre Europa e India 
y trató de la disposición de una joven mujer que 
enfrenta un desafío: atender un llamado interior 
para ir a ese país.  Allí se involucra en obra social y 
comparte su viva fe, centrándose en el hecho de que 
todos estamos llamados y creados para cumplir un 

propósito en nuestras vidas y en ocasiones debemos 
renunciar a comodidades, egoísmos y temores 
propios del ser humano. Basada parcialmente en 
una historia real, la protagonista como reflejo de 
los espectadores, también tiene que enfrentar 
un rechazo inicial por ser mujer y soltera, aunque 
finalmente derivará en una fusión mutua con el país, 
alcanzando el propósito para el que fue enviada. 
Con numerosos elogios por parte del público 
asistente a los que se sumaron también los de 
cuatro ediles de distintos grupos políticos, la 
recaudación solidaria se destinará a la fase final 
de acondicionamiento de la Casa de Acogida para 
mujeres de próxima apertura. 

“Una historia lejana, una historia cercana”… El musical
Associació Per més Vida
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 39,00€

MENÚ FIN DE AÑOMENÚ FIN DE AÑO
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Calumnia, que algo queda
José Ramón Tárrega, portavoz del PP de Vinaròs

Durante el año 2012...

Esta frase tan conocida por todos, vieja 
como el mundo y que parece que ya no 
pueda engañar a nadie, por desgracia con-
tinua teniendo sus adeptos para mantener 
vigencia y “almas de cántaro” para difundir 
sus infundios.
Como botón de muestra, y supongo que 
fruto de una campaña orquestada desde 
algún cerebro en putrefacción, hemos te-
nido que soportar el rumor maledicente 
que el Alcalde y algún que otro concejal se 
habían incluido a si mismos en el reparto 
del plus de productividad, que se efectúa 
anualmente y en exclusiva para la plantilla 
de empleados del Ayuntamiento.
Las mentes bienpensantes y los conocedo-
res del asunto,  han comprendido rápida-
mente que tamaño disparate no podía ser 
fundamentado, pero los ingenuos e intere-
sados en difamar,  se han divertido hacien-
do correr el rumor con el único fin de dañar 
la imagen del Alcalde, y han estado muy di-
ligentes en difundir por las redes sociales la 
noticia difamatoria.
También hay que decir que tal y como ocu-
rre siempre, los partidos políticos de la opo-
sición han jugado la baza demagógica,  en 
el sentido de que, si  se ha incrementado, 
si se ha distribuido de modo discriminato-
rio e injusto, usando cualquier argumento 
que pueda desgastar al gobierno, porqué 
en caso de haberla eliminado, reducido o 
distribuido de otro modo,  la crítica igual 
hubiera existido.
Es penoso ver a la oposición entrando a 
todos los “trapos”, ya ni siquiera el cumpli-
miento de las obligaciones contraídas en 
los convenios laborales del Ayuntamiento 
se salvan a la crítica demagógica. Que po-
dría haberse dicho del gobierno si no los 
hubiera cumplido. En resumen, pura basura 
y  propaganda política de baja catadura. 
Por otra parte, cambiando de tema pero 
hablando de lo mismo, si la semana pa-
sada era el concejal de Hacienda, Ernesto 
Molinos, el blanco de las especulaciones 
sobre su vida particular, las cuestiones 
personales y familiares que le condicio-
naban la continuidad de su vida política, 
este fin de semana han sido varios los 
concejales del grupo popular y de forma 
muy especial el Alcalde las víctimas de la 
difamación y la maledicencia. 
Seguro que alguien se habrá divertido 
creando tensiones entre parejas, familias y 
sobre todo hiriendo a sus hijos, pero como 
siempre ocurre la “basura” se hunde y la 
verdad permanece a flote. Quien nada tie-
ne que ocultar camina siempre con la cara 
alta, pero al calumniador más pronto o más 
tarde se le atrapa y será él, y no otro, quien 
tendrá que bajarla. 

... hemos puesto 
en marcha el 

Vinalab 

... hemos 
renovado 

muchas calles 
de nuestra 

ciudad 
mejorando 

la imagen de 
Vinaròs

... hemos abierto 
el programa de 

“Menjar solidari”

... hemos 
finalizado la 

remodelación 
de la calle 

Doctor Fleming

... hemos 
apostado por 

la participación 
ciudadana

... y hemos reducido 
en 5 millones de 

euros la deuda del 
Ayuntamiento. De los 
27 millones de euros 

que nos encontramos 
de deuda en junio de 
2011 hoy quedan por 

pagar 22

... hemos 
apostado por 

el empleo 
convocando 
15 becas de 
formación

... hemos 
incrementado 

las ayudas para 
becas de libros

Desde el Partido Popular queremos desearos una Feliz Navidad y un venturoso 
2013 cargado de buenos momentos

Durante 2013 
seguiremos apostando 

por las personas, por 
mejorar Vinaròs, por 
ofrecer respuestas a 

los nuevos problemas 
y resolver aquellos que 
vienen del pasado. Los 
próximos doce meses 

serán apasionantes, 
llenos de trabajo, pero 

saldremos adelante 
porque trabajar por 
Vinaròs es nuestra 

pasión.
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Los valencianos cobramos en nuestras 
pensiones, 67€ al mes menos que el 
resto de los españoles.  
En la Comunitat hay casi 916.000 pensionistas y la 
pensión media es de 767 euros, 67 por debajo de 
la media en España. Con los recortes aprobados 
por el Gobierno de España, un pensionista 
que cobre 800 euros perderá 224 euros que 
le correspondería en compensación por la 
inflación.  En total, nuestra comunidad dejará de 
ingresar 400 millones, algo afectará directamente 
al consumo inmediato. “Por tanto, este nuevo 
engaño, en ningún caso, va a favorecer el empleo”, 
añadió Puig. Todo esto ya la denunciaron los 
socialistas valencianos cuando el pasado 1 de 
diciembre constituyeron el Consell de Gent 
Major, un órgano “para hacer visible a un sector 
fundamental de nuestra sociedad”.
En estos momentos, los pensionistas, en muchos 
casos, están cubriendo una función absolutamente 
imprescindible, de apoyo a las familias que 
tienen que recurrir a ellos ante los recortes que 

en políticas sociales está practicando el PP. Al 
respecto, Puig afirmó que muchos de ellos “están 
colaborando económicamente con sus hijos, y por 
ello es doblemente injusto que ahora, el gobierno 
de Rajoy, les haya engañado y les haya negado 
el aumento de las pensiones que, por ley, les 
corresponde”.

Invierno más frio para los pensionistas 
valencianos
Aquí, con el IVA, con el IRPF, con el consumo 
eléctrico, con la calefacción, etc, este invierno 
va a ser mucho más frío y más difícil para los 
pensionistas valencianos. Por tanto el engaño de 
Rajoy aquí tiene un coste mayor. Por ello, tenemos 
que defender nuestra posición y tenemos que 
decirle al Gobierno que tiene que devolver a los 
jubilados lo que es de los jubilados. Por todo ello, 
los socialistas hemos presentado un recurso 
de inconstitucionalidad contra la medida de 
Rajoy, porque la consideramos injusta e ilegal. 
Nadie puede ni debe quitar a los pensionistas lo 
que, por ley, les corresponde.

Ximo Puig: 

"El Gobierno 
tiene que 
devolver a los 
pensionistas lo 
que es de los 
pensionistas"

Us desitgem bones festes i millor 2013
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El contestador de l´esperança

Esquerra Unida
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http://www.pvi-vinaros.org

Sigamos con las cuatro siguientes, de las… (3)
…25 prioridades electorales del PP que, ni se 
ven, ni van a verse realizadas por ese equipo de 
gobierno sumido en una total inoperancia.
9.- Crearemos un comedor social para 
personas con necesidades económicas: 
De haberse hecho así, por el gran costo que 
hubiese supuesto en personal e instalaciones, 
las prestaciones habrían llegado a muchas 
menos personas. Menos mal que al final hicieron 
algo parecido a lo que el PVI llevábamos en 
el programa: Repartir alimentos a través de 
Cáritas, pero con una diferencia, los nuestros 
eran sin cocinar y los suyos están cocinados. 
Nuestra propuesta era mejor porque sin el costo 

del cocinado hubiesen llegado muchos más 
alimentos a muchas más personas. 
10.- Exigir al Gobierno Central la construcción 
de la Comisaría de Policía: Cuando el PP la puso 
en su programa en Madrid aún gobernaba ZP. 
La pusieron a sabiendas de que la crisis haría 
más difícil que Zapatero cumpliese la promesa, 
sólo para tener un pretexto para desgastar a 
quienes eran de otro color. Ahora que el color 
de Madrid es el mismo que el de Vinaròs, la 
Comisaría es algo que ya no les conviene 
airear. El PVI se sigue acordando de la promesa 
pendiente y del terreno que cedimos a la Policía 
Nacional para su construcción y, a diferencia 
del PP, no nos olvidaremos de ella mande 
quien mande en Madrid.
11.- Potenciar una Comisión de Fiestas 
realmente efectiva y participativa con la 
colaboración de todas las entidades: El PP 
ha gestionado ya dos de las cuatro Fiestas 
que gestionará en esta legislatura sin haber 
constituido la Comisión de Fiestas. Peor aún, 

apartando a los representantes de los partidos 
de la oposición  -incluso al suyo-  y asignando 
a dedo la explotación de las barras de fiestas 
(al menos en la primera edición) al presidente 
de la Asociación de Hostelería y padre de una 
de sus concejalas, así sin más, como si de un 
cortijo particular se tratara, es decir, de forma 
totalmente ilegal. Demasiados intereses que 
nos hacen pensar que la Comisión de Fiestas no 
se constituirá nunca.
12.- Dotación de un espacio multiusos para 
eventos festivos y ferias: 
Lo que son espacios sí que vemos muchos, pero 
todos vacíos, al igual que vemos la plaza de 
toros sin cubrir y los cines JJ Cinema y Coliseum 
cerrados a cal y canto. Por cierto que respecto de 
este último nos han venido campanadas de que 
allí se va a construir una torre de 20 alturas. 
Qué pena que no se la planteen con 26 plantas, y 
así quitarnos el record que teníamos con la tan 
criticada torre del Champion que hace ocho años 
quisimos construir. 

LOTERIA 
DE NADAL

Esquerra Verds Vinaròs

Fa uns dies per mitjá de la premsa provincial 
ens vam assabentar que l´equip de govern 
del Partit Popular de l´Ajuntament de Vinarós 
ha posat en funcionament un contestador 
perqué la ciutadania puga expresar les seues 
queixes,propostes,opinions i soluccions de tots 
aquells temes que aixi ho requerisquen, per aixi 
poder donar una més rápida solució.
En Esquerra Unida ens pareixen bé totes les 
iniciatives i els mitjans que es puguen disposar 
per qué la ciutadania es puga expresar,siguen pels 
mitjans que siguen.Pero entenem que el problema 
no és el funcionament d´un contestador per a que 
la ciutadania puga disposar d´un mitjá més per a 
expresarse. El problema son les solucions.
Es poden instal-lar u o 20 contestadors pero, per 
perque servixen si després no hi han solucions.
En els 19 mesos de govern del Partit 
Popular,Esquerra Unida li ha fet moltes critiques 

de deficiencies que patix el poble. Els hem 
donat opinions i alternatives i aon  han estat les 
solucions. 
Haurenm de recordarli a l´equip de govern també 
per mitjá del contestador totes les reivindicacions 
i critiques que ells han utilitzat quan estaven en l´ 
oposició i ara estan en l´oblit. 
On estan les solucions entre altres de temes tan 
mencionats con la neteja del poble, les caques dels 
gosos,el fem i trastos,el soroll, la velocitat, cotxes 
mal aparcats,la circulació ect…
S´solucionaran estos temes amb el contestador.
Pot ser l´ equip de govern desconeix estos temes i 
ha de ser per mitjá del contestador que la ciutadania 
se ´ls recorde.
Dóns des d´Esquerra Unida li recordem a l´equip 
de govern que ames del contestador per a que 
la ciutadania, partits politics amb representació 
municipal i sense, associacions i altres puguen 

expresar-se també hi han altres mitjans legals i 
democrátics que el Partit Popular amb la seua 
mayoria absoluta impedíx la utilització dels 
mateixos.
Peró bo, esperarem haver-hi els resultats del 
contestador, no baxa a ser igual que el que succedeix 
en els plens que el Sr. Alcalde deixa expresar-se a 
l´oposició pero es fa el que ells volen.
També poguera ser que funcione la iniciativa i els 
partits de l´oposició la utilitcen per a fer els seus 
precs i preguntes i mocions i aixi es podrien estalviar 
els lamentables i vergonyosos espectacles que es 
produixen en els plens.
En Esquerra Unida igual que la ciutadania en el 
temps que porta governant el PP en Vinaros ja 
hem comprovat el que diuen i prometen i que és 
el que fan.
I ara un mitjá més per a comprovar´ho, que és. “El 
contestador de l´esperança.” 
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Me remonto a Septiembre del presente año cuando 
un miembro de la junta de la Associació Amics de 
Vinaròs me propuso formar parte del calendario 
de Dones Vinarossenques que publica anualmente 
dicha Associació, no como Amparo Salvador si no en 
representación de la entidad que con tanto orgullo 
me honro dirigir, Cáritas Interparroquial de Vinaròs.
Todos los que me conocen saben que me he criado 
en Aragón y que estoy casada con un turolense 
por tanto mi lengua madre y la que se habla en 
mi casa es el CASTELLANO; por ello a la persona 
que vino a mi domicilio a hacerme la entrevista, le 
pedí por favor si mi escrito podía ser en esa lengua 
teniendo en cuenta también que toda mi familia 
son castellano-parlantes, a lo que tajantemente 
se me contestó que NO. Ante esa respuesta con 
toda educación y   respeto y siempre a la misma 
persona, le comuniqué que prefería no formar 
parte del calendario puesto que por nada del 
mundo pretendía saltarme las bases o estatutos de 
la Associació y que además habrían otras muchas 
señoras que podrían ocupar mi lugar.
Pasados unos días recibí una llamada de mi 
entrevistador/a pidiéndome miles y miles de 
disculpas puesto que el año pasado se creó un 
precedente con una de las señoras que formaron 
parte del calendario, ya que ésta publicó su bio-
grafía en castellano y que por lo tanto, yo tenía el 
mismo derecho que ella a publicarlo en esa len-
gua. A la vez que la llamada, recibí un e-mail en 
el que textualmente se me decía: Estáte tranquila 
porque en la A.A.V. NO DISCRIMINAMOS A NADIE 
por razones de creencias, cultura o IDIOMA y se 
me daban detalles del lugar, fecha y hora de la Nit 
de la Cultura. Todo esto ocurrió durante la prime-
ra quincena de Octubre.
El día 16 de Noviembre, quince días antes de dicha 
Gala y también vía e-mail, se me comunica que "la 
junta por mayoría ha decidido eliminar mi biografía 
por estar escrita en castellano".
Creo que es comprensible mi sorpresa y decepción 
en aquél momento; yo no fui a buscar a nadie, fue 
la Associació la que me eligió en representación de 
Cáritas Vinaròs por tanto el rechazo, el desprecio y la 
exclusión no se lo hacían a Amparo Salvador, no, se 
lo hacían a Cáritas Vinarós, a una Entidad, Asociación, 
ONG, etc. con un prestigio, una dignidad y un saber 
hacer como pocas tanto a nível local, nacional e 
internacional.
La Junta es conocedora de todos estos correos 
porque personalmente me encargué de enviarlos a 
la secretaria de la Associació intentando evitar que 
una aberración de semejante embergadura vuelva a 
ocurrir.
De sobras es sabido por todos que los años tienen 12 
meses, pues bien, en el calendario de este año sólo 
hay 11 señoras; la A.A.V. ha preferido dejar un mes en 
blanco, concretamente Diciembre, antes que publicar 
el emotivo y sincero escrito explicando cómo y 
cuánto se trabaja en Cáritas, en pro de tantas y tantas 
personas necesitadas de lo más básico, simplemente 
por el hecho de estar en CASTELLANO.
La lengua NUNCA puede separar, todo lo contrario ha 
de servir de NEXO de UNIÓN entre personas y culturas 
diferentes y eso creo que tendrían que tenerlo muy 
en cuenta en una Associació de ámbito..... ¿cultural? 
como Amics de Vinaròs para sucesivas ocasiones.
Hace ahora 30 años que resido felizmente en Vinaròs, 
ciudad en al que han nacido mis tres hijos y es la 
primera vez que se me rechaza y se me excluye por 
mi lengua.

Es una molt bona notícia que per fi 
el Tribunal Suprem hagi donat raó a 
Acció Cultural del País Valencià sobre la 
recepció de TV-3 al mateix País Valencià. 

No solament aquestes emissions no son il·legals, si 
no que la mateixa sentència dona a entendre que la 
persecució política i institucional que ha patit ACPV,  
per aquesta qüestió, està totalment fora de lloc i deixa 
sense efecte la multa per un import total de 890.000 
Euros dels quals ja se n’havien pagat 473.000.
De moment el govern valencià s’ha limitat a acatar la 
sentència. La entitat Acció Cultural del País Valencià 
ha posat a disposició del govern valencià tots el 
repetidors de que disposa per a que el mes prompte 
possible es pugue tornar a veure TV-3 al País Valencià. 
Es un total despropòsit, que en el temps de les 
megacomunicacions, un govern determinat es 
proposés tallar l’accés dels ciutadans a una televisió 
pública, i mes tenint present que les dues comunitats 
son limítrofes i per mes inri aquesta prohibició    es fa 
per motius polítics o per despersonalitzar o mes ben 
dit desnaturalitzar totalment el nostre País Valencià, 
relegant-lo a una autonomia mes. 
Es molt important seguir una cronologia dels fets 
esdevinguts des de quan va començar la cosa a l’any 1985.
-   1985. Acció cultural del País Valencià creu 
convenient, amb aportacions particulars, sufragar 
els costos i instal·lar repetidors a tot el llarg del País 
davant les amenaces de Barrionuevo d’impedir les 
emissions de TV-3.
-  2007. El govern valencià de Francisco 
Camps imposa una multa de 300.000 Euros  i s’obliga 
el tancament dels repetidors a Acció Cultural del País 
Valencià.
-  2009 octubre. El Tribunal Superior de 
Justícia Valencià, autoritza a precintar a la Generalitat 
Valenciana el repetidor de Parenxisa. Aquesta 
instal·lació es de molta importància ja que porta el 
senyal de TV3 a València ciutat i als seus voltants.
-  2009 finals i principis del 2010 recollida 
de signatures a Vinaròs, per membres de Associació 
Cultural Jaume I que les recollien cada dissabte a la 
plaça del Mercat.            
-  17-02-2011. Acció Cultural del País Valencià 
decideix cessar les emissions dels seus repetidors, per 
evitar les moltes pressions exercides, i sobretot per 
no  poder fer-se càrrec de les sancions que pujaven 
60.000 Euros per cada 10 dies d’emissió.
- 11-11-2012 El congrés de Diputats rebutja 
la presa en consideració de la ILP Televisió sense 
fronteres, amb els vots en contra del PP i d’UP y D.
- 12-12-2012- Finalment el Suprem dona la 
raó a TV-3. 

El mayor número de males que padece el 
hombre, provienen del hombre mismo. Y ese mal 
autoprovocado no es lo contrario del bien, sino su 
carencia. Obvio será, a mi parecer, que este prolongado 
período de desconcierto que atravesamos habrá sido 
precedido por otro de ausencia de bien, siendo las 
que sufrimos sus consecuencias. Confieso y expongo 
mi “anti-progresismo” (en determinados aspectos), sin 
salir de Vinaròs. El conjunto de conocimientos, ideas, 
tradiciones y costumbres que nos caracterizan, fruto 
del intelecto, del trabajo, del esfuerzo y de la sabia 
experiencia de nuestros mayores y antepasados, 
conforma un legado exquisito que merece la pena 
cuidar, analizar y proteger. Me quedo, por su gran 
valor, con los avances en sanidad, educación y vías de 
comunicación.
La calidad y esperanza de vida han aumentado; el 
analfabetismo ha desaparecido; y nuestro sistema 
comunicativo es bueno. En cambio, tal cual lo siento, 
me duele en el alma esa “obsesión” por derribar 

y reconstruir lugares preciosos y acogedores de 
nuestro Vinaròs. Restauración, sí; tirar y rehacer, 
volver a derribar y reconstruir, y, suma y sigue, me 
parece penoso y lamentable, a demás de ocasionar 
una burbuja (o varias) de déficit y más déficit 
que acabamos pagando todos. Luego vienen las 
lamentaciones, la miseria, y una entrañable pérdida 
irreparable de lugares hermosos que mantenían viva 
esa tradición puntual que para nada estaba reñida 
con el auténtico e importante progreso: el que 
mejora la vida, el dolor, la cultura general y un mejor 
desplazamiento por nuestra urbe. Creo que nos 
hemos “pasado cien pueblos”. Restamos tranquilidad 
para sumar complicaciones acompañadas por 
altísimos desembolsos monetarios que después nos 
pasan facturas.
La felicidad es grande en las grandes cosas, pero es 
grandísima en las pequeñas. Me apunto a disfrutar 
de las pequeñas y a mantener una vida mucho más 
tranquila sin obras faraónicas, surrealistas y millonarias.

Era un niño; de eso hace muuuuchos años, cuidado 
en orfanatos por (monjas y curas), le decían que los 
seres humanos en las Navidades suelen mostrar 
sus mayores instintos de amor y soliralidad con las 
familias, amigos vecinos y ciudadanos, e incluso 
había personas “buenas” que recogían a gente que 
dormía en la calle y se la llevaba a cenar y dormir a 
su casa, almacén o cuadra para la Noche de Navidad,  
porque sus corazones eran solidarios. Recordaba que 
en NAVIDAD, los llevaban a las  prisiones y daban 
caramelos y tabaco a muchos hombres que  les 
sonreían.  A el y a otros niños les daban pena porque 
estaban encerrados con barrotes de hierro y les 
chillaban los guardianes con porras, otros días iban 
a lo que las monjas llamaban “Manicómios”, los niños 
salían muy tristes y a veces lloraban porque estaban 
atados y chillaban mucho, nos decían que habían 
perdido la razón y eran “almas en pena”, por las que 
había que rezar. 
Han pasado casi 60 años y ahora ese niño casi anciano 
ha visto muchos cambios en este País, y ha participado 
en luchas y logros sociales después de una terrible 
guerra civil que le llevo al Hospicio y a los Pueblos a 
la ruina, pero ha visto como unidos y juntos, las cosas 
fueron cambiando, costo mucho esfuerzo y sangre 
pero nuestros padres y abuelos cambiaron el sistema 
y labraron un futuro para los nin@s de la guerra.
Un acuerdo Nacional creó la “CONSTITUCION” que 
prometía (Igualdad, Libertad y Derechos ) para todos 
los Ciudadan@s y la llamaron “DEMOCRACIA”, Partidos 
Políticos que podías elegir para representarte y 
defenderte; el Pueblo tuvo trabajo, salario, jubilación, 
sanidad y educación y algunas familias pudieron 
tener su casa particular, eso si trabajando y pagando 
impuestos como este jubilado de esta historia; lo 
que no se sabia, era, que detrás de los Gobiernos y 
Partidos estaba el Sistema Capitalista mas atroz e 
inhumano de la Historia, invadiendo de Corrupción 
a todas las Capas Políticas que llevaron a la Miseria 
al País,  arruinando los sueños de padres, abuelos 
y la esperanza de una hermosa, lucida, cultural y 
preparada Juventud sin futuro.
En Vinarós,  nuestros Políticos Católicos harán la justa 
ofrenda a sus creencias religiosas yendo a adorar a 
un Niño Dios llamado “Jesús” ; el viejo de esta historia 
desearía en nombre de todos los padres que cuando 
besen con devoción al “NIÑO JESUS “ vean en El a 
todos los niñ@s de Vinarós que están en la miseria, 
enfermos o sin cobijo bajo las estrellas, porque 
aunque hallan pasado muchos años, todavía este 
viejo tiene el sueño de que existe la HUMANIDAD y 
solo los que mandan pueden regalar “PAZ ,AMOR Y 
PROSPERIDAD…VINARÓS –BON NADAL.

Pot tornar TV-3

“Pequeñas felicidades”

Historia de: navidades sin “blanca”
El rey “constitución”:¿regala o quita?

A/A: Associació Amics de Vinaròs
Historia de una gran injusticia

Amparo Salvador Mínguez
Directora de Cáritas Interparroquial de Vinaròs

Maite Ramos

Carlos Martín- red social de VinaròsAssociació Cultural Jaume I 
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PESCA

Andrés Albiol Batxiller marca

El ‘vapor‘ Woodford cuando navegaba

És un peix poc habitual, ja que 
a l'habitar en els grans fons i 
tindre poca cotització, o bé 
és comercialitzat junt amb les 
morralles, o és tornat al mar.
Pertanyent a l'orde de gadiformes 
abissals i a la família de macroúrids, 
és d'un gènere amb aspecte rar. 
En castellà li diuen ratón marca. 
El seu nom científic és Chalinura 
mediterranea.
Té un cos xaparro i curt en la part 
anterior. Arrere es fa esmolat amb 
cua llarga i acabada en punta, com 
una cua de rata, arribant fins a 
l'extrem de la 2a aleta D i la A. Boca 
ínfera i xicoteta, que es fa protàctil 
amb la seua cavitat negra. Posseïx 
una fila de dents sobre el maxil·lar 
inferior. Amb barbilló tàctil. L'anus 
prop de l'aleta A.
Aletes; 1a D-10-12. Pectorals 17-20. 
Ventrals 12-14. Sense cabal.
Cos molt escatós, inclús la regió 
inferior del morro.
La seua talla normal és de 25 cm., 
però pot arribar als 70.
Color corporal gris rosat, regió 
ventral negrosa.
És molt carnívor, s'alimenta de 
gambes, etc.
Pot viure fins als 2.000 m. de 
profunditat.
Les seues blanques carns una 
vegada pelades, són un tant 
greixoses i també comestibles 
fregides o en suquet.

Mar navideño y poco invernal
Semana de nuevo con aguas apaciguadas 
a pesar de dejarnos el otoño y comenzar el 
invierno. Las capturas fueron buenas al igual 
que los precios.

La pesca de arrastre llevó los cinco días semanales 
langostino de 21 a 28 €/Kg., calamar de 9 a 22, gall de 
15 a 18, miseria a 10, salmonete de 7 a 9, pescadilla de 
6 a 11, rape de 4 a 9, caracol de 10 a 19, galera de 3 a 4, 
móllera, burros y aranya a 3, maira, jurel, pulpo blanco 
y caballa de 2 a 3, boquerón de 2 a 4, sardina de 1 a 2 
y morrallas a 3.
Las barquitas trasmalleras unas calan a la sepia de 8 a 
10 €/Kg. y mabre a a 7. Otras al lenguado de 18 a 24, 
rombo de 23 y raya a 6. Otros atrapan pagel de 4 a 20 
y dorada de 5 a 19. Dos pescan langosta de 40 a 50, 
gallineta a 22 y corva y mamona a 4.
La recolecta de pulpo roquero con cadufo de subasta 
de 4 a 8 €/Kg.
Un palangrero vendió lubina a 19 €/Kg., dentón a 23, 
sargo a 10, sorella a 3, palometa 5 y congrio a 2.
Tres marrajeros desembarcaron un total de 1.000 Kg. 
de pez espada a 8 €/Kg., y bacoreta a 3.

Extracción de petróleo del ‘Vapor’
Concluyeron las extracciones del hidrocarburo del 
barco Woodford hundido en la guerra civil española a 

unos 80 m. de profundidad, frente a las costras entre 
Vinaròs y Benicarló, o sea, a 15 millas al norte de la 
reserva marina de Columbretes.
Hace varios años que el pecio de vez en cuando soltaba 
fuel de sus entrañas, como consecuencia de la corrosión 
de sus tanques, etc. Por ello, la sociedad estatal española 
Salvamento Marítimo, que depende del Ministerio de 
Fomento, tras previo estudio y catas mandó un sofisticado 
buque con una dotación especializada para esta operación 
tan compleja. Así unos buzos bajaron al fondo con una 
campana seca de buceo, para hacer turnos de trabajo bajo 
el agua y luego subir a la cubierta del buque, a otro modulo 
de saturación para mantener la presión durante todo el mes 
que duraron los trabajos de extracción del combustible. 
Este barco es conocido por los pescadores vinarocenses 
como el ‘Vapor’. Fue construido en el Reino Unido en 
1914. Su eslora es de 130 m. y de 7.000 toneladas. Según 
diversas fuentes y noticieros de la época, en 1937 era de 
una compañía noruega, abanderado en Grecia y viajaba 
cargado con 10.000 tns. de hidrocarburo desde Rumania 
a Barcelona y luego a Valencia. En plena contienda, y 
con el bloqueo marítimo de Franco a la República, el 
Woodford que ya era vigilado como ‘contrabandista’, a 
esta altura lo divisó un submarino italiano que ayudaba 
a Franco. Según dicen le disparó dos torpedos, que el 
capitán búlgaro esquivó y maniobró rápido para abordar 
al submarino, y éste le lanzó dos nuevos torpedos que 
impactaron de lleno. De sus 32 tripulantes solo murió uno, 
los otros fueron rescatados por pesqueros benicarlandos 
y llevados a su puerto.

 PEIXOS
Alatxa                                              12.070 Kg.
Seitò (Boquerón)                             12.456
Melva                                                     10
Rajas (Escritas)                                  243
Bacaladilla                                           334
Besuc                                                  651
Boga i xucla                                       1.554
Bonítol                                                1.277
Burros (Gobios)                                     67
Llampuga                                              11
Caballa                                            1.298
Cintas                                                120
Congre                                             1.077
Gall (P.S. Pedro)                               376
Orada                                             5.760
Móllera                                            1.234
Gallineta                                            148
Sorells                                         13.154
Esparrall                                           465
Llenguados                                     558
Sarg                                                 515
Lliri                                                   752

Llobarro (Lubina)                              209
Panagal                                              44
Mabre                                              283
Aranya                                            384
Pagell                                           4.564
Peluda                                             338
Merluza (Lluç)                           14.065
Rap                                             2.828
Espetón (Aspet)                             376
Rodaballo (R. empetxinat)               10
Rubios                                            706
Salmonetes (Moll)                       6.495
Serrans (Morralla)                      1.776
Sardina                                       2.640
Letxa                                              512
Bacoreta                                          76
J. real (Sorella)                           3.687
Bacaladilla                                   3.336
Llises                                           1.886
Pagre                                               10
Bis (Estornino)                               596
Gatets (Pintarroja)                           56
Roncador                                         51

Rata                                                 11
Palometons                                    189
Corva                                              249
Miseria (Gallo)                                 35
Peix de rei                                       41
Mamona (B. de roca)                       55
Saboga                                             10
Déntol                                               66
Chopa                                               22
Palometa blanca                             177
Reig  (Corvina)                                 10
Morruda (S. picudo)                         11
Vidriá (Mojarra)                               166
Salpa                                                 55
Rom (Rémol)                                    40
Varios                                               48
                                                 ______
       TOTAL..................           100.225
 
CRUSTACIS:  
Cranc                                            187
Escamarlà                                      73
Llagostí                                        1.123                          

Galera                                         5.122
Llagosta                                        115
Llomanto (Bogavante)                    16
                                               ______
TOTAL...........................           6.636
   MOL·LUSCOS:
Calamars                                      968
S. punxa                                       101
Canana (Pota)                              175
Sipia                                            3.129
Polp roquer                                 5.431
P. blanc                                       4.430
P. mesquer                                    194
Cargols                                          300
                                                _______
   TOTAL............................       14.729

     Resum per Modalidalitats:
ARROSSEGAMENT ………        95.776  
CÉRCOL ……………………         14.482
PALANGRE………………..            2.932
TRESMALL I D’ALTRES ARTS    11.331
        Total Producció.……….      121.591



55

22 desembre 2012Ex t r a  d e  Nada l  2 0 1 2
ESPORTS

DIA: DIVENDRES 21.12.2012 PAVELLÓ POLIESPORTIU  
HORA LLOC ESPORT CATEGORIA ENCONTRE
21,00 GIMNÀS SANT SEBASTIÀ T. TAULA 2ª CATEGORIA CTT VINARÒS - CTT CAMBRILS "C"

DIA: DISSABTE, 22.12.2012 PAVELLÓ POLIESPORTIU  
HORA LLOC ESPORT CATEGORIA ENCONTRE
11,30 PISTA SINTÈTICA HANDBOL CADET C BM VINARÒS - ALMASSORA BM
15,30 PISTA SINTÉTICA FUTBOL SALA ALEVIN C.D. VINARÒS FS - BENICARLO PROMESAS
16,30 PISTA SINTÉTICA FUTBOL SALA CADET C.D. VINARÒS FS - CFS  LA UNIÓN
19,00 PISTA SINTÈTICA HANDBOL SENIOR C BM VINARÒS - ARAJOVIC BENICASSIM
HORA LLOC ESPORT CATEGORIA ENCONTRE

10-15 h PISTA PARQUET PATINATGE TOTES ENTRENAMENTS - ES QUEDEN ELLS DE 14 A 15 H
15,30 PISTA PARQUET FUTBOL SALA SENIOR C.F.S INTER DE VINAROS -C.D ALMASSERA RUZ .FS. "A"
19,00 PISTA PARQUET BASQUET CADETE VINARÒS - BENICARLÓ

DIA: DIUMENGE, 23.12.2012 PAVELLÓ POLIESPORTIU  
HORA LLOC ESPORT CATEGORIA ENCONTRE
11,30 PISTA PARQUET HANDBOL CADET C BM VINARÒS -BM CASTELLON B

10 a 13 h PISTA SINTÈTICA HANDBOL ESCOLES JORNADA ESCOLES HANDBOL
11,00 GIMNÀS SANT SEBASTIÀ T. TAULA PREFERENT CTT VINARÒS - CTT ALMOSTER "A"
12,00 GIMNÀS SANT SEBASTIÀ T. TAULA BASE

DIA: DISSABTE 22.12.12 ESTADI    
HORA LLOC ESPORT CATEGORIA ENCONTRE
16,30 ESTADI FUTBOL JUVENIL VINARÒS CF - CD BENICASSIM "A"

DIA: DISSABTE 22.12.12 CIUTAT ESPORTIVA  
HORA LLOC ESPORT CATEGORIA ENCONTRE
11,00 CAMP 3 FUTBOL BENJAMÍ CE FUTUR 09 "C" - AMPOSTA BLANC
11,00 CAMP 2 FUTBOL BENJAMÍ CE FUTUR 09 "C" - UD ATZENETA DE CASTELLÓ
11,00 CAMP 1 FUTBOL BENJAMÍ CE FUTUR 09 "A" - BENICARLÓ BAE FUTBOL "A"
12,15 CAMP 1 FUTBOL ALEVÍ CE FUTUR 09 "A" - BENICARLÓ BAE FUTBOL "A"
12,15 CAMP 2 FUTBOL PREBENJAMÍ ATH VINARÒS CF BLAU - ATH VINARÒS CF BLAU
12,15 CAMP 3 FUTBOL PREBENJAMÍ CE FUTUR 09 - CD CABANES
16,00 CAMP 1 FUTBOL BENJAMÍ ATH VINARÒS CF BLAU - CF SAN PEDRO "B"
17,00 CAMP 1 FUTBOL ALEVÍ ATH VINARÒS CF "B" - CF SAN PEDRO "B"
17,00 CAMP 2 FUTBOL --- ATH VINARÒS CF ALEVÍ "C" - ATH VINARÒS CF BENJAMÍ "C"

Ac tivitats  espor tives  cap  de  setmana
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INFO CME:
Activitats esportives a Nadal 2012.
 ACTIVITATS ESPORTIVES DEL CME
26, 27 i 28 de desembre de 10:30 a 
13:30 hores 
Pavelló Poliesportiu Vinaròs 
Activitats: jocs i esports 
Edats: Xiquets i xiquetes de 6 a 12 anys 
Activitat gratuita
 VOLTA A PEU DE NADAL
24 de desembre - 19:00 hores
Plaça Parroquial 
Organitza: Club Esportiu Vinaròs
 TORNEIG FEMENÍ DE FUTBOL-7
29 de desembre de 10:00 a 14:00 hores
Estadi Ciutat Esportiva Vinaròs
 JORNADA ESCOLES HANDBOL
TORNEIG NADAL SELECCIONS 
HANDBOL
29 de desembre de 10:00 a 13:00 hores
Pavelló Poliesportiu Vinaròs
 JORNADA ESCOLES FUTBOL SALA
TORNEIG NADAL FUTBOL SALA
5 de gener de 10:00 a 14:00 hores
Pavelló Poliesportiu Vinaròs
 A NADAL FES ESPORT AMB EL CME!!
 Més info a l'oficina del CME

HORARIOS DE LAS 
INSTALACIONES EN 
NAVIDAD
HORARIOS APERTURA INSTALACIONES CME 
PABELLÓN POLIDEPORTIVO  
- 27 - 28 de diciembre de 16:00 a 22:30 horas 
- 2, 3 y 4 de enero de 16:00 a 22:30 horas 
Entrenamientos clubs, alquileres squash i aceso 
rocódromo
CIUDAD DEPORTIVA 
- 27 - 28 de diciembrede 11:00 a 13:00 horas i de 
17:00 a 22:00 horas 
Pendiente de concretar
- 2, 3 y 4 de enero de 17:00 a 22:00 horas
Entrenamientos clubs y alquileres de futbol-7
PISTA ATLETISMO 
- 27 - 28 de diciembre – Acceso libre de 7:00 a 
18:00 horas
- 2, 3 y 4 de enero– Acceso libre de 7:00 a 18:00 
horas
Entrenamientos clubs con cesión de llaves.

consell municipal d’Esports Vinaròs
Consulta tota la informació esportiva a www.cmevinaros.es

El passat dissabte dia 15, és va celebrar a 
la pista Lluis Puig a València, el campionat 
provincial absolut de clubs. 
Fins allà és van desplaçar quatre atletes del 
Club Esportiu Vinaròs, els quals van obtenir 
uns excel·lents resultats.
En la prova en salt amb perxa, Gaspar Mateu 
és va classificar en 2on amb una marca de 4,50 
metres. I d'altra banda, el jove Kevin Ripollès 
és va classificar en el 5e lloc amb 4 metres.
Daniela Murgueitio en la prova de triple 
salt va aconseguir una marca de 10,27 cm, 
posicionant-se en el 8e lloc.
I destacar l'actuació d' Elka Sanz en la prova 
de 60 metres tancs, on és va classificar 2a amb 
una marca de 9'37”, i aconseguint la mínima 
per a participar al Campionat d'Espanya 
Juvenil de pista coberta.
CAMPIONAT PROVINCIAL DE PISTA 
COBERTA ESCOLAR (CASTELLÓ)
El passat dissabte és va celebrar als maçoles 
d'atletisme Gaeta Huguet de Castelló, el 

campionat provincial de pista coberta. On 
van debutar alguns nous atletes del Club 
Esportiu Vinaròs: Alejandro Brau, Esther 
Carmona, Rosa Sebastià, Olga Calvo i 
Tristan Vanhaelen.
També van participar: 
Daniel Adell,  amb la prova de salt llargada, 
realitzant una marca de 4,80 metres
I Parel Vanhaelen també amb llargada amb 
una marca de 3,50 metres
Per últim els germans Miguel Angel i 
Guillermo Carvajal, van realitzar les proves 
de salt de llargada i 60 metres llisos.
9a MITJA MARATÓ DE SALOU
El passat diumenge dia 16 és va celebrar la 
mitja marató de Salou, l'ultima d'este any, 
amb un circuit molt exigent. En la qual van 
participar 1300 corredors.
Fins allí és va desplaçar l'atleta Alba Sánchez 
del Club Esportiu Aigües de Vinaròs, creuant 
la línia d'arribada en 1a posició en categoria 
Sènior femenina, realitzant un temps d' 1h33'.

ATLETISME.  Club Esportiu Aigües-Vinaròs

La setmana vinent no es publica el Setmanari 
per descans de Nadal. El pròxim número será 
el de dissabte 5 de gener. Us desitgem molt 
bones festes i pròsper 2013.

La redacció informa

Campionat Provincial Absolut de Clubs (València)
Mª Jesús Pablo-Club Esportiu Aigües de Vinaròs
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ARTS MARCIALS. Club Taekwondo Vinaròs

El domingo 16 de diciembre, el Gimnasio San Fran-
cisco celebró, en el pabellón polideportivo de nues-
tra ciudad, examen de grados de Taekwondo don-
de los 47 alumnos que se examinaban pudieron 
demostrar los avances alcanzados en esta última 
etapa del año. Habían muchos nervios por parte 
de todos pero en especial por los 11 que hacían el 

examen por primera vez. Una vez finalizado el acto, 
los allí presentes pudieron asistir a una  exhibición 
de combates por parte de Genís Gisbert Casanova 
( campeón de España cadete cat. + 68 kg.) y Cristian 
Ferré Pons ( subcampeón de España cadete cat. 
63-68 kg.)  pertenecientes a la selección catalana. 
También nos deleitó con una exhibición de comba-

te, Yaiza Ferré Pons (campeona de Cataluña de las 6 
últimas ediciones). También tenemos que nombrar 
a J. Joan Fabregat i Cheyenne Brito Rico (que se ofre-
cieron voluntarios para los combates de exhibición). 
Desde estas líneas queremos felicitarles a todos ya 
que desde el domingo, ya lucen otro color de cintu-
rón. Enhorabuena.

El pasado fin de semana se celebró en 
Formentera el II Encuentro Nautica Pins 
de mar costa. Durante estas jornadas se 
produjeron diversos actos relacionados con 
la pesca deportiva, entre los que destacaron 
la charla técnica instruida por el vinarocense 
David Bosch, con pase de diapositivas de 
las playas de Vinaròs, haciendo extensiva la 
invitación a visitar nuestra localidad a los allí 
asistentes. Tras la charla tuvo lugar un taller 
de montaje de bajos de competición a cargo 
del mismo David Bosch y de los campeones 
de España Daniel Mas y José Luis Granell. 
Ya el sábado por la  mañana  se celebró en la 
playa de Migjorn el Open de pesca, con gran 
cantidad de capturas, y donde la clasificación 
quedó como sigue: José Luis Granell primero y 
pieza mayor, Pedro Martínez segundo, y David 
Bosch, tercero.

Club de Pesca Vinaròs

II Encuentro Náutica 
Pins de mar costa

PESCA.  Club Pesca Vinaròs

Examen de grados de Taekwondo 
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Más de 430 personas abarrotaron la SALA OPAL del 
Grao de Castellón para rendir homenaje al ex número 
uno del mundo Juan Carlos Ferrero en el acto estrella 
de la gala del Tenis provincial 2012.
Ferrero, que fue el protagonista durante toda la noche, 
firmó autógrafos y no paró de fotografiarse con los 
más de 180 niños asistentes.
También se sumó al acto Nicolás Almagro, el cual 
apareció por sorpresa en uno de los momentos más 
estelares de la fiesta, donde el extraordinario mago 
YUNKE obró el milagro.
No quisieron perderse la gala destacados deportistas  
como Marcos Sena (Villareal C.F) Jonas y Braulio 
(Valencia C.F), entre otros.

MÁS DE 30.000 EUROS EN PREMIOS PARA LOS 
JUGADORES PREMIADOS DEL CIRCUITO
Durante la gala se hizo entrega a todos los jugadores 
asistentes de los galardones conseguidos en las seis 
categorías del circuito de verano, con un montante 
superior a los 30.000 Euros.
Del C.T LA CLOSA DE Vinaròs asistieron once jugadores: 
Joana Miralles y Álvaro Fuster como campeones 
absolutos del circuito percibieron la cantidad de 900 
Euros en material deportivo.
También obtuvieron suculentos premios Mar Vidal y 
Espe Franco, 4ª y 5ª clasificadas en benjamín femenino, 
Anabel Aran y Mark Zaragoza 6ª y 7º en alevines y Lara 
Cruselles 5ª en cadete. Además, también recibieron el 

recuerdo de esta gala: Sebas Chaler,  Ramón Fuster, 
Ainoha Marcos, Inés Fuster y Rubén Sánchez. Todos 
ellos estuvieron acompañados del director del Club, 
Vicente Mayola, así como de padres y amigos de las 
jóvenes promesas del tenis juvenil vinarocense.
Con los títulos de campeones de Joana y Álvaro, ya son 
catorce los conseguidos por el C.T LA CLOSA durante 
sus 20 años de existencia.
Mención aparte para Jorge Belles, director del C.T 
CASTELLÓN y organizador de este evento, que a pesar 
de la crisis actual de nuestro país, ha logrado organizar la 
gala más excepcional vivida, no solo en nuestra provincia 
sino en toda España, según palabras de Antonio Martínez 
Cascales, entrenador de Juan Carlos Ferrero.

El Club Nàutic Vinaròs en su sección 
de vela de cruceros celebró el 
domingo 16 de diciembre la última 
de las ocho regatas de cruceros de 
esta temporada 2012, dando por 
finalizada la LLIGA SOCIAL CREUERS 
2012. Durante todo el año el Club 
Náutico celebró un total de ocho 
regatas todas ellas incluidas en el 
circuito de regatas de la FVCV y que 
conforman la liga social CNV.

La liga ha sido muy competida y 
disputada por el gran número de 
regatistas que han participado 
durante todo el año, y por el gran 
nivel que van alcanzando los regatitas 
del Club, consta de dos clases, la clase 
A con embarcaciones con el rating de 
la RANC en vigor y la clase B o club en 
la que compiten las embarcaciones 
sin rating y cada vez con un mayor 
número de participantes. Al finalizar 

esta última regata se efectuó el 
computo global de la temporada y se 
dieron los premios a los tres primeros 
clasificados de cada clase así como un 
detalle para todos los participantes. 
El Club agradeció la participación 
de todas las embarcaciones y 
destacar la colaboración de Club 
de Vela de Benicarló, así como las 
embarcaciones participantes de 
Benicarló y Sant Carles de la Rápita.

TENIS.  La Closa Vinaròs

PESCA.  Club Nàutic Vinaròs

Homenaje al ex nº1 del mundo Juan Carlos Ferrero en la Gala Provincial 2012

Clase A

1º Llangostí                  José Mª Vidal  (C.N.Vinaròs)
2º Marina Benicarló    Francisco Carvajal  (C.V.Benicarló)
3º Hepta                       Emilio Sospedra  (C.N.Vinaròs)

Clase B

1º Laura Senar    Agustín Senar  (C.N.Vinaròs)
2º Viracocha       Joaquín Marquina  (C.N.Vinaròs) 
3º Tati’s              Elvira Ruiz  (C.N.Sant Carles) 

Lliga social creuers c.N.V. 2012
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Como es tradicional, el cuerpo técnico de la Escola 
de Fútbol Futur 09, celebraron la cena de navidad.
El pasado sábado en el Restaurante L´Arena de 
Vinaròs, cuerpo técnico y directiva celebraron 
la cena de navidad. Junto con el cuerpo técnico 
actual, también estuvieron las incorporaciones 
de técnicos que se van a realizar el próximo mes 
de Enero, se trata de los jugadores Alberto Torres, 
Oscar Seva y Wifredo Serret, a quienes se dio la 

bienvenida.
Ya queda lejos, la primera cena de navidad del Futur 
09, con tan solo cinco personas, el pasado sábado 
se reunieron para la cena, cerca de 40 personas a 
las que el club agradece su esfuerzo diario.
FELIZ NAVIDAD
Aprovechamos estas líneas para felicitar la 
navidad a todos los alumnos, familiares y demás 
colaboradores.

El passat dissabte a la Sala Xtra Large de la Gran 
Via Germanies de València es celebrà la Gala de 
Fi de Temporada de la Federació Valenciana de 
Triatló, acte que estigué presidit per José Hidalgo 
(president de la Federació Espanyola de Triatló), 
Mateo Castellà (Director General de L'Esport de la 
Generalitat Valenciana) i Rafa Redondo (President 
de la Federació Valenciana de Triatló) 
En aquest acte es donaren els guardons als millors 
esportistes de la temporada 2011-2012 en els 

diverses categories i especialitats d'aquest esport. 
També es va fer reconeixements a persones, 
entitats, associacions i col·lectius que han aportat 
ferma col·laboració amb la Federació de Triatló 
de la Comunitat Valenciana durant els darrers 
anys. Fotogrames va estar present en aquest acte 
i va rebre de mans del president de la Federació 
Valenciana de Triatló un guardó en reconeixement 
del suport continuat al triatló i el gran treball 
d'imatge i difusió de l'esport del triatló.

Fotogrames compta en els seus arxius més de 
470.000 fotografies de triatló (desde l'any 2003 
fins a la data actual), i la seua web té publicades 
més de 100.000 fotografies de triatló en les 
diverses competicions que es van celebrant al País 
Valencià. L'equip de Fotogrames, format per Daniel 
Miralles, Amador Torres, Laura Soto, Patxi Pérez, 
Sergi Fatsini, Mateu Beltran i Joaquim-Vicent 
Guimerà  col·labora amb la Federació Valenciana 
de Triatló ja des de l'any 2004 fins als nostres dies.

Cena navidad cuerpo técnico 

Guardó per a 
Fotogrames a 
la Gala del Triatló 
Valencià
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Rafa Marcos

No pudo ser
No pudo ser, tanto el primer equipo como 
el juvenil, se enfrentaban ante los primeros 
clasificados. Ambos sucumbieron ante sus 
respectivos rivales.  
El primer equipo recibía al San Pedro, derrota 
inmerecida pero lo que al final cuenta es el 
resultado. Era una oportunidad para acercarnos 
a los puestos nobles de la tabla. 
En su día se aceptó cambiar el orden del 
partido ante el Altura y de esta manera jugar 
dos partidos consecutivos en casa y hacer valer 
el factor campo. No ha salido bien y solo se ha 
sumado un punto que unido al de Puzol son dos 
de los últimos nueve jugados. A pesar de llevar 
tres partidos sin ganar, estamos a solo 4 puntos 
de promoción. No esta mal, tras estos partidos 
en los que no se ha sumado lo suficiente y aquel 
bache de juego y de resultados se esta bien 
clasificado pero sin duda se hecha en falta algún 
punto más de los que se han escapado.  
Más complicado lo tenía el juvenil ya que 
jugaba a domicilio y se presentaba al partido 
prácticamente en cuadro por tener a jugadores 
sancionados y lesionados.  Pese a la derrota se 
mantiene segundo, pero eso si a 10 puntos del 
líder lo que prácticamente lo hace inalcanzable 
pese a quedar más de media temporada.
Esta semana se cierra la primera vuelta y el 
año. El primer equipo jugará por primera vez 
en su historia ante el C. D. At. Museros siendo 
arbitrado por Rodríguez Castelló. Ambos 
partidos se juegan en sábado, por lo tanto el que 
no quiera viajar con la expedición del primer 
equipo, puede quedarse y ver al juvenil ante el 
Benicàssim con arbitraje de Pérez Cano. 
La competición se paraliza por las fiestas de 
Navidad, Año Nuevo y Reyes y se reanudará el 
13 de enero, bueno para los nuestros  un día 
antes, en sábado,  ya que los mayores jugarán 
en Almassora y los jóvenes en casa ante el 
Meridiano  de Greenwich y es de suponer que 
también adelanten su partido como suele ser 
habitual.
Con la visita del líder, se registró una buena 
entrada a pesar que no atrajo a aficionados de la 
comarca porque  media hora antes se jugaba el 
Sant Jordi – Castellón “b” y media hora después 
el Benicarló – Alqueries  (segundo clasificado). 
Además también se jugaba  a la misma hora un 
atractivo Alcanar – La Cava que atrajo a muchos 
aficionados de la comarca.
Desde estas líneas, desearles a todos unas 
felices Navidades y un prospero Año Nuevo y 
deportivamente que se cumplan los objetivos 
marcados. 
El presidente del club, felicito las fiestas a los 
aficionados asistentes al partido y la lastima es 
que no se pudo ofrecer al respetable una sorpresa 
que lleva tiempo preparándose y suponemos 
que en cuanto sea posible se lleve a cabo. En su 
momento ya diremos de que se trata, aunque ya 
hay gente que ya sabe de que se trata.
Esperemos que los resultados nos acompañen en 
esta última jornada del 2012 y en la primera del 2013. 

El equipo local mereció mejor suerte en el 
partido disputado la pasada jornada en el 
Nou Estadi ante el San Pedro que ocupa el 
liderato de la competición pero que no de-
mostró estar en el lugar que ocupa, pues no 
demostró nada del otro mundo y aunque 
salió muy ordenado sólo se dedicó a achicar 
los balones del equipo local, cuya presión 
era constante. Sólo la suerte y una vvez más 
la “ayuda” del árbitro fuero ndecisivas para 
que el conjunto langostinero no se llevara 
los tres puntos en juego que por juego y ga-
rra merecieron llevarse.
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Gaspar Redó

FUTboL.  Categoría Regional Preferente

Vinaròs CF
2 1

CF San Pedro

No mereció perder 
el equipo langostinero

Vinaròs: Basevi, Pedro (59’ Óscar Seva), Álex 
Bueno,Wifredo, Franc (81’ Kamal), Ernesto, Moreno (57’ 

Albert), Hugo, Espinosa,  Àlex Forés y Sergi José.
San Pedro: Delfín, Josete, Sanahuja, Cabrera, Felip, 

Navalón. Jordi (70’ Álex Peris), Álex Queral (60’ Saúl), 
Raúl, Pumuki (83’ Héctor) y Jony (60’ Jorge).

Árbitro: Simarro Lucas. Perjudicó al conjunto local. 
Amonestó al jugador del Vinaròs Moreno.

GOLES:
0 – 1 Raúl  47’
0 – 2 Raúl  62’
1 – 2 Hugo  69’

FUTboL.  Campeonato Veteranos Catalunya Sud

Liga  
Veteranos

Ulldecona 
1 2

Vinaròs

Partido muy sufrido el disputado el sabado 
en Ulldecona a las 16,00 horas.   Empezó el 
partido con un Vinarós muy bien posiciona-
do jugando la pelota desde atrás y llegando 
a portería. Pero a los “10”  minutos en una ju-
gada del equipo local por la banda derecha y 
tras unos rebotes, el balón queda dentro del 
área del Vinarós y en la disputa, Luis al querer 
despejarlo derriba al jugador del Ulldecona. El 
colegiado pitó la pena máxima y sube el 1-0 
al marcador. Otro partido que el equipo del 
Vinarós empieza con el marcador en contra  y 
condicionados a cambiar su juego de toque 
por el los pases al área contraria. Se llegó al 
descanso con el 1-0 y parecía un partido muy 
complicado porque el equipo local cerraba 
muy bien sus filas atrás y salía muy bien al 
contra golpe. La segunda parte seguía de la 
misma manera y el Vinarós no encontraba su 
juego. Al minuto “20” en una jugada donde 
casi todo el equipo estaba metido dentro del 
área del Ulldecona y tras unos rechaces pri-

mero del portero y después de los defensas, le 
cae la pelota a Simón que sin pensarlo de un 
fuerte disparo metió la pelota dentro la por-
tería marcando el 1-1. Bueno la alegría del gol 
invadió a todo el equipo que había luchado 
para conseguir algo más,  pero que no había 
manera de meter un gol. El Vinarós quería la 
victoria por lo que seguía luchando para ha-
cerse con los 3 puntos, haciendo un gran des-
gaste físico ya que el Ulldecona salía al contra 
golpe y había que atacar y defender al mismo 
tiempo. Al minuto “35” en una jugada muy rá-
pida del Vinarôs por la banda izquierda, Die-
go al primer toque le pasa la pelota a Vicent 
que se queda solo ante el portero y la coloca 
donde este no podía llegar marcando el 1-2. 
Hubo tiempo por ambos equipos de marcar 
pero unas veces por los porteros y otras por 
la defensa, el marcador ya no se movió. El Vi-
narôs se llevo los 3 puntos y sigue una buena 
racha de victorias que de momento le llevan 
al 2 puesto de la tabla.

Gaspar Redó
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www.dofoidoro.com

O R O  &  I N V E R S I Ó N

VENEM OR D’INVERSIÓ
ALTA LIQUIDITAT SENSE PENALITZACIONS
I SENSE CONDICIONS ADDICIONALS

Lingots certificats i encunyats. 
Des de 25 grams fins a 1.000 grams.

C/ Sant Cristobal 4, 12500 Vinarós • Tel. 964 454 333 
C/ Gaspar de Portolà 1,  25600 Balaguer • tel. 973 448 498 
C/ Major 5 , 25007 Lleida • tel. 973 242 201

Avda. Catalunya 13, 25002 Lleida• tel. 973 273 221 
C/ San Joan 17,  25300 Tàrrega • tel. 973  501 642 

“Una inversió 
amb garantia”

Vinarós C.F.
Finalizó el 2012 Vinarós C.F. con su fiel afición siempre presente en el campo de la Ciutat 
Esportiva. Esperemos que el 2013 se consigan buenos logros futbolísticos. Suerte a 
todos y Feliz año nuevo!

Andrus Albiol

Como   ya   viene  siendo  tradicional, el  DIA  16 
de  diciembre  se  celebro el  concurso  de  Doma  
Clásica   que  por  motivos  de  las  navidades, se  
celebra  cada  año  en  Ecuvin, se  compitieron  6 
reprises,  actuando  como   presidenta  del   ju-
rado , la  Juez  Dña  Elena  Vich   Peña, quedando  
las  clasificaciones  de la siguiente  manera:
Repris  Ecuvin:    
                          Primera  Posición:   Carmen  Spuny
                          Segunda Posición:   Enric  Rodríguez
                          Tercera  Posición:   Mar  Martínez 
Repreis  A.P:
                         Primera  posición: Sara  Domingo
                         Segunda Posición: Berta  Molinos
                         Tercera  Posición: Lola  Pascual
Repris  promoción 1:
                          Primera  Posición: Mercedes  Sans

                          Segunda  Posición: Juan  José  Gilabert 
                          Tercera  Posición:   José  Paulino
Repris promoción 2:
                          Primera  Posición: Juan  José  Gilabert
                          Segunda Posición:  Cristin  Moreau
Repris  promoción 3:
                          Primera  posición: Mónica Necknig
Repris  promoción 4:
                          Primera  posición: Josep  Paulino
                          Segunda Posición: Juan  Jose  Gilabert
 Al  finalizar  el  concurso  se  compartieron  rega-
los  entre  todos  los  concursantes, denominado  
el   AMIGO  INVISIBLE.,  tras  la  entrega  de  los  
regalos se  celebro una  comida  de  hermandad 
, entre  concursantes , familiares  y  amigos.
 ¡¡¡¡¡¡¡  DESDE  LA  DIRECCION  DE  ECUVIN ,  OS   
DESEAMOS  UNA   MUY  FELICES  FIESTAS¡¡¡¡

Centro ecuestre ciudad  de Vinaròs ECUVIN.  Centro Ecuestre Ciudad de Vinaròs
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Segueix la progressio dels nostres nedadors
El passat cap de setmana també es va celebrar a la Piscina de 
Benicarló el tercer Control Provincial  participant del Club Natació 
Vinaròs, en  les categories  infantil junior i absolut  un  total de 25 
nedadors.
Van ser unes jornades molt interessants en les que els nostres 
nedadors van millorar varies marques personals que confirmen la 
progressió ascendent de cara al pròxim compromís del Club, que 
es la Lliga Autonòmica de Clubs en la que s’ intentarà aconseguir 
pujar a  la Primera Divisió.
La majoria de nedadors van baixar el seus registres personals, 
apropant-se a les mínimes nacionals.  Això ens demostra el gran 
treball dut a terme pels nostres esportistes i cos tècnic de cara a 
la preparació d’aquesta fita tan important per als interessos del 
nostre club.
Tenim que destacar que  els nedadors venen de participar a més  
del control 3 en el prestigiós Trofeu Castalia on es van poder 
medir a clubs de tota la geografia espanyola.
Des d’aquestes línies aprofitem per a felicitar a tots els participants:
Alberto Castañeda,Joel Segura, Héctor Segura,Jesús 
Sancho,Carlos Jimenez, David Miranda, Xavier Bordes, Joan 
Ferrer, David León,Martí Segarra, Angel LLeixá,David Milián, 
Silvia Barranco,Anna Ibañez, Ana Lleixá,Pilar Palmeiro, Aroa 
Guadix,Laia Casanova,Laia Albiol, Maria Compte, Llucia Jaime.
També donar-li tot el suport per a que es recupere el més aviat 
possible a Antoni Bordes.

Continuem assolin mínimes
El 15 de Desembre, es va realitzar la 2ª 
jornada de lliga promeses a la piscina de 
Vinaròs. El Club Natació Vinaròs va participar 
amb un total de 32 nedad@rs en les diferents 
categories.
Una vegada finalitzada la jornada a la piscina 
de Vinaròs (seu nord) i la de la piscina de 
Onda (seu sud),es van unificar els temps. Cal 
destacar al nedador aleví Andreu Navarro,  
que va aconseguir la mínima autonòmica en 
100 m esquena, quedant en 2n lloc provincial  
i en la prova de 200 m papallona  3er.
En la categoria femenina  la nedadora Llum 
Serret va quedar 4ª provincial aconseguint 
la mínima autonòmica en 100 m esquena i 
a la vegada la mínima per participar al trofeu 
“José Sagreras “ d’ àmbit nacional.
Martí Forner  va quedar 1er  en 50m 
esquena a la categoría dels més menuts i 
a la de segon any, Ian Calvo va aconseguir 
ser 1er  en la prova de 100m esquena,  
aconseguint també la mínima per al trofeu 
abans esmentat . 
Als relleus de 100 m lliures l’ equip aleví 

masculí, format per David Castañeda, Hugo 
Simó, Aaron Queralt i Andreu Navarro  
van assolir el 2n lloc provincial amb un 
registre de 04’53”04  faltant-los  un segon i 
quaranta-dos centèsimes per a fer la mínima 
autonòmica per equips.
Els altres relleus també van obtindre bons 
resultats.
L’ equip benjamí masculí  2n, el benjamí 
femení 8é, l’aleví femení 9é.
També van participar els nedad@rs : Gerard 
Ruiz, Paula Jovaní , Sergi Valls, Juan López, 
Pere Simó, Borja Queralt, Carla Bernial, 
Ainoha García, Ainara Najar, Aura Perez 
Manel Ramirez, Julia Ruiz, Angels Ferrer, 
Paola Jurado, Silvia Milián,  Agustín Esteller, 
Irina Sebastiá, Angels Meseguer, Claudia 
Matamoros, Joanna Brittes, Sonia Ledesma i 
Andrea Segura.
Desitgem a tots el nedad@rs i simpatitzants 
del CLUB NATACIO VINAROS uns Bons 
Nadals  i que els Reis ens vinguen carregats 
de forces per poder continuar assolin les 
mínimes que es la millor recompensa al 
gran esforç que realitzen tots el nedad@rs 
del nostre club.

NATACIÓ.  Club Natació Vinaròs-Cala Montero
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BENJAMIN 
Los más jóvenes del club jugaban en casa ante el 
Torreblanca. Hicieron un muy buen partido y además lo 
ganaron. Se nota una la mejoría en este equipo.

ALEVIN 
También jugaron y ganaron los alevines contra el 
Torreblanca. El partido lo dominaron desde el principio 
y poco a poco aumentando la diferencia en el marcador.

INFANTIL FEMENINO
C.B RURAL CAIXA VINAROS 26 / C.B MORELLA 69 
Partido donde el Morella fue muy superior a excepción 
del primer cuarto que estuvo igualado. Con este partido 
las jóvenes jugadoras del Vinaròs se tienen que dar cuenta 
que hay que trabajar muy duro para mejorar.

 INFANTIL MASCULINO
 C.B RURAL CAIXA VINAROS 37 / L` ALCORA 77
Los infantiles del L´Alcora pasaron por encima de los de 
Vinaròs, ya que hicieron un partido muy bueno en todos 
los aspectos y por el contrario los locales hicieron su peor 
partido en la temporada. Ahora a trabajar duro y seguir 
aprendiendo para poder mejorar.

CADETE CONSELLERIA
C.B RURAL CAIXA VINAROS 70 / C.B SEGORBE 41 
El cadete se desplazo a Castellón y se trajo una victoria 
amplia contra el Segorbe. Los jugadores del Vinaròs se 
aplicaron en defensa y hicieron un muy buen partido que 
los llevo a conseguir una muy buena victoria a base de 
trabajo.

CADETE FEDERACION
C.B RURAL CAIXA VINAROS 74 / C.B FONES 60
El cadete de federación también hizo un muy buen 
partido consiguiendo una victoria que lo mantiene en los 
primeros puestos de la clasificación.

 JUNIOR MASCULINO
C.B VINAROS SERVOL 95 / C.B ONDA 56
Muy buen partido de los junior del Vinaròs que casi llegó 
a la centena en el marcador en un partido que fue muy 
vistoso con muy buenas canastas del equipo local.

 SENIOR FEMENINO
C.B WOK HUM VINAROS 45 / C.B SEGORBE 63
Muy mal partido de las sénior del Vinaròs, más bien 
desastroso, donde no salió nada, cosa que aprovecho el 
Segorbe para ganar el partido con facilidad. Un partido 
lleno de despropósitos del equipo local.

bÀSQUET.  Club Bàsquet Vinaròs Servol
Este fin de semana jugaron todos los equipos del C.B VINAROS SERVOL
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L'AJUNTAMENT INFORMA

LA REGIDORIA DE GOVERNACIÓ INFORMA

LA REGIDORIA DE COMERÇ DE L’AJUNTAMENT DE VINARÒS INFORMA: 

L’AJUNTAMENT DE VINARÒS INFORMA: 

AMPLIACIÓ HORARI ECOPARC MÒBIL

El Consorci de Residus de la zona nord ha ampliat els 
dies que posa a disposició dels ciutadans l’ecoparc 
mòbil per a la recollida selectiva de residus:
Nou horari ecoparc mòbil:
Dilluns, divendres i dissabte: de 08.00h a 15.00h.
Lloc:
Passeig Joan Ribera s/n encreuament amb carrer Molí. 
Més informació:
www.consorcicastellonord.com

El Mercat de Vinaròs i els comerços obriran el 
diumenge 23 de desembre.

TERRAZAS EN LA VIA PÚBLICA
Vista la Ordenanza Reguladora de las 
Instalaciones y Ocupaciones de la vía pública 
del Ayuntamiento de Vinaròs, publicada en el 
BOP en fecha 8 mayo de 2012, por medio de la 
presente se les RECUERDA:

•	 La ocupación requiere Autorización 
Municipal.

•	 La presentación de la instancia, no 
implica su autorización.

•	 La actividad queda sometida al pago 
de la tasa correspondiente.

•	 La instalación eléctrica debe quedar 
fuera del alcance de las personas.

•	 Quedan prohibidas las maquinas 
expendedoras y recreativas.

Terrazas:

Debe solicitarse junto con la 
documentación siguiente:

Justificante de la licencia de 

actividad,
Fotocopia del DNI o CIF,
Memoria del tipo de ocupación,
Justificante de haber abonado 
las tasas,
Plano en planta de distribución, 
con memoria de los elementos a 
colocar.

•	 Horario de cierre de la terraza, será el 
mismo de la actividad.

•	 Retirar el mobiliario al final de la 
actividad, recogiéndolo dentro del 
propio establecimiento.

•	 El mobiliario no debe llevar 
publicidad.

•	 El funcionamiento de la terraza, no 
podrá transmitir niveles de ruidos 
superiores a los establecidos.

Las terrazas en la calzada:
•	 Deberán tener una tarima a la misma 

altura de la acera.

•	 Limitada por tres lados, con 
paravientos, teniendo sólo acceso por 
la acera.

El mobiliario:
•	 Deberá adaptarse, en forma y color a 

la ordenanza.
•	 Parasoles cuadrados.
•	 Mesas y sillas según la ordenanza.
•	 No debe llevar publicidad, sólo está 

permitida en el toldo.

Queda terminantemente prohibido perforar 
el pavimento o anclar en él cualquier 
elemento que componga la terraza (excepto 
acuerdo municipal y presentación del aval 
correspondiente).

Queda prohibida la instalación de terraza, en 
las aceras de menos de 3 metros de ancho.

El espacio mínimo para los peatones debe 

Horari de les celebracions de Fi d'Any

D'acord amb el que disposa l'article 2. Tres de l'Orde 

13/2011, de 22 de desembre, de la Conselleria de 

Governació, per la que regulen els horaris d'espectacles 

públics, activitats recreatives i establiments públics, per a 

l'any 2012, els espectacles, establiments públics i activitats 

recreatives, inclosos en el seu ámbit d'aplicació, podran 

prolongar l'horari de tancament durant el dia de Nit 

de Cap d'Any en noranta minuts sobre l'establit amb 

caràcter general. 

Regidoria de Governació

Mª del Mar Medina Terra
Vinaròs, 10 de desembre de 2012

ABONAMENT TRIMESTRAL PER AL TRANSPORT ESCOLAR 
DELS ALUMNES D'ESO DE L'IES JOSE VILAPLANA I 

LEOPOLDO QUEROL
L'empresa AUTOS MEDITERRANEO S.A. INFORMA que per a l'adquisició 
de l'abonament trimestral per al segon trimestre del curs 2012/13 dels 
alumnes d'Educació Secundaria Obligatòria dels IES José Vilaplana i 
Leopoldo Querol, aquells que estiguen interessats hauran d'anar a les 
cotxeres d'Autos mediterràneo S.A. a la Partida Capsades (al costat de la 
Cooperativa agrícola El Salvador) del 17 al 31 de desembre (dies laborals) 
de 8.30 a 13.30 i de 15.30 a 18.30 hores.
El preu de l'abonament és de 105 euros.
Més informació:  Regidoria d’Educació  Tel.: 964 40 79 61

LA REGIDORIA D’EDUCACIÓ INFORMA
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L ' A J U N T A M E N T 
I N F O R M A

L'Ajuntament de Vinaròs 
disposa d'un correu 
electrònic on pots enviar les 
teues queixes, suggerències, 
propostes, tot allò que 
consideres oportú. Digues la 
teua!

participa@vinaros.es

El Ayuntamiento de 
Vinaròs dispone de un 
correo electrónico donde 
puedes enviar tus quejas, 
sugerencias, propuestas, 
todo aquello que consideres 
oportuno. ¡Di la tuya!

LA REGIDORIA DE BENESTAR 
SOCIAL INFORMA:

I TALLER DIDÀCTIC CURS 2012 /2013

Organitzen:  Regidoria d’Educació i CEFIRE

LA JORNADA SERÀ
CERTIFICADA PEL CEFIRE

PROGRAMA:

COM ELABORAR
UNA PROGRAMACIÓ
DIDÀCTICA
I AVALUAR PER 
COMPETÈNCIES

Educació infantil: 15 i 16 de gener
Educació primària: 22 i 23 de gener

Educació secundària: 29 i 30 de gener

PLACES LIMITADES
-20 places per nivell-

Sala d’actes de 
la Casa de la 

Cultura (CEFIRE) 
Av. Llibertat s/n

Programa per als tallers adreçats a EDU-
CACIÓ INFANTIL i PRIMÀRIA:
Mòdul 1: Descriure què és una competèn-
cia i les pautes per al seu desenvolupament.
Mòdul 2: Identificar els elements del currí-
culum per a elaborar una programació des 
d’un enfocament de competències.
Mòdul 3: Proposar criteris per a avaluar les 
competències segons les seues caracterís-
tiques.

ELS TALLERS SERAN CERTIFICATS PEL CEFIRE PER A  AQUELLS DOCENTS EN ACTIU 
O INCLOSOS EN BORSA, PER A LA RESTA ES CERTIFICARAN PER L’AJUNTAMENT.

DE CADA TALLER ES CERTIFICARAN 15 HORES

Programa per als tallers adreçats a EDU-
CACIÓ SECUNDÀRIA:
Mòdul 1: Formulació de les competències. 
Enfocaments i característiques. Elements 
clau d’una programació didàctica.
Mòdul 2: Criteris per a la selecció i orde-
nació dels aprenentatges. Mètodes i estils 
d’ensenyament. Atenció a la diversitat.
Mòdul 3:  Conceptes i modalitat d’avaluació.  
Construcció d’instruments i criteris d’ava-
luació.

Servei gratuït d’assessorament 
i mediació en reclamacions de 
préstecs hipotecaris sobre la 

vivenda habitual

Mes de desembre
Dijous 27 de desembre de 10 a 

14 hores

Mes de Gener
Dijous 10 de gener de 10 a 14 

hores
Dijous 24 de gener de 10 a 14 

hores

Telèfon d’informació i cita prèvia
             964825717 
(El mateix dia que es presta el 
servei)
             964455257 
(Dies en què no es presta el servei)
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TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 79 61
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Emergències ambulància                670 00 89 32
Ermita de Vinaròs                964 45 68 47
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme/OMIC 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Taxi Vinaròs 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Parròquia arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 19 h. 
Festius: 9.00,10.30, 12.00 i 19 h.
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 9.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. Dissabte: 19.30. 
Diumenge: 9.00, 11.30 i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Festius: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Festius: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Dijous: 20.30 h. Diumenge: 11.00 h 

HORARI DE MISSES

AUTOBUSOS
 VINARÒS - BARCELONA
De dilluns a divendres: 5.55, 6.55, 8.35, 13.15, 15.15 i 17.15. 
Cap de setmana i festius: 6.55 i 17.15
BARCELONA - VINARÒS
De dilluns a divendres: 10.00, 13.00, 15.00, 16.30, 18.00, 19.30 i 21.30. 
Dissabtes: 11.00, 16.30  i 21.30 Diumenges i festius: 11.00 i 21.30. 
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE
 VINARÒS-CASTELLÓ
Per autopista diari: 8.30, 15.00 i 22.00 (Av. Llibertat i Hospital)
Per N-340 de dilluns a dissabte: 8.20, 13.20 i 19.05 (Av. Picasso) 
Per N-340 diumenges i festius: 13.20 i 18.50 (Av. Picasso)
Tots els autobusos surten 10 min. abans del parc de les Caterinetes
 CASTELLÓ-VINARÒS
Per autopista diari: 6.20, 13.00 i 20.10 (arribada Hospital, Picasso). 
Per N-340 de dilluns a dissabte: 8.15, 13.20 i 19.00 (arribada Av. 
Picasso). 
Per N-340 diumenges i festius: 8.50 i 16.20 (arribada Av. Picasso)
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO
 VINARÒS-MADRID

 MADRID-VINARÒS

Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 02 09 99 · AUTO RES
 VINARÒS-SARAGOSSA
Diari: 7.00 i 15.30

 SARAGOSSA-VINARÒS
Diari: 10.45 i 15.30

 VINARÒS-CASTELLÓ (continua a València)
De dilluns a divendres: Vinaròs 7.30, Castelló 8.45, València 9.45
Dissabtes: Vinaròs 7.30, Castello 9.30,València 10.30
 VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS
De dilluns a divendres: València 13.30, Castelló 15.00, Vinaròs 17.00
Dissabtes: , València 14.00, Castello 15.00,Vinaròs 17.00
 VINARÒS-TORTOSA
De dilluns a divendres: 5.55, 6.45, 7.00, 7.45, 8.45, 9.45, 10.45, 
11.45, 12.45, 13.45, 14.45, 15.30, 15.45, 16.45, 17.45, 18.45, 
19.45, 20.45
Dissabtes, Diumenges i festius: 7.00, 7.45, 8.45, 10.45, 11.45, 
12.45, 15.30, 16.45, 17.45, 19.15
 TORTOSA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.15, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 10.30, 
11.00, 12.00, 13.00, 14.00, 14.25, 14.45, 15.30, 17.00, 18.00, 
19.00, 19.05, 20.15, 21.15 i 23.15
Dissabtes, Diumenges i festius: 6.15, 7.00, 9.00, 10.00, 11.00, 
13.30, 14.00, 14.25, 15.00, 17.30, 19.00, 19.05, 21.00
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

 VINARÒS-ULLDECONA-STA. BÀRBARA-TORTOSA
De dilluns a divendres: 8.45 
TORTOSA-STA. BÀRBARA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 14.45
 VINARÒS-ULLDECONA-LA SÉNIA-ROSSELL
De dilluns a divendres: 12.30 i 17.00 
ROSSELL-LA SÉNIA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.17 i 7.30
Parada: Av. Llibertat

 VINARÒS (AV. PICASSO) - ST. MATEU - CATÍ ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
VINARÒS HOSPITAL ST. JORDI TRAIGUERA CANET LA JANA ST. MATEU XERT ANROIG CATÍ

8.00 8.05 8.20 8.30 8.35 8.55 Continua a Morella
13.30 13.35 13.50 14.00 14.10 14.35 14.20
16.00 16.05 16.20 16.30 16.40 16.55 Continua a Morella
18.15 18.20 18.35 18.45 19.00 19.10 19.25 19.45 19.50 20.00

CATÍ - ST. MATEU - VINARÒS  (AV. LLIBERTAT I CATERINETES) ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
CATÍ ANROIG XERT ST. MATEU CANET LA JANA TRAIGUERA ST. JORDI HOSPITAL VINARÒS
6.30 6.40 6.45 7.00 7.25 7.35 7.40 7.45 8.00 8.10

Sortida de Morella 8.00 9.00 9.15 9.25 9.35 9.50 10.00
14.45 15.00 15.10 15.20 15.35 15.45

Sortida de Morella 16.00 17.00 17.15 17.25 17.35 17.50 18.00

AUTOBUSOS VINARÒS - BENICARLÓ - PENÍSCOLA (HORARI ESTIU)

 VINARÒS (Església)-BENICARLÓ-PENÍSCOLA
6.35, 7.05, 7.20, 7.35, 7.50, 8.05, 8.20, 8.35, 9.05, 9.35, 10.05, 
10.35, 11.05, 11.35, 12.05, 12.35, 13.05, 13.35, 14.05, 14.35, 15.05, 
15.35, 16.05, 16.35, 17.05, 17.35, 18.05, 18.35, 19.05, 19.35, 20.05, 
20.35, 21.05, 21.35, 22.05, 22.35, 23.05, 23.35
*Els autobusos surten 5 minuts abans del Riu Servol

 PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS (Av. Llibertat i Caterinetes)
7.30, 8.15, 8.45, 9.15, 9.45, 10.15, 10.45, 11.15, 11.45, 12.15, 12.45, 
13.15, 13.45, 14.15, 14.45, 15.15, 15.45, 16.15, 16.45, 17.15, 17.45, 
18.15, 18.45, 19.15, 19.45, 20.15, 20.45, 21.15, 21.45, 22.15, 22.45, 
23.15, 23.45, 0.00, 0.15, 0.30, 0.45
. *Tots els autobusos tenen parada a l’Hospital

AUTOBUSOS URBANS

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86

 ZONA NORD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 8.10, 
9.15, 9.55, 11.05, 11.45, 12.55, 13.35, 14.45, 15.25, 16.35, 17.15, 
18.25, 19.05, 20.15
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 7.30, 8.30, 9.35, 10.15, 
11.25, 12.05, 13.15, 13.55, 15.05, 15.45, 16.55, 17.35, 18.45, 19.25, 
20.35
DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 9.10, 
9.50, 11.00, 11.40, 12.50, 16.40, 17.20 i 18.30
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 9.30, 10.10, 11.20, 
12.00, 13.10, 17.00, 17.40 i 18.50

 ZONA SUD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 7.50, 8.50, 10.35, 
12.25, 14.15, 16.05, 17.55, 19.45
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Lliber-
tat): 8.00, 9.00, 10.50, 12.40, 14.30, 16.20, 18.10, 20.00

DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 10.30, 12.20, 18.00
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Lliber-
tat): 9.00, 10.45, 12.35, 16.30, 18.15

(*)Els diumenges i festius només hi haurà servei durant els mesos de juliol i agost

00,30 10,30 16,00Vinaròs
07,00 17,30 22,35Madrid

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

01,00 08,00 15,00Madrid
07,55 15,10 21,35Vinaròs

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

Cerrajero 24h ·  La solución rápida 627 849 392

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 45 30 44
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

Parada: Av. Llibertat                         *Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

TRENS A BARCELONA DIRECCIÓ VALÈNCIA 
VINARÒS BARCELONAANADA

 8.30
 9.19
 11.00
 12.00
 15.00
 17.00
 19.17
 19.30

Alaris
Reg. Exp.
Talgo

Talgo

Talgo

Talgo

Alaris
Reg. Exp.

 10.30
 12.27
 12.52
 13.49
 16.49
 18.57
 22.31
 21.28

Sortida de

Talgo
Reg. Exp.

Talgo

Alaris
Alaris

Reg. Exp.
Talgo
Talgo
Reg. Exp.

TORNADATORNADA VINARÒSBARCELONA ANADA VINARÒS CASTELLÓ VALÈNCIA MADRID
 10.00
 10.35
 13.08
 14.05
 16.35
 17.00
 17.15
 19.55
 20.10

VALÈNCIA
 10.43
 11.34
 13.52
 14.51
 17.20
 17.59
 18.03
 20.48
 21.04

CASTELLÓ
 11.24
 12.31
 14.30
 15.38
 17.53
 18.54
 18.37
 21.28
 21.54

VINARÒS
Arribada aSortida de Arribada a Sortida de Arribada a Arribada a Arribada a Sortida de Sortida de Arribada a

El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telèfon: 902 24 02 02

Reg. Exp.
Reg.Exp.
TALGO
TALGO 
Alaris
Reg.Exp.
Alaris
TALGO
Reg.Exp.
TALGO
Reg.Exp.
TALGO

7.10
10.24
11.33
14.31
15.39
16.56
17.54
18.38
18.55
21.29
21.55
22.03

10.23

13.35
16.37
17.39

20.09
20.39
22.08
23.46

23.58

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

NO Dom

NO Sab

Domingo

ALVIA
Reg Exp.
Reg Exp.
Alaris
Reg.Exp
TALGO
TALGO
Reg.Exp.
ALVIA
TALGO
TALGO
Reg.Exp
Alaris

6.50
7.20
8.28
10.31
12.27
12.53
13.50
14.04
16.45
16.50
18.58
19.14
21.29

7.30
8.14
9.21
11.05
13.18
13.37
14.25
14.55
17.28
17.32
19.40
20.12
22.10

8.17
9.07
10.19
11.50
14.12
14.30
15.15
15.50
18.15
18.01
20.25
21.29
23.03

Diario

NO Sab/Dom

Sábados

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

Diario

10.25

20.32

TORTOSA
Arribada a

7.45
11.00

17.36

19.34

22.30

TARRAGONA
Arribada a

8.54

12.34
15.37
16.39

18.53
19.38
20.58
22.40

23.04

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
HORARI DE GUÀRDIES

de 8 a 24 hores · Fora d’aquest horari 
contacteu amb la Policia Local: Tel. 964 407 704
22 Desembre VALLS zona turística nord, 11

23 Desembre MATEU c. Sant Francesc, 103

24 Desembre TORREGROSA av. Llibertat, 9

25 Desembre MARTÍNEZ av. País Valencià, 15

26 Desembre FERRER pl. Sant Antoni, 39

27 Desembre ROCA c. Sant Francesc, 6

28 Desembre GUIMERÀ pl. Parroquial, 11
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Els desitja 
Bons Nadals !

Travessía Safont, 9 Entresòl
964 45 60 95
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